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ВАС НIКОЛИ НЕ 
ДРАТУВАЛО ОЦЕ 
НОВОРIЧНЕ: «З НОВИМ 
РОКОМ, З НОВИМ 
ЩАСТЯМ!»? А ЯКЩО 
ЦIЛКОМ ВЛАШТОВУЄ 
СТАРЕ?! ТА ЗАРАЗ ЦI 
ПРОСТI СЛОВА ЗДАЮТЬСЯ 
ТАКИМИ ДОРЕЧНИМИ 
I СПОВНЕНИМИ 
ОСОБЛИВОГО ЗМIСТУ, 
БО Ж ТОГО «ЩАСТЯ», 
ЯКЕ МАЄМО ПРОТЯГОМ 
ОСТАННIХ ТРЬОХ РОКIВ, 
ЗОВСIМ НЕ ХОЧЕТЬСЯ! 
ТАКI ПРОТИЛЕЖНI 
ЕМОЦIЇ ПАНУЮТЬ НИНI 
У НАШИХ ДУШАХ: СТРАХ 
ЗА ЖИТТЯ ЗМIНЮЄТЬСЯ 
РАДIСТЮ ЗВИЧНОГО 
БУТТЯ, СКОРБОТА ВТРАТ – 
НАДIЄЮ НА МАЙБУТНЄ, 
ЗНЕВIРА – ВIРОЮ У 
НАШУ НЕЗЛАМНIСТЬ I 
ПЕРЕМОГУ... 

ТОМУ У РIЗДВЯНI Й 
НОВОРIЧНI СВЯТА 
НАМ, ЯК ДIТЯМ, ТАК 
ХОЧЕТЬСЯ ВIРИТИ У 
ДИВО! У ТЕ ДИВО, ЯКЕ 
УКРАЇНЦI З БОЖОГО 
БЛАГОСЛОВЕННЯ МАЮТЬ 
СОТВОРИТИ САМI: МИРНЕ, 
I ВЖЕ ВIД ЦЬОГО ОДНОГО 
– ЩАСЛИВЕ, ЖИТТЯ. 

ОТОЖ, З НОВИМ РОКОМ – 
З НОВИМ ЩАСТЯМ, ЛЮБI 
ЗЕМЛЯКИ!

Колектив 
Пiвденноукраїнського 

Медiа Холдинг у

Е,Е,  
ООООО ОГОГОГОГОГОГГ  
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ЗМІСТ

ПОДІЇ:

WORLD PRESS PHOTO 2024 
В ОДЕСЬКОМУ МУЗЕЇДД

СТОР.12 СТОР.48

СТОР.84

ВЕЛИКИЙ ДЖАЗОВИЙ ВЕЧІР: 
JAZZОВА РАПСОДІЯДД

ФАВОРИТ НОМЕРА

РЕГIОНАЛЬНИЙ ФОРУМ 
ДО 140-РIЧЧЯ ЖIНОЧОГО 
РУХУ В УКРАЇНI

КОНЦЕРТНА ІМПРЕЗА 
У РАМКАХ ПРОЄКТУ 
«ОДЕСА. U-NEXT.»

СТОР.32

СТОР.58

«СПРАВА, ЩО ПРИНОСИТЬ 
ЗАДОВОЛЕННЯ, 

ЗЗ ЧЧААССООМ ОБОВ’ЯЗКОВО 
ПРРИИННЕЕССЕ ГРОШI»

С«С«

Фото на обкладинці  Сергія БІЛЕЦЬКОГО
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У ФОКУСІ     
Святкова Одеса: 
світло перемагає темряву! 

МІСТО 
Міжнародні партнери допомагають Одесі 
долати виклики війни

ВІЙНА В УКРАЇНІ      
Андрій СТАВНІЦЕР: 
«Не боїмося ми вас. Ну ось зовсiм!»

ПЕРСОНА 
Валерiй ЗАЛУЖНИЙ: 

«Ласкаво просимо – Третя свiтова 
розпочалась!» 

СВЯТО   
Різдвяний ярмарок: Коли оживає історія, 
а серця наповнюються радістю

Святкове диво у Нерубайських катакомбах 

ДРУЖНІ ЗВ’ЯЗКИ  
Від Одеси до Члухува проліг місток дружби 

МИСТЕЦЬКЕ СЕРЕДОВИЩЕ   
Просвітлене очікування в підземеллі

Український Моцарт та наші сучасники 

Світло північного сяйва. 
Виставка Катерини Єгорової 

ДИТЯЧИЙ СВІТ    
Щасливого плавання, «Барабулько»! 

Невгасиме полум’я «Різдвяної зірки» 

ПРЕМ’ЄРА      
«Снігова Королева» прилетіла з Фінляндії

Як скнара Скрудж перевиховався    

У цьому джазі – не тільки дівчата! 

Як порозумітися із дворецьким?

НА ЧАСІ        
Що змінилося у податках

Як криптовалюти змінюють інтернет

  

ФАКТ  
Писанка і кобзарсько-лірницька традиція 
України визнані всесвітньою культурною 
спадщиною

ПОРА РОКУ   
Сонце блищить, а мороз тріщить

І в Одесі зима буває сніжною! 

РЕЙТИНГ 
«ХТО НАБЛИЖАЄ 
ПЕРЕМОГУ: 
100 ВПЛИВОВИХ 
ОДЕСИТIВ»

ПОДІЯ

СТОР.16
7
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У ФОКУСIУ ФОКУСI
Фоторепортаж Володимира СiнкевичаФоторепортаж Володимира Сiнкевича
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ТРИВАЄ ДIЄВА СПIВПРАЦЯ МIЖ УРЯДОМ 
УКРАЇНИ, ОДЕСЬКОЮ МIСЬКОЮ 
РАДОЮ I ЯПОНСЬКИМ ДЕРЖАВНИМ 
АГЕНТСТВОМ JICA, ЯПОНСЬКОЮ 
КОНСАЛТИНГОВОЮ КОМПАНIЄЮ 
NIPPON KOEI ТА МУНIЦИПАЛIТЕТОМ 
ЙОКОГАМИ В РАМКАХ МIЖУРЯДОВОЇ 
ПРОГРАМИ ТЕРМIНОВОГО ОНОВЛЕННЯ 
УКРАЇНИ (JFY2022) I ГРАНТОВОЇ УГОДИ.

МIСТОМIСТО
За матерiалами пресцентруЗа матерiалами пресцентру

Одеської мiськрадиОдеської мiськради

МIЖНАРОДНI
ПАРТНЕРИ ДОПОМАГАЮТЬ 
ОДЕСI ДОЛАТИ ВИКЛИКИ ВIЙНИ
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Отож, лише у груднi до Одеси двiчi надходила з Японiї сучас-
на технiка, вкрай потрiбна для роботи наших комунальникiв.

13 грудня японськi партнери передали вiсiм сучасних 
екскаваторiв для пiдприємств житлово-комунального сервiсу 
Одеси i запаснi частини до них. Допомогу вiдразу передали 
пiдприємствам житлово-комунального сервiсу. Ця технiка до-
зволить ефективнiше долати наслiдки росiйських атак та приво-
дити мiсто до ладу.

А через кулька днiв надiйшло ще п’ять одиниць технiки для 
рiзних пiдроздiлiв: манiпулятор для КП «Мiськi дороги»; три водо-
возки для КП «Мiськзелентрест»; автокран для КП «Теплопоста-
чання мiста Одеси».

– З огляду на роботи, якi ми проводимо останнiми роками iз 

замiни труб, а зараз – iз встановлення когенерацiйних машин, 

якi ми теж отримали завдяки порiдненiй Йокогамi, такий кран 

нам дуже потрiбен, – зазначає мiський голова Одеси Геннадiй 
Труханов. – Ми щиро вдячнi нашим японським партнерам. У цей 

складний час така пiдтримка допомагає нам продовжувати за-

безпечувати одеситiв якiсними комунальними послугами.

До речi, ранiше Одеса теж отримувала технiчну допомогу вiд 
братньої країни: автокран, два потужнi бульдозери та три ек-
скаватори. Ця технiка стала незамiнною у проведеннi аварiйно-
ремонтних робiт, благоустрої мiста та активно залучається до 
розбору завалiв.

Активно пiдтримують одеситiв також друзi з Нiмеччини. 
Вiд нiмецького агентства GIZ до Одеси надiйшла технiчна 
допомога у виглядi двох сучасних манiпуляторiв. Автiвки 
вже переданi до КП «Мiськi дороги».

Завдя ки новим манiпуляторам мiськi служби зможуть 
ефективнiше виконувати роботи з обслуговування та ремонту 
мiської iнфраструктури. Крiм того, цi автiвки будуть надзвичай-
но корисними у лiквiдацiї наслiдкiв росiйських атак, допомагаю-
чи вiдновлювати пошкодженi об’єкти.

– Це все – не просто технiка, це – свiдчення вiри наших 

мiжнародних партнерiв у нас i нашої впевненостi у тому, що ра-

зом ми здатнi подолати будь-якi труднощi, – зазначив мiський 
голова. – В умовах воєнного бюджету Одеси мiжнародна до-

помога є важливою для функцiонування мiльйонного мiста. 

Вiдновлення iнфраструктури, пiдтримка комунальних служб, до-

помога вразливим категорiям населення – все це сприяє нашiй 

стiйкостi та здатностi справлятися з викликами вiйни. 
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Органiзаторами форуму стали Всеукраїнська громадсь-
ка органiзацiя «Союз Українок» (голова – Ористлава Сидорчук, 
професорка НУ «Львiвська полiтехнiка») i ГО «Одеський Союз 
Українок» (голова – Свiтлана Мельник, директорка Одесько-
го лiцею №7 Одеської мiськради). Фiнансовий партнер: Фонд 
термiнових дiй для фемiнiстичного активiзму (Urgent Action Fund 
for Feminist Activism).

Метою заходу було привернути увагу до iсторiї руху, 
пiдсумувати досягнення жiноцтва Одеси, узагальнити досвiд, здо-
бутий за майже пiвтора столiття, а також за часiв незалежностi 
та пiд час повномасштабного вторгнення, обговорити сучаснi 
виклики i прiоритети українського жiночого руху, окреслити пер-
спективи подальшого розвитку.

Знанi членкинi «Союзу Українок» яскраво продемонстру-
вали жiноче лiдерство в Українi в цiлому i в Одеському регiонi 
зокрема. До участi було запрошено соцiально активних оде-
ситок, якi представили рiзноманiтнi галузi суспiльного життя. 
Учасницями форуму стали провiднi полiтикинi, жiнки – офiцери 
ЗСУ, державнi службовицi, громадськi дiячки, керiвницi гро-
мад Одещини, очiльницi закладiв освiти, спецiалiстки з питань 
економiки, фахiвчинi з питань здоров’я, дiячки науки i культури, 
журналiстки... Таку категорiю, як волонтерки, видiляти окремо у 
даному випадку не варто, бо в залi не було тих, хто тiєї чи iншою 
мiрою не залучений до пiдтримки наших захисникiв i цивiльних, 
якi постраждали вiд вiйни.

Свiтлана Мельник – голова громадської органiзацiї «Одесь-
кий Союз Українок», директорка Одеського лiцею № 7, заслу-
жений працiвник освiти України – розпочала захiд з вiтального 
слова, в якому окреслила мету форуму i подякувала жiнкам, якi 
виявили щире зацiкавлення у його проведеннi i допомогли у 
втiленнi задуму.   

Попри напружений робочий графiк знайшли час для те-
плого привiтання учасниць голова Одеської районної ради 
Вiталiй Барвiненко та перший заступник начальника Одеської 
райдержадмiнiстрацiї Олена Захарченко-Нетужилова.

Вітали присутніх і взяли участь у панельних дискусіях: голо-
ва ВГО «Союз Українок» – депутатка Волинської облради, док-
тор економічних наук, професорка НУ «Львівська політехніка» 
Ористлава Сидорчук, директор  департаменту освіти Одеської 
міськради Олена Буйневич, заступник директора – началь-
ник управління департаменту культури, національностей, 
релігій та охорони об’єктів культурної спадщини Одеської 
облдержадміністрації Ярослава Різникова, Почесна консулка 
Канади в Україні Оксана Винницька-Юсипович, почесна голова 
«Союзу Українок» Ореслава Хомик, союзянки Миколаївщини та 
Кропивницького…

Дуже дiєвою в органiзацiї та веденнi дискусiй була участь 
Людмили Прокопечко – голови Доброславської територiальної 
громади, яка за багатьма параметрами визнана однiєю з кра-
щих в Українi.

Присутнi згадали славнi iмена українок, якi вiдстоювали 
права жiнок у рiзних суспiльних сферах, заклали пiдвалини 
українського жiночого руху i назавжди ввiйшли в його iсторiю: 
це Наталiя Кобринська, Мiлена Рудницька, Олена Пчiлка, Леся 
Українка, Ольга Кобилянська, Олена Телiга, Ольга Басараб, а та-
кож видатних жiнок, бiографiї яких пов’язанi з Одесою, – Нiну 
Строкату-Караванську, Ганну Михайленко, Галину Могильницьку, 
Марiю Станiшевська, Кiру Муратову...

Згадали добрим словом першу голову ВГО «Союз Українок» 
Атену Пашко – дружину В’ячеслава Чорновола, непересiчну 
особистiсть, яка, зокрема, допомагала освiтянам Одеси у захистi 
прав дiтей. А теперiшня очiльниця органiзацiї Ористлава Сидор-

СУСПIЛЬСТВОСУСПIЛЬСТВО
Влада Галiна Влада Галiна 

Фото наданi органiзаторамиФото наданi органiзаторами

ЖIНОЧИЙ РУХ 
ДIЄ В УСIХ ЖIНКАХ!

29 ЛИСТОПАДА У КОНФЕРЕНЦ-ЗАЛI ГОТЕЛЮ «ЛОНДОНСЬКИЙ» РОЗПОЧАВ РОБОТУ 
ТРИДЕННИЙ РЕГIОНАЛЬНИЙ ФОРУМ, ПРИСВЯЧЕНИЙ 140-РIЧЧЮ ЖIНОЧОГО РУХУ 
В УКРАЇНI. ЙОГО ГОЛОВНОЮ НАДИХАЮЧОЮ ТЕЗОЮ СТАВ ЛЕГЕНДАРНИЙ ВИСЛIВ 
ГРОМАДСЬКОЇ ДIЯЧКИ МIЛЕНИ РУДНИЦЬКОЇ: «ЖIНОЧИЙ РУХ ДIЄ В УСIХ ЖIНКАХ, 
НАВIТЬ КОЛИ ВОНИ ЦЬОГО НЕ ЗНАЮТЬ I ЦЬОГО НЕ ХОЧУТЬ, НАВIТЬ КОЛИ ВОНИ НА 
СЛОВАХ ЙОГО ВIДРIКАЮТЬСЯ».
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Ористлава Сидорчук, Олена Захарченко-Нетужилова, 
Світлана Мельник, Віталій Барвіненко і Людмила Прокопечко

Неля Фоміцька, Галина Владимирська, Любов Якобчук, 
Людмила Прокопечко і Наталія Ткачук
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чук у своєму виступi наголосила на спадкоємностi традицiй за-
хисту прав жiнок i зазначила, що iсторичний досвiд активностi 
жiноцтва має потужний вплив на сучасний рух, а iдеї поперед-
ниць не втратили своєї актуальностi.

Найважливiшою частиною форуму стала робо-
та дискусiйних панелей: «Українськi жiнки – друга сила 
пiсля ЗСУ», «Будуємо країну, якої ми гiднi», «Збереження 

iдентичностi та самобутностi української нацiї – чинник 
впливу на нацiональну безпеку», «Фiзичне та ментальне 
здоров’я: глобальнi виклики пiд час вiйни».

Зi своїми повiдомленнями у кожнiй з панелей виступили 
провiднi фахiвчинi, громадськi та культурнi дiячки, освiтянки, 
державнi службовицi, вiйськовi, волонтерки... З їхнiх фахових, 
iнформативно насичених виступiв складалася картина сучасно-

СУСПIЛЬСТВОСУСПIЛЬСТВО

Панельна дискусія  «Українські жінки – 
друга сила після ЗСУ»

Олена Буйневич

Наталія Терехова

Ористлава Сидорчук, Світлана Мельник і Ореслава Хомик

Ярослава Різникова, Світлана Мельник і Оксана Винницька-Юсипович



15

го життя українського суспiльства, в якому жiноцтво є провiдною 
рушiйною силою. Цього дня потужно звучало: сучаснi українськi 
жiнки – незламнi лiдерки та берегинi роду. Своєю професiйною, 
пiдприємницькою, громадською дiяльнiстю вони долучилися до 
формування української державностi, її фундаментальних прав 
та свобод.

Одеситки, які за покликом серця зібралися на форумі, 
не лише є спадкоємницями славного жіночого руху в Одесі, 
вони примножують здобутки попередниць і достойно вико-
нують завдання, що постали перед країною у відповідальний 
історичний час, демонструють в умовах війни неймовірну 
стійкість та активність у різних сферах, особливо – у 
сфері освіти, що надто важливо для майбутнього нашого 
суспільства.

Професiйнiсть модераторок, переконлива фаховiсть 
спiкерок у дискусiях на актуальнi теми, всебiчне висвiтлення 
дiяльностi рiзноманiтних органiзацiй, де жiнки зумiли прояви-
ти свiй лiдерський талант та креативний пiдхiд, невимушенiсть 

i взаємна повага, – усе це склало чудове враження вiд першо-
го дня форуму.

Особливою прикрасою зiбрання стали роботи вiдомої 
художницi Лариси Дем’янишиної та живе виконання Гiмну 
України заслуженою артисткою України, солiсткою Одеського 
театру музичної комедiї Наталiєю Ткачук, якi, окрiм цього, взяли 
участь у панельнiй дискусiї. 

Другий i третiй день форуму, вже на iнших локацiях, було при-
свячено висвiтленню проблем освiти i виховання та досвiду їх подо-
лання саме жiнками-освiтянками. В умовах вiйни саме працiвницi 
освiтнiх закладiв багато в чому забезпечують надiйнiсть тилу i знач-
ну пiдтримку фронту, а це – невiд’ємна складова нашої перемоги.

Дуже важливо, що форум вiдбувся саме зараз, що жiнки 
вiдчули потужну синергiю взаємодiї i пiдтримки, що таким чи-
ном виникла платформа для спiльних дiй i комунiкацiй. А 
кульмiнацiєю заходу стало спiльне прийняття Вiдозви союзя-
нок – надихаючого звернення, у якому пiдкреслено значення 
жiночої єдностi, спадковостi руху та спонукання до дiї. 

Панельна дискусія «Фізичне та ментальне 
здоров’я: глобальні виклики під час війни»

Любов Якобчук і Людмила Акимова

Жваві дискусії під час кофе-брейку Тематична книжкова виставка

Наталя Делієва, Світлана Мельник і Оксана Винницька-Юсипович
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ПІВДЕННОУКРАЇНСЬКИЙ
МЕДІА ХОЛДИНГ 

Р Е Й Т И Н Г

ПОДІЯ
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УЖЕ ВДЕСЯТЕ ЖУРНАЛIСТИ ПIВДЕННОУКРАЇНСЬКОГО МЕДIА ХОЛДИНГУ УЖЕ ВДЕСЯТЕ ЖУРНАЛIСТИ ПIВДЕННОУКРАЇНСЬКОГО МЕДIА ХОЛДИНГУ 
ПIДГОТУВАЛИ РЕЙТИНГ «100 ВПЛИВОВИХ ОДЕСИТIВ» (З ДОПОВНЕННЯМ ПIДГОТУВАЛИ РЕЙТИНГ «100 ВПЛИВОВИХ ОДЕСИТIВ» (З ДОПОВНЕННЯМ 
«ХТО НАБЛИЖАЄ ПЕРЕМОГУ» В ОСТАННI ТРИ РОКИ). ЯК I БУДЬ-ЯКИЙ IНШИЙ, «ХТО НАБЛИЖАЄ ПЕРЕМОГУ» В ОСТАННI ТРИ РОКИ). ЯК I БУДЬ-ЯКИЙ IНШИЙ, 
ВIН ҐРУНТУЄТЬСЯ НА ОБ’ЄКТИВНОМУ АНАЛIЗI ДIЯЛЬНОСТI ПРЕТЕНДЕНТIВ ВIН ҐРУНТУЄТЬСЯ НА ОБ’ЄКТИВНОМУ АНАЛIЗI ДIЯЛЬНОСТI ПРЕТЕНДЕНТIВ 
НА ЗВАННЯ ЛАУРЕАТIВ ТА ЇХНIЙ ВIДПОВIДНОСТI ПОСАДI, ЯКУ ВОНИ НА ЗВАННЯ ЛАУРЕАТIВ ТА ЇХНIЙ ВIДПОВIДНОСТI ПОСАДI, ЯКУ ВОНИ 
ОБIЙМАЮТЬ, А НАСАМПЕРЕД ВРАХОВАНО ТЕ, ЯКИЙ ВПЛИВ ЦЯ ДIЯЛЬНIСТЬ ОБIЙМАЮТЬ, А НАСАМПЕРЕД ВРАХОВАНО ТЕ, ЯКИЙ ВПЛИВ ЦЯ ДIЯЛЬНIСТЬ 
МАЄ НА ЖИТТЯ НАШОГО РЕГIОНУ I ЙОГО ЖИТЕЛIВ.МАЄ НА ЖИТТЯ НАШОГО РЕГIОНУ I ЙОГО ЖИТЕЛIВ.

Щодо перших позицій, то закономірно 
на них стоять військові керівники. Ось уже 
кілька років список очолюють Командувач 
ВМС ЗСУ Олексій Неїжпапа і Командувач 
повітряного командування «Південь» Дми-
тро Карпенко. Саме їм одесити мають дя-
кувати за безпечне море і небо. Також по-
переду Командувач військ Оперативного 
командування «Південь» Геннадій Шапо-
валов, який на перших позиціях саме за-
вдяки своїй посаді, адже обійняв її нещо-
давно і ще мало нам знайомий. Будемо 
сподіватися, що з часом він здобуде такий 
же авторитет поміж одеситів, як і його по-
передник –Андрій Ковальчук, який  зали-
шився у рейтингу вже як ректор військової 
академії.

Певно, найбiльшою змiною у першiй 
десятцi є присутнiсть помiж вiйськовими 
на п’ятiй позицiї голови Одеської 
облдержадмiнiстрацiї Олега Кiпера. За до-
сить короткий термiн роботи на цiй посадi 
вiн справдi став дуже впливовою персо-
ною, причому у багатьох аспектах нашо-
го життя. Мiський голова Геннадiй Труха-
нов пiднявся на один рядок у рейтингу 
i завершує найвпливовiшу десятку, що 
теж цiлком закономiрно, зважаючи на 
його активнiсть як на мiському, так i на 
мiжнародному рiвнях. А ось голова облра-
ди Григорiй Дiденко, який минулого року 
йшов за мером, посунувся у рейтингу аж до 
восьмої десятки, адже обшуки та пiдозри 
у корупцiї дуже позначилися на його 
авторитетовi i впливовостi.    

Далi цьогорiчний рейтинг наслiдує 
принцип минулорiчного: попереду тi, 
хто сьогоднi захищає нас вiд росiйської 

агресiї, лiквiдує наслiдки ворожих атак 
i рятує людей, забезпечує охорону пра-
вопорядку та функцiонування об’єктiв 
життєдiяльностi мiста i областi. I тут одна 
суттєва змiна: Ганна Позднякова »виросла» 
до заступника мiського голови, i це не було 
несподiванкою, зважаючи на її успiшну 
дiяльнiсть на попереднiй посадi.

Серед лауреатiв також – нашi зем-
ляки, якi надають медичну допомогу 
вiйськовослужбовцям та цивiльним, пра-
цюють на економiку регiону i країни, до-
помагають вижити у важкий час вимуше-
ним переселенцям та малозабезпеченим 
людям, захищають права людей у рiзних 
аспектах, попри все забезпечують високий 
рiвень вiтчизняної культури…

Ми, журналiсти, ще раз наголошуємо: 
впливовий – не завжди бездоганний авто-
ритет, улюбленець народу тощо. Iнодi поса-
да, влада, матерiальний статус дозволяють 
впливати на наше життя набагато сильнiше, 
нiж закони чи високi моральнi принципи. Чи 
можна бути впливовим, але «поганим»? На 
жаль, так, хоча й хочеться, щоб таких осiб у 
подiбних проєктах було поменше…

Рейтинг склали журналiсти 
Пiвденноукраїнського медiа холдингу. Наш 
проєкт – це прагнення засвiдчити, що оде-
сити непохитно вiрять у перемогу України i 
постiйно докладають величезних зусиль до 
досягнення миру!

Колектив журналiстiв 
Пiвденноукраїнського Медiа Холдингу, 

IА «Одеса-медiа», 
БФ «Журналiсти 

за демократiю».
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Від редакції: Посади лауреатів актуальні на момент формування рейтингу і його оголошення 1 листопада.
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1. НЕЕЇЇЖЖЖПППАПППААА
    Олееекксiiiй

Командувач ВМС ЗСУ, 
вiцеадмiрал.

2. КААРРРППЕЕЕННКККООО 
     Дммииттроо

Командувач повiтряного 
командування «Пiвдень», 
генерал-майор.

3. ШАААППООВВВВААЛЛООВВ  
     Генннннааддддiйй

Командувач вiйськ 
Оперативного командування 
«Пiвдень», бригадний генерал.

4. ДЕЛЛЛЯЯТТИИЦЦЦЬЬЬККИИЙЙЙ    
    ДДмиитрроооо

Командир Корпусу морської 
пiхоти ВМС ЗС України, 
генерал-майор.

5. КIПППЕЕРР
     Олееег

Голова Одеської обласної 
державної адмiнiстрацiї,
начальник Одеської обласної 
військової адміністрації.

6. ПЕТТТРIВВВВ
     Юрррiiй

Начальник Пiвденного 
регiонального управлiння 
Держприкордонслужби 
України, бригадний генерал.

7. ТАРРРААССООООВВ
     Андддрiййй

Начальник штабу, перший 
заступник командувача 
Вiйськово-Морських сил 
України, вiцеадмiрал.

8. ПIДДДЛЛУУББББННИИИЙ 
     Олееег

Командувач Пiвденного 
територiального управлiння 
Нацiональної гвардiї України, 
генерал-майор.
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9. КООСССТТУРР 
    Олееег

Начальник регiонального 
управлiння Морської охорони 
Адмiнiстрацiї Державної 
прикордонної служби України, 
контр-адмiрал.

10. ТРРРУУХХААААННОООВВ   
      Геееннннаааадiiйй

Мiський голова 
мiста Одеси.

11. ДОООРРООООВСССЬЬЬККИЙЙЙ     
     Вiiкктторрр

Голова Служби безпеки 
України в Одеськiй областi.

12. ДОООММУУУУЩЩЩЕЕЙ
     Iгооор  

Керiвник Одеської обласної 
прокуратури.

13. ЖЖЖУУКК
     Iввааанн

Начальник ГУНП в Одеськiй 
областi, полковник полiцiї.

14. ПЛЛЛААТООООННОООВВ 
     Дееенисссс

Начальник ГУ ДСНС в Одеськiй 
областi, полковник служби 
цивiльного захисту.

15. ПУУУУЙЙКККО
     ЮЮррiйй

Вiйськовий комiсар Одеського 
обласного вiйськкомату 
оперативного командування 
«Пiвдень», полковник.

16. БОООРРОООДЮЮЮЮКК 
     ММииикколллаа

В.о. начальника 
Головного управлiння ДПС 
в Одеськiй областi.

17. ММУУУННТТТЯННН
     Сееерггiййй

Керiвник територiального 
управлiння Бюро економiчної 
безпеки в Одеськiй областi.

18. ДЯЯЯТТЛООВВВСССЬЬККИИИЙЙ
     Воооллооддддиммиирр

Начальник Управлiння 
Держспецзв’язку в Одеськiй 
областi.

19. ММААДДЯЯЯЯР 
      ЮЮЮррiiйй

Командир 28-ї окремої 
механiзованої бригади iменi 
Лицарiв Зимового Походу, 
полковник.

20. АНННДДРРРIЄЄННККООО 
     ЮЮррiйй

Начальник штабу Корпусу 
морської пiхоти ВМС ЗСУ, 
полковник.
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21. КАААППШШШИННН
       Олллеекксссаанндддрр

Командир пiдроздiлу «Химера» 
Головного управлiння розвiдки 
Мiнiстерства оборони України.

22. КРРРААССННННОПППОООЛЛЬЬСССЬККИИЙ 
        В’’яяччеессллаавв

Командир 11-ї бригади 
Нацiональної гвардiї України 
iменi Михайла Грушевського, 
що дислокується в Одесi, 
полковник.

23. ОПППРЯ
       Миииххааййййлооо

Командир радiотехнiчної 
бригади, полковник.

24. КIIЛЛЛААФФФФЛИИ
       Олллеекксссаанндддрр 

Командир 88-го окремого 
батальйону морської пiхоти 
35-ї окремої бригади морської 
пiхоти iменi контрадмiрала 
Михайла Остроградського, 
пiдполковник.

25. ЯЦЦЦККЕВВВВИИЧЧ
       Олллеекксссiй 

Командир вiйськової частини 
оперативного командування 
«Пiвдень».

26. ЯВВВТТУШШШШЕЕЕНННККОО
       ААнннддрiiй 

Начальник Управлiння 
забезпечення дiяльностi у 
Пiвденному регiонi Департаменту 
з питань виконання кримiнальних 
покарань Мiнiстерства юстицiї 
України, полковник внутрiшньої 
служби.

27. ХААААРРЛООВВВ
      Олллееккссссаннндддрр

Перший заступник голови 
Одеської обласної державної 
адмiнiстрацiї.

28. ФФIЛЛАТТТТООВВВ
      Олллееккссссаннндддрр

Перший заступник Одеського 
мiського голови з питань 
дiяльностi виконавчих органiв 
ради.

29. ВВУУУГГЕЛЛЛЛЬЬМММААНН
      Пааавллоооо

Заступник мiського голови 
м. Одеси.

30. ПОООЗЗДДДДНЯЯЯКККОООВВАА
      Анннннаа 

Заступник мiського голови 
м. Одеси.

31. ШШААЛЛИИИИГАААЙЙЙЛЛО
      Анннттооннн 

Заступник голови Одеської 
обласної державної 
адмiнiстрацiї.
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32. ККРРРООППППИВВААА
     ССееерргiiiй

Заступник голови Одеської 
обласної державної 
адмiнiстрацiї.

33. ЗЗIIННЧЕЕЕЕННКККОО
     ММааррииинаа

Директорка Департаменту 
фiнансiв Одеської ОДА, 
депутатка Одеської облради.

34. ГООООННЧЧЧААРРРЕЕЕННККООО
     Оллекссссiйй

Депутат Верховної Ради 
України.

35. УУРРРББАААНСССЬЬЬККИЙЙЙ
     Анннааттоооллiййй

Депутат Верховної Ради 
України.

36. ЛЛЕЕЕООННННОВВ
     Оллекссссiйй 

Депутат Верховної Ради 
України.

37. РАРАААДДКККОВВВСССЬЬКИИИЙЙ
     Оллег

Перший заступник голови 
Одеської обласної ради, 
голова Одеської обласної 
партiйної органiзацiї ВО 
«Батькiвщина». 

38. УРРРРББАННСССЬЬЬККИИЙЙЙ  
     Олллеккссссаннндддрр

Заступник голови Одеської 
обласної ради.

39. ГРРРИНЧЧАААККК
     Олллеккссссаннндддрр

Начальник Одеської районної 
державної адмiнiстрацiї.

40. КРРРУУКК
    ЮЮЮррiй 

Депутат Одеської обласної 
ради,  голова постійної 
комісії з питань транспортно-
комунікаційної інфраструктури, 
морегосподарського комплексу 
та цифрового розвитку.

41. ФФЕЕДДЬЬЬЬКАААЛЛЛОООВ
      МММииккоооолааа 

Начальник Одеського 
районного управлiння ГУ ДСНС 
України в Одеськiй областi, 
полковник служби цивiльного 
захисту.

42. ДЕЕЕГААСССС
    ЮЮррiйй

Засновник компанiї «Дегас 
Групп», засновник i керiвник 
БФ «Безмежнi можливостi».

43. ММООРРООООХООВВСССЬЬККИИЙЙ
      ВВаааддиимм

Депутат Одеської мiськради, 
голова фракцiї 
«Слуга народу», голова 
правлiння 
ПАТ «Банк Восток».
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44. ГРРРИГООООРР’’ЄЄЄВВ
     Дммммиитрррро 

Генеральний директор 
ДТЕК «Одеськi електромережi».

45. УЧЧЧИИТЕЕЕЕЛЛЬЬЬ
     Iгоооор

Президент ПАО «Одесагаз».

46. БОООГАГАЦЦЦЦЬЬККААА
     Наааттааллллiяя

Голова Пiвденно-захiдного 
апеляцiйного господарського 
суду.

47. ЛАААВВРРРИНННЕЕЕННККООО
     Сееерггiййй  

Генеральний директор
ПАТ «Стальканат».

48. ММЯЯККIШШЕЕЕВВВ
     Рооомманннн 

В.о. директора Регiональної 
фiлiї «Одеська залiзниця» 
ПАТ «Укрзалiзниця».

49. СТТТААВВННННIЦЦЦЕЕЕРР
       Анннддррiйй

Бiзнесмен, засновник компанiй 
«ТIС» та MV Cargo, засновник 
всеукраїнського сучасного центру 
з протезування, реконструктивної 
хiрургiї, реабiлiтацiї та психологiчної 
пiдтримки постраждалих вiд вiйни 
дорослих i дiтей Superhumans Center.

50. КIIВВААНННН
       Адддннаанннн

Бiзнесмен, власник компанiї 
«KADORR Group».

51. ММУУУЗЗАААЛЬЬЬОООВВ
       Бооорриисссс

 Український пiдприємець 
та полiтичний дiяч, засновник 
компанiї «Таврiя-В».

52. РООООДДIНННН
      ЮЮрррiйй

Спiввласник i керiвник банку 
«Пiвденний».

53. СИИИИВВАААКК
       Олллееккссссаннндддрр

Засновник компанiї «Стратег», 
власник бренду «STRATEG».

54. БУУУУММБББУРРРАААСС
       Вааассiiлiiiс 

Генеральний директор 
будiвельної компанiї «Гефест».
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55. ККIIВВААЛЛЛЛООВВ
      Сееергiйй

Президент Нацiонального 
унiверситету «Одеська 
юридична академiя» та 
Мiжнародного гуманiтарного 
унiверситету.

56. ККОООВВААААЛЬЬЬЧЧЧУУК
      Аннндрiiiй

Начальник Вiйськової академiї 
м. Одеси, генерал-майор.

57. ШШШВВЕЕЦЦЦЦЬЬ
     Дмммиитррроо

Ректор Одеського державного 
унiверситету внутрiшнiх справ, 
полковник.

58. ККОООВВААААЛЬЬЬ
      Iггооорр

Секретар Одеської мiської 
ради, доктор полiтичних наук, 
професор, заслужений дiяч 
науки i технiки України, член-
кореспондент Української 
академiї полiтичних наук.

59. ННОООЖЖЕЕЕЕВВНННIIККОВВВАА
      Кааатеерррринннааа

Засновниця i директорка 
БФ «Корпорацiя Монстрiв». 
Почесна громадянка Одеської 
областi.

60. ССЕЕЕРРДДДIЧЕЕНННКККОО
     ДДеееннисс

Президент Благодiйного 
фонду «Добрий самарянин», 
голова Гуманiтарного штабу 
Хаджибейського району 
м. Одеси.

61. АФФФФААННННАСССЬЬЬЄЄВААА
     Таааммiiлаа

Депутатка Одеської облради, 
голова Одеської обласної Ради 
миру, очiльниця КУ «Грантовий 
офiс «Одеса 5Т».

62. ПОООППООООВААА
    ММаааррiяяяя

Представник Уповноваженого 
з прав людини Верховної Ради 
України в Одеськiй областi.

63. РООООККУУУННЕЕЕЦЦЦЬЬ--
     СООООРРООЧЧАААННН
     Оккксаанннна

Директорка департаменту 
охорони здоров’я Одеської 
обласної державної 
адмiнiстрацiї.

64. СОООККООООЛIIККК
     Лааарисссса

Начальниця управлiння 
з майнових вiдносин Одеської 
обласної ради.

65. АХХХХММЕЕЕЕРОООВВВ
     Олллеккссссаннндддрр

Депутат Одеської обласної 
ради, голова фракцiї партiї 
«Довiряй справам».

66. СЕЕЕММIККККООПП
    Тееетяянннна 

Голова правлiння 
Громадського руху
«Вiра, Надiя, Любов», 
кандидатка юридичних 
наук.
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67. ЛЕЕЕООНННIДДОООВВААА
     Лiiллiяя

Депутатка Одеської мiської 
ради, голова громадської 
органiзацiї «Культура 
демократiї», членкиня 
правлiння Громадського руху 
«Вiра, Надiя, Любов».

68. ПОООЖЖИИИИВВАААННОООВВВ
    ММиииххайййллоо

Громадський та полiтичний 
дiяч.

69. ММООРРООООЗООВВ
     Олллеккссссiйй 

Голова громадської 
органiзацiї «Безбар’єрнi».

70. БУУУУЙЙНННЕВВВИИИЧЧ
     Оллленнаааа

Директорка 
Департаменту освiти i науки 
Одеської мiської ради.

71. КИИИТАТАЙЙЙЙССЬЬККАА
     Оллленнаааа 

Директорка Департаменту 
працi та соцiальної полiтики 
Одеської мiської ради.

72. ЛIППТТУУУУГАА
       Iввваанн 

Директор департаменту 
культури, мiжнародної 
спiвпрацi та європейської 
iнтеграцiї Одеської мiської 
ради.

73. ЯССССТРЕЕЕЕММССЬЬККААА
       Iрррииннаааа

Начальник управлiння 
розвитку споживчого ринку 
та захисту прав споживачiв 
Одеської мiськради.

74. УНННГУУРРРРЯЯНН
      Веееннiiаммiнн

Депутат Одеської обласної 
ради. Органiзатор Молитовних 
снiданкiв Одещини.

75. ВООООЛЛЬЬЬФ
      Аввврраааааам 

Головний раввiн Одеси 
та пiвдня України.

76. ААФФФААННННААССIЙЙ
        (вв ммиррруу 
       ББооорриссс 
       ЯВВВООРРРРСЬЬЬКККИИЙ)))

Архiєрей Православної Церкви 
України (ПЦУ), 
єпископ Одеський i Балтський.

77.  ДДIДДДЕНННККОО
       Грррииггоооорiйй

Голова 
Одеської обласної ради.
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78. ГУУУЛЛЯЄЄЄВВ
     Вааасиилллль 

Мiський голова 
мiста Чорноморськ. 

79. АББББРРАММЧЧЧЕЕЕННКООО
     Анннддррiйй

Мiський голова мiста Iзмаїл.

80. АББББААШШШШЕВВВ
     Роооддiiоонн

Голова Iзмаїльської РДА

81. ПРРРООКККОПППЕЕЕЧЧКООО
     Лююююддмммилллаа

Голова Доброславської 
територiальної громади 
Одеського району Одеської 
областi. Вiйськовий волонтер 
з 2014 року.

82. ММАААЗЗУУУУР
     Сееерггiййй

Мiський голова мiста Балта.

83. ММООССККККАЛЛЛЕЕЕНННКОО
     Дммммиитрррро

 Генеральний директор 
ПрАТ «Українське Дунайське 
Пароплавство».

84. ЛЛЕЕЕВВЧЧЧЕНННКККОО
      Вiiттаалiiй

Директор ДП «Iзмаїльський 
морський торговельний порт».

85. IГГГННААТТТТЕНННКККОО
     ММааккссииммм

Директор ДП «Ренiйський 
морський торговельний порт».

86. МММЯЯССККККООВВВССЬЬКККИЙЙЙ
     Оллекссссiйй

Директор ДП «Одеський 
морський торговельний порт»

87. ВВОООЛЛООООШШИИНН
      В’яяччееесллааавв

Директор 
ДП «Морський торговельний 
порт «Чорноморськ»

88. ККАААЛЛЬЬЬЬЧУУУККК
      Рооомманн

Начальник Вiйськово-
медичного клiнiчного центру 
Пiвденного регiону, полковник 
медичної служби.

89. ЛЛУУУББАААШШЕЕВВ
      Iллллляя

Начальник Вiйськової 
частини А7367 
(Реабiлiтацiйного 
госпiталю), 
майор ЗСУ
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90. ГАААЙЙДДААААРРЖЖЖЖI
     Iллллляя

Начальник клiнiки 
Воєнно-медичного клiнiчного 
центру Пiвденного регiону, 
полковник медичної служби.

91. ГЕЕЕРРААССССИИММММЕЕННКККОО
     Олллегг

Начальник клiнiки 
абдомiнальної хiрургiї, 
полковник медичної служби.

92. КААААЛЛЬЬЬЧЧУУУККК
     Оккксаанннна

Начальниця Одеського 
воєнно-медичного клiнiчного 
центру ДПСУ.

93. ТУУУРРЧЧИИИИНН
    ММииикколллаа

Директор КНП «Мiська клiнiчна 
лiкарня N11» Одеської мiської 
ради, заслужений лiкар 
України, професор, доктор 
медичних наук.

94. ГОООЛООВВАААТТЮЮЮКК--
    ЮЮЗЗЕЕФФФФППОООЛЛЬЬСССЬКККАА
     Iррииинна

Директорка Пологового 
будинку № 1 Одеської мiської 
ради, кандидат медичних наук, 
заслужений лiкар України, 
депутат Одеської мiської ради.

95. ТАААННЦЮЮЮРРРААА
       ААнннддрiiй

Волонтер Вiйськово-медичного 
клiнiчного центру Пiвденного 
регiону.

96. ММУУУIНЬЬЬЬОО
       Тааанюю

Режисерка клiпiв 
українських та голлiвудських 
зiрок, увiйшла до сотнi 
найвпливовiших українцiв 
за версiєю видання «Фокус».

97. БААААББIЧЧЧЧ
       ННаааддiяяяя 

Генеральна директорка 
Одеського нацiонального 
академiчного театру опери 
та балету, Заслужений 
працiвник культури України.

98. ЗIIЦЦЕЕРРРР
       Гаааллиинннна

Директорка Одеської 
обласної фiлармонiї 
iм. Давида Ойстраха, 
Заслужений працiвник 
культури України.

99. ЛIIББЕЕРРРРООВВ
       ККооосстяяяянииннн

Фотограф-документалiст, 
волонтер.

100. РРРЕВАААА
         ММММиихххааййлллоо

Заслужений художник України, 
скульптор, засновник фонду 
RevaFoundation.
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Пiд час вранiшнього ракетного ворожого бомбардуван-
ня столицi України 20 грудня постраждали люди, серед них – 
дiтки, завдано шкоди ряду видатних iсторичних будiвель – 
зокрема, костелу Святого Миколая, Будинку музики, а ще – 
магазинам, ресторанам, житловим будинкам... Серед 
суттєво пошкоджених – i створений вiдомим одеським 
бiзнесменом Андрiєм Ставнiцером ультрасучасний центр 
реабiлiтацiї та протезування для постраждалих вiд вiйни 
Superhumans Center.

Нагадаємо, що на початку повномасштабного вторгнен-
ня щойно збудований будинок Ставнiцерiв пiд Києвом потра-
пив у зону окупацiї i його зайняли загарбники та поставили там 
вiйськову технiку. Андрiй, який встановив за будинком вiдео 
контроль, повiдомив координати українським вiйськовим. Во-
рог був знищений, а разом з цим – майже вщент i сам будинок. 
Друге влучання у власнiсть Ставнiцера – готель бiля морвок-
залу, який вiн викупив i мрiяв надати цiй будiвлi нового сенсу. 
I ось тепер – влучання у дуже потрiбний, актуальний для нашо-
го суспiльства Superhumans Center... Ця вiйна вбиває, нищить, 
руйнує життя, долi, справи українцiв. Але вони – незламнi!

Ось що пише про це сам Андрiй Ставнiцер:    
«Еврейское бинго... Дом, отель, сегодня – офис SD Capital, 

где сидит и команда Superhumans Center. Слава Богу, никто не 

пострадал, поэтому можно иронизировать...

Ровно за шаг от моего стола огромного окна больше просто 

нет. Оттуда открывается захватывающий вид на Костел. Много-

страдальный Костел сегодня тоже зацепило, к счастью, не силь-

но, побило витражи немного.

Этот наш офис очень любили гости, особенно иностранцы. В 

любую встречу нужно было закладывать +15 минут на селфи и 

комплименты. Я всю жизнь проработал в порту, в спартанских, 

шумных и пыльных помещениях. Так хотелось красивый офис.

Наше «новоселье» в этом здании мы праздновали как раз 

где-то в эти дни, накануне Рождества. Просили гостей принести 

в подарок свои любимые книги и расставили их по всем каби-

нетам. Много прекрасных идей родилось в этом офисе, но наши 

идеи не зависят от локации, и в этом наша сила.

Сложно держать лицо на третьем потерянном от русских ра-

кет активе. TIS тоже регулярно отхватывает, но про это нельзя 

говорить.

Страшно подумать, что было бы в этом буквально стеклян-

ном помещении, если бы удар был на пару часов позже. Люди 

целы, значит, идеи целы, стало еще больше злости – значит еще 

больше сил.

Не боимся мы вас. Ну вот совсем». 

ВIЙНА В УКРАЇНIВIЙНА В УКРАЇНI

СТАВНIЦЕР: 
АНДРIЙ

«НЕ БОЇМОСЯ МИ ВАС. 
НУ ОСЬ ЗОВСIМ!»
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ПЕРСОНА

ВАЛЕРIЙ
ЗАЛУЖНИЙ:
«ЛАСКАВО ПРОСИМО – 
ТРЕТЯ СВIТОВА РОЗПОЧАЛАСЬ!»
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РОСIЯНИ ЗАРАЗ ПРОВОДЯТЬ 
СТРАТЕГIЮ «IЗМОРУ»

– Минулого року в iнтерв’ю The Economist ви сказали, що 

ситуацiя на фронтi зайшла в глухий кут, коли жодна зi сторiн не 

може просуватися, бо однаково технологiчно оснащена. Зараз 

ми бачимо, що росiйськiй армiї вдається наступати. Як зараз ви 

оцiнюєте ситуацiю на фронтi?

– У своїй статтi я вiв мову про абсолютно нормальний i 
еволюцiйний процес, коли вiйна штовхає колесо науково-
технiчного прогресу, i воно починає розкручуватися. Врештi-
решт це призводить до того, що сторона, яка наступає, втрачає 
можливостi виконання оперативних завдань.

Що це за завдання? Це просування на глибину 150-200 
кiлометрiв, як закладено в радянських нормативах. Коли на 
полi бою почали масово з’являтися роботи, вони унеможливили 
будь-яке перемiщення солдатiв на полi бою. Неможливiсть бо-
ротися з роботами привела до того, що з’явився ступор. Ми не 
могли рухатися на росiян, росiяни, вiдповiдно, не могли так само 
рухатися.

Ця тенденцiя зберiгається i зараз, бо не бачимо можливостi 
росiян виконувати такi завдання, як, наприклад, за тиждень 
продавити 150-200 кiлометрiв.

За моєю теорiєю, коли завершиться цей технiчно-
еволюцiйний процес i згодом вiдбудеться накопичен-
ня технологiчних матерiалiв, можливiсть для продавлення 
вiдновиться.

За моїми пiдрахунками, це може трапитися десь пiсля 
2027 року. Але ще не факт, що саме 2027 року, з урахуванням 
економiчної й демографiчної ситуацiї, i що хтось буде претенду-
вати на вiйни такого масштабу, як подолання територiї против-
ника.

Скорiш за все, це буде та тактика, яку зараз ворог застосовує 
в Українi. Так звана тактика «iзмору», описана в росiйських 
пiдручниках, тактика «осади», яка призводить до знищення перш 
за все економiчного й морального стану.

Ми зараз бачимо на полi бою, що немає глибоких проривiв 
противника. А бачимо поступове видавлювання нас iз позицiї. 
Це дається їм дуже i дуже великими втратами.

Вiдбувається i нанесення ударiв по нашiй економiцi, i нане-
сення ударiв по цивiльних об’єктах. У тому числi планування про-
льоту їхнiх ракетних систем таким чином, щоб засоби, якi пере-
хоплюють ракети, все одно наносили ураження нашим живим 
об’єктам. Це також й iнформацiйна кампанiя, яка направлена 
на знищення мобiлiзацiї.

Сюди ж i когнiтивнi дiї, направленi на те, щоб змiнити 
ставлення українцiв до вiйни. Як наслiдок, ми маємо про-
блеми з особовим складом, який на передньому краї. Це 
врештi-решт призводить до того, що ми поступово втрачаємо 
позицiї.

Але, знову ж таки, росiяни на сьогоднiшнiй день не готовi ро-
бити глибокi вкиди для того, щоб розширяти свiй фронт, що потре-
буватиме величезних ресурсiв, яких у росiян вже також немає.

Тому саме ведення комбiнованих дiй, направлених на 
«iзмор», i призводить до того, що ми бачимо на полi бою, i того, 
що вiдбувається iз мобiлiзацiєю, до ставлення громадян до ве-
дення цiєї вiйни.

Це комплексний захiд, який вписується в стратегiю «iзмору» 
абсолютно. Можемо побачити, що майже всi елементи цiєї 
стратегiї виконуються.

– Ви зараз працюєте у Великiй Британiї i спiлкуєтеся iз 

захiдними колегами. Чи готовий до протистояння такому «iзмору» 

колективний Захiд?

– Якщо ведемо мову про готовнiсть тiєї чи iншої держави 
протистояти, то перш за все потрiбно подивитися на ревiзiю 
ризикiв, якi уявляють собi тi держави.

На сьогоднiшнiй день я не бачу такого супротивника, в якого 
вистачить ресурсiв для ведення широкомасштабних воєнних дiй 
довготривалий перiод. Я навiть сумнiваюся в тому, що Китай за-
раз готовий вести широкомасштабнi дiї.

Якщо говорити про короткочаснi воєннi дiї, то, ймовiрнiше 
за все, європейськi країни готовi. Але суть питання була в тому, 
чи готовi вони до вiйни «iзмору».

Давайте просто порахуємо. Дивiться, в жовтнi Україна отри-
мала по своїх енергетичних цивiльних об’єктах, здається, 1643 
«шахеди», ще близько 200 ракет.

I тенденцiя буде рухатися до того, що ця кiлькiсть 
збiльшуватиметься. Уже лише в цьому мiсяцi (листопад 2024-
го – Ред.), якщо ми порахуємо кiлькiсть «шахедiв» i ракет, якi 
пiшли по цивiльних об’єктах, уже буде доходити до трьох тисяч. А 
мiсяць ще не завершився.

Отже, кiлькiсть повiтряних цiлей зростає, а кiлькiсть засобiв 
боротьби обмежена i надто дорога. Навiть по цьому показнику, 
я вважаю, нi Британiя, нi країни Європи не будуть готовими. Не-
зважаючи на те, що там є достатня кiлькiсть лiтакiв F-16, в яких 
чудовi можливостi з протиповiтряної оборони, але за 2-3 мiсяцi 
можна повнiстю розрядити систему ППО.

Чи займаються вони альтернативними заходами i засобами 
для того, щоб навчитися боротися з повiтряними цiлями, – ска-
зати важко. Ймовiрнiше за все, що нi.

Тепер iнше питання. Давайте подивимося на переднiй край. 
У жовтнi i у вереснi переднiй край отримав приблизно 4,5 тисячi 
керованих авiацiйних бомб. Хотiв би звернути увагу, що КАБ має 
вагу бойової частини 500 кiлограмiв, для порiвняння – вага 
бойової частини «Iскандера» 480 кiлограмiв.

Чи сьогоднi в європейськiй країнi або в тiй же самiй Британiї 
є хоча б п’ять тисяч ракет до систем «Patriot», щоби збити 
керованi авiацiйнi бомби? Я щось сумнiваюся. Бо вони дуже 

КОЛИШНIЙ ГОЛОВНОКОМАДУВАЧ ЗСУ, А НИНI ПОСОЛ У ВЕЛИКIЙ БРИТАНIЇ 
ВАЛЕРIЙ ЗАЛУЖНИЙ НЕЩОДАВНО ДАВ ЛАКОНIЧНЕ, АЛЕ ДОСИТЬ ГОСТРЕ 
ТА ВIДВЕРТЕ IНТЕРВ’Ю ЖУРНАЛIСТАМ ОДНОГО З ВIДОМИХ УКРАЇНСЬКИХ 
ВИДАНЬ. РОЗМОВА З ВАЛЕРIЄМ ФЕДОРОВИЧЕМ БУЛА НЕДОВГОЮ, АЛЕ ЗА 
ЦI 20 ХВИЛИН КОЛИШНIЙ ГОЛОВКОМ ВСТИГ: ОГОЛОСИТИ ПРО ПОЧАТОК 
ТРЕТЬОЇ СВIТОВОЇ ВIЙНИ; ПОЯСНИТИ, ЧОМУ РОСIЙСЬКА АРМIЯ НЕ ЗДАТНА 
ДО ГЛИБОКИХ ПРОРИВIВ НА ФРОНТI; ОПИСАТИ СУТЬ НОВОЇ СТРАТЕГIЇ РОСIЇ; 
СПРОГНОЗУВАТИ, КОЛИ ЗАКIНЧИТЬСЯ НОВIТНIЙ ВИТОК ТЕХНОЛОГIЧНОЇ 
ГОНКИ ОЗБРОЄНЬ... I НЕ ЛИШЕ ЦЕ.

29
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дорогi i, як наслiдок, їх неможливо мати дуже багато, тому що 
виробляти їх проблемно. Тому по цiй вiйськовiй складовiй мож-
на сказати, що, мабуть, вони не готовi.

Вiйськовi дiї в стратегiї «iзмору» важливi, але, ймовiрнiше за 
все, не головнi. Є ще декiлька важливих напрямiв, де працюють 
росiяни. Це, перш за все, iнформацiйно-психологiчнi операцiї. 
Є ще когнiтивна сфера, вплив якої ми дуже сильно вiдчуваємо.

Європа знаходиться в теплому середовищi i не хоче його за-
раз залишати. Тому, на мою особисту думку, якщо вони готовi до 
такої вiйни в умовах «iзмору», то, мабуть, iз дуже великими об-
меженнями.

«НОВИМ ПОРОХОМ» ВIЙНИ 
Є НЕ ПРОСТО БЕЗПIЛОТНI СИСТЕМИ 
ЧИ РОБОТИ, А ТЕХНОЛОГIЇ

– Валерiю Федоровичу, минулого року ви говорили, що 

Українi потрiбен технологiчний стрибок, щоб мати змогу виграти 

у вiйнi. Що зараз може стати геймченджером цiєї вiйни?

– Якщо подивитися уважно на iсторiю воєн i воєнного ми-
стецтва, то ми нiчого революцiйного не побачимо. Це абсолют-
но нормальний еволюцiйний процес, який у певний момент 
штовхає науковий прогрес до появи нової зброї.

Сьогоднi цiєю новою зброєю, винайденим «новим порохом», 
є не просто безпiлотнi системи чи роботи, а ширше – технологiї. 
Тому що мова i про iнший зв’язок, iншу розвiдку, iнше ставлен-
ня до космосу. Врештi-решт зовсiм iнша система управлiння, яка 
тягне за собою змiну доктрин застосування вiйськ i, вiдповiдно, 
змiну доктрини їхньої пiдготовки. А ще ж i виробництво, i науко-
ве супроводження, i пiдготовка кадрiв – все це величезний си-
стемний процес, який можна назвати одним словом – технологiї.

I на сьогоднiшнiй день, я вважаю, що головним у цьому 
протистояннi буде, мабуть, штучний iнтелект. Вiн буде перший 
вiдвойовувати собi мiсце. До речi, це величезна проблема: те, 
що показували нам колись як фантастику у фiльмах в 90-х роках 
– це все уже правда.

Правда полягає в тому, що машини почали воювати з 
людьми. I зараз це вже не смiшно, а виглядає абсолютно 
реалiстичним. Тому сьогоднi мають попрацювати перш за все 
психологи, щоб негайно визначити тi бар’єри i сфери, куди штуч-
ний iнтелект допускати не можна. Мова про тi сфери, де людина 
вiдрiзняється вiд решти свiту, як, наприклад, почуття. Iнакше лю-
дина перестане бути людиною.

Отже, психологи мають негайно поставити цi бар’єри. Юри-
сти мають попрацювати i виробити механiзми захисту людсько-
го середовища вiд впливу науково-технiчного прогресу.

За моїми пiдрахунками, десь у 2027-му роцi нинiшнiй розви-
ток технологiї ШI зупиниться. Скажiмо так, буде зрозумiло новi 
обриси танка, новi обриси ракет тощо, якi в найближчi 100 рокiв 
будуть просто видозмiнюватися, ставатимуть бiльш точними, де-
шевшими i так далi.

У 2027-му роцi цей технологiчний ривок завершиться, i тодi 
сторони зможуть накопичувати нову зброю як для нападу, так 
i для захисту. Зброя ця буде абсолютно безпощадна. I тодi для 
свiту прийде нова загроза: чи йти iз новою зброєю у великий 
наступ, чи, i це швидше за все, людству бiльш пiдiйде стратегiя 
«iзмору», яка дозволить отак дистанцiйно знищувати цiлi нацiї, 
вбиваючи економiку, залякуючи людей, спонукаючи їх до здачi.

– Чи можна в такому випадку ще уникнути Третьої свiтової i 

як це зробити?

– Моя вiдповiдь вам не сподобається, але я знаю воєнну 
науку, воєнну iсторiю, i я бачу, за якими показниками можна 
класифiкувати, є вiйна чи її немає.

ПЕРСОНА

З британським міністром Форін офісу 
по Європі, Північній Америці і заморським 
територіям Стівеном Дауті

Президент України Володимир Зеленський 
і головнокомандувач ЗСУ Валерій Залужний

Під час вручення вірчих грамот віце-маршалу дипломатичного 
корпусу, акредитованого при Королівському палаці, керівниці 
структурного підрозділу з питань протоколу Викторії Басбі
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Я вважаю, що в 2024 роцi ми можемо абсолютно точно вва-
жати, що розпочалася Третя свiтова вiйна.

– Чому саме в 24-му?

– Тому що в 2024 роцi перед Україною вже стоїть не Росiя. 
Перед Україною стоять солдати з Пiвнiчної Кореї.

Давайте казати чесно. Вже в Українi абсолютно вiдкрито, 
нiчого не соромлячись, вбивають цивiльних людей iранськi «ша-
хеди». Вже в Україну летять ракети саме пiвнiчнокорейського 
виробництва, i вони про це вiдкрито заявляють. В Українi 
пiдриваються китайськi снаряди, в ракетах росiйських застосо-
вуються китайськi деталi.

Вибачте менi, але я думаю, що бiльшiсть вiйськових зi мною 
погодяться. Я вас «вiтаю» – те, чого ми так довго очiкували, вже 
почалось.

Але хочу сказати, що сам Бог дає шанс – не тiльки Українi, а 
й усьому свiту, щоб зараз ще встигнути зробити правильнi вис-
новки. Можна все ще зупинити ось тут, на територiї України. Але 
цього чомусь не хочуть розумiти нашi партнери.

Очевидно, що в України уже забагато ворогiв. Україна за ра-
хунок технологiй буде виживати, але невiдомо, чи вона зможе 
самотужки перемогти в цiй битвi.

Тому я вважаю, що свiтова вiйна – ласкаво просимо, вона 
почалася. За матер iалами «Української правди».

«САМ БОГ ДАЄ ШАНС – НЕ ТIЛЬКИ УКРАЇНI, А Й УСЬОМУ СВIТУ, «САМ БОГ ДАЄ ШАНС – НЕ ТIЛЬКИ УКРАЇНI, А Й УСЬОМУ СВIТУ, 
ЩОБ ЗАРАЗ ЩЕ ВСТИГНУТИ ЗРОБИТИ ПРАВИЛЬНI ВИСНОВКИ. ЩОБ ЗАРАЗ ЩЕ ВСТИГНУТИ ЗРОБИТИ ПРАВИЛЬНI ВИСНОВКИ. 
МОЖНА ВСЕ ЩЕ ЗУПИНИТИ ОСЬ ТУТ, НА ТЕРИТОРIЇ УКРАЇНИ».МОЖНА ВСЕ ЩЕ ЗУПИНИТИ ОСЬ ТУТ, НА ТЕРИТОРIЇ УКРАЇНИ».
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ФАВОРИТ НОМЕРА
Галина Владимирська

Фото: Сергій Білецький
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СУЧАСНI МОЛОДI ПIДПРИЄМЦI ЗДЕБIЛЬШОГО СТАВЛЯТЬСЯ ДО 
СВОЄЇ СПРАВИ НЕ ЛИШЕ ЯК ДО ДЖЕРЕЛА ДОХОДУ. ЦЕ ДЛЯ НИХ ЩЕ 
Й ШЛЯХ САМОРОЗВИТКУ, I ЗАДОВОЛЕННЯ ВIД ВТIЛЕННЯ СВОЇХ IДЕЙ, 
I МОЖЛИВIСТЬ ВРАХОВУВАТИ ВЛАСНI IНТЕРЕСИ ТА ЗАХОПЛЕННЯ 
В ПРОЦЕСI РЕАЛIЗАЦIЇ ЗАДУМIВ. ТАКА МОТИВАЦIЯ СПОНУКАЄ 
ДО МАКСИМАЛЬНОЇ САМОВIДДАЧI ТА ЧIТКОЇ НАЦIЛЕНОСТI НА 
РЕЗУЛЬТАТ, I ЦЕ ЗАПОРУКА УСПIХУ НАВIТЬ ТОДI, КОЛИ ФАХОВI 
ЗНАННЯ ТА ДОСВIД НАБУВАЮТЬСЯ ВЖЕ У ПРОЦЕСI. А ОКРIМ ТОГО 
МОЛОДЬ ПРАГНЕ, ЩОБ УЛЮБЛЕНА СПРАВА БУЛА КОРИСНОЮ ДЛЯ 
СУСПIЛЬСТВА.
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«СПРАВА, ЩО ПРИНОСИТЬ 
ЗАДОВОЛЕННЯ, З ЧАСОМ 

ОБОВ’ЯЗКОВО ПРИНЕСЕ ГРОШI»

Усе це справедливо стосовно одесита Мико-
ли СИВАКА. Молодий пiдприємець уже успiшно 
керує кiлькома бiзнесами, реалiзує амбiтний, 
актуальний для суспiльства проєкт i водночас 
постiйно поглиблює свої знання та займається 
особистiсним розвитком.

В Одесi добре вiдомий батько Миколи – за-
сновник бренду STRATEG i власник великої 
компанiї «Стратег» Олександр Сивак. Тож дех-
то може зауважити: мовляв, синовi було легко 
ставати на ноги, коли є така пiдтримка. Справдi, 
не кожному так щастить. Але ж далеко не ко-
жен здатний при цьому скористатися наданими 
можливостями на всi сто вiдсоткiв i розпочати 
власний шлях у бiзнесi. Микола,можна сказати, 
зростав i формувався як особистiсть у процесi 
становлення батькiвського пiдприємства, тож ба-
гато засад побудови бiзнесу засвоїв з дитинства, 
а ще – навчився багато працювати. Сьогоднi 
Олександр має всi пiдстави пишатися сином, але 

не поспiшає його хвалити, скорiше, навпаки – 
пiдмiчає будь-якi найменшi промахи. I вони обид-
ва погоджуються з тим, що так i має бути.    

...Про компанiю «Стратег» i Олександра 
Сивака, про його дружину Iрину, яка є виконав-
чим директором пiдприємства, наш журнал уже 
розповiдав. Прийшов час познайомитися з мо-
лодшим поколiнням успiшного креативного 
бiзнесу.

НА ШЛЯХУ ДО ВНУТРIШНIХ ЗМIН
– Миколо, зазвичай знайомство з людиною, у якої бе-

руть iнтерв’ю, починають з дитинства. Але, певно, у на-
шому випадку краще почати зi справи, якою ви зараз 
захопленi, – з проєкту «Strateg&Psychology». Що стало 
поштовхом до того, щоб ви цим зайнялися?

– Презентуючи наш проєкт, ми кажемо 
так: «Strateg&Psychology» – ваш шлях до 
внутрiшнiх змiн. Цей шлях я, насампе-
ред, пройшов сам. Тож iдея на-
родилася з мого бажання 

О ВНУТРIШНIХ ЗМIН
й знайомство з людиною, у якої бе-
ють з дитинства. Але, певно, у на-
почати зi справи, якою ви зараз 

у «Strateg&Psychology». Що стало 
об ви цим зайнялися?
аш проєкт, ми кажемо 
y» – ваш шлях до 
ях я, насампе-
iдея на-

ння
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пiзнавати самого себе, долати якiсть психологiчнi бар’єри 
i проблеми, якi є, я переконаний, у кожної людини. Однак 
здебiльшого їх намагаються вирiшувати самотужки чи взагалi 
iгнорують. Адже у нас в Українi досi не дуже прийнято зверта-
тися до психолога, це навiть соромно. Багато хто i нинi, навiть 
серед представникiв мого молодого поколiння, вважає, що 
йти до психолога може лише психiчно нездорова людина.

Свого часу я теж соромився звернутися до психолога, не 
вважав це нормою. Але потiм подолав цей стереотип. I хоч 
у мене не було чiтко усвiдомленої власної проблеми, я по-
чав вiдвiдувати рiзних спецiалiстiв, бо менi було цiкаво, чим 
вiдрiзняються їхнi методики. Цiни за послуги дуже рiзнi: вiд 
500 гривень до 500 доларiв, то чим же це зумовлено? Я 
люблю експериментувати i навiть пiшов на десять сеансiв 
гiпнозу, хотiв, щоб мене ввели у цей стан i попрацювали зi 
мною. Було цiкаво, чи я пiддамся гiпнотичнiй дiї. Повнiстю 
мене у гiпноз не вдалося ввести, але частково я побував у 
такому станi.

– Це був процес самопiзнання?
– Так, менi цiкаво пiзнавати себе, аналiзувати свої 

емоцiї i думки. Здебiльшого у людей на першому мiсцi їхнiй 
фiнансовий стан, i в погонi за грошима вони втрачають 
своє здоров’я, а потiм звертаються до лiкарiв з рiзними 

хворобами. Ще кiлька рокiв тому ми навiть не чули вира-
зу «ментальне здоров’я». Нинi ж ми знаємо, що порушення 
ментального здоров’я позначається на фiзичному станi лю-
дини, на здоров’ї всього органiзму. Мало хто задумується 
над необхiднiстю турбуватися про те, що все у життi має 
бути гармонiйно збалансованим. Треба вчитися правиль-
но переносити стресовi ситуацiї, контролювати свiй стан. 
Помiж людьми, i в родинах, i у колективах багато недомо-
вок, конфлiктiв, якi накопичуються роками, i з часом це при-
зводить до особистих катастроф. А особливої актуальностi 
турбота про ментальне здоров’я набула зараз, пiд час вiйни.

Ось iз розумiння таких суто особистих i загальнолюдсь-
ких, суспiльних закономiрностей, через власне самопiзнання 
поступово виникла iдея створення таких продуктiв, якi ми 
розробляємо. «Strateg&Psychology» – перший в Українi 
проєкт, що поєднує силу психологiї та арттерапiї. Я – його за-
сновник i керiвник.

«STRATEG&PSYCHOLOGY» 
ДЛЯ ВIДНОВЛЕННЯ ВНУТРIШНЬОЇ 

ГАРМОНIЇ ТА ПСИХОЛОГIЧНОГО 
ЗДОРОВ’Я

– Якi конкретно проблеми поклика-
ний вирiшувати ваш проєкт?

– Проєкт спрямований на до-
помогу людям у подоланнi 

внутрiшнiх бар’єрiв та пошуку гармонiї в життi. Нашi методики 
дозволяють кожному вiдкрити новi шляхи до самопiзнання, 
особистiсного зростання та емоцiйного зцiлення. Особливу 
увагу в проєктi придiлено сугестивно-проєктивнiй арттерапiї, 
що допомагає знизити рiвень стресу, сприяє розвитку 
креативностi та формує вiдчуття контролю над життям навiть 
у складнi моменти.

Оскiльки наша компанiя «Стратег» займається розробкою 
рiзноманiтних настiльних iгор з використанням карток, а та-
кож виготовляє картини за номерами, пазли i таке iнше, то 
менi спало на думку: а чому б не зробити картини, якимось чи-
ном пов’язанi з психологiєю, з медитацiями. Почали запуска-
ти картини з медитацiями, а потiм подумали, як це можна ще 
обiграти. Адже психологiя – це не лише медитацiї. Скажiмо, 
є чимало проблем у взаєминах батькiв i дiтей, i зараз у нас 
в розробцi новi iгри, якi мають допомогти батькам зрозумiти 
свою дитину, а дитинi – своїх батькiв. Також багато проблем у 
взаєминах дорослих людей, особливо у пар, якi перебувають 
у стосунках. У цьому напрямi теж запускаємо зараз картковi 
iгри, щоб пари могли з їх допомогою налагоджувати своє 
спiльне життя. Цi картки, картини можуть стати поштовхом до 
того, щоб почати розбиратися у собi i своїх проблемах.

– А згодом може з’явитися i потреба звернутися до 
психолога.

– Саме так! Коли людина стає на цей шлях, розумiє, 
що це нормально, то може потiм звернутися до фахiвця. 
«Strateg&Psychology» – це ж не просто проєкт сам по собi. 
Для людей, якi скористаються нашими розробками, – це 
шлях до вiдновлення внутрiшньої гармонiї та психологiчного 
здоров’я. Стрес i тривога є нинi нашими постiйними супут-
никами, тож важливо мати надiйнi методи для пiдтримки 
психiчної рiвноваги. Саме тому ми розробили унiкальний ме-
тод, який допомагає кожному впоратися з труднощами, знай-
ти внутрiшнiй баланс i подолати свої страхи. Основою цього 
методу є сугестивно-проєктивна арттерапiя, розроблена у 
спiвпрацi з провiдними українськими психологами. Цей пiдхiд 
є практичним i ефективним, що доводить наш досвiд роботи з 
клiєнтами. Нашi технiки виявилися корисними для подолан-
ня тривожностi та емоцiйного напруження, що нинi особли-
во важливо.

ВIД ЕКОНОМIКИ – ДО ПСИХОЛОГIЇ
– Ви впевнено вживаєте професiйнi термiни i добре 

розумiєтеся на сутi свого проєкту. Для цього, мабуть, здо-
були вiдповiдну спецiальну освiту?

– Моя перша вища освiта – економiчна, банкiвська спра-
ва i кредит. А зараз отримую вищу освiту психолога в Одесько-
му нацiональному унiверситетi iменi Мечникова.

– Довелося?
– Насамперед, менi це цiкаво! Не лише для бiзнесу, а 

й для душi. Цiкаво аналiзувати вчинки людини, чим вона 
керувалася, якi у неї проблеми. Є справи, якi приносять 
грошi, а є тi, що приносять задоволення. Тут поки що мова 
йде бiльше про задоволення вiд процесу i вiд того, що це 
допомагає людям.

– Розкажiть бiльш конкретно про вашi унiкальнi про-
дукти.

– Ми розробили рiзнi сюжети для малювання, ко-

поступово виникла iдея створення
розробляємо. «Strateg&Psychology» 
проєкт, що поєднує силу психологiї та
сновник i керiвник.

«STRATEG&PSYCHOLOG
ДЛЯ ВIДНОВЛЕННЯ ВН
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жен з яких допомагає зосередити-
ся на певних аспектах життя: вiд 
саморозвитку i матерiальних 
цiлей до здоров’я та стосункiв. 
Такий пiдхiд дозволяє 
iндивiдуалiзувати роботу з 
кожним учасником i зроби-
ти процес трансформацiї 
максимально ефектив-
ним. Також випустили три 
види мандали – «Грошi», 
«Сiм’я», «Здоров’я» (манда-
ла – це символ округлої фор-
ми, надiлений певним сенсом; 
орнаменти кожного малюнку 
розташованi симетрично – Ред.). 
Малювання мандал – це глибо-
кий процес концентрацiї на важливих 
аспектах вашого життя. Кожна мандала 
має свою власну мету i допомагає налаштувати 
свiдомiсть на позитив.

Коли люди розмальовують мандали чи дерева, то зi стану 
стресу вони переключають фокус своєї уваги на цей процес 
i заспокоюються. Плюс у цьому продуктi до кожної з картин 
йдуть аудiо медитацiї. Я сам слухаю нашi медитацiї i друзям 
даю. А зараз у розробцi, у макетах ще й метафоричнi картки 
«Прозора iстина» для роботи з пiдсвiдомiстю, ми їх уже пре-
зентували для спецiалiстiв, але ще не випустили у продаж. 
Ми будемо розвиватися в усiх цих напрямах.

– Що собою представляють аудiо медитацiї?
– Це мелодiї плюс тексти, афiрмацiї. Це i є сугестивно-

проєктивна арттерапiя. Ти, окрiм того, 
що малюєш, ще прослуховуєш му-

зику та текст, i це породжує певнi 
емоцiї i думки. Тебе заспокоює 

як процес малювання, так i цi 
тексти та мелодiї. Це приво-
дить до ефекту розслаблен-
ня i допомагає формулювати 
свої цiлi та бажання, а потiм 
i досягати їх. Коли ти в своїй 
головi знiмаєш якiсь певнi 

блоки, то знаходиш шлях до 
своєї мрiї.

– Iншими словами, це 
допомагає позбавитися яки-

хось особистих i загальних 
стереотипiв, якi часто стають на 

завадi до мрiй та їх втiлення?
– Саме так! Медитацiя є не лише про-

цесом заспокоєння, водночас iз цим вона 
змушує людину прагнути щодня ставати хоча б трiшки 

кращою. Змiни можуть стосуватися здоров’я та харчування, 
хобi, роботи та проведення дозвiлля, прагнень, цiлей та спо-
собу життя взагалi. Регулярна практика медитацiї непомiтно 
пiдводить людину до того, що вона починає щодня рости i 
розвиватися – розумово, iнтелектуально, духовно i навiть 
фiзично.

– До ваших мандал теж iде музичний супровiд. Ви осо-
бисто пiдбираєте музику до ваших продуктiв?

– Так, я її пiдбираю з певного базового набору мелодiй 
для медитацiй. Потiм на цю музику накладається текст. I пiсля 
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цього цей продукт уже стає власнiстю компанiї «Стратег». 
Адже цей текст був розроблений у нас. До кожної картини йде 
пiар код, за яким ви скачуєте додаток з доступом до певної 
аудiо медитацiї. Коли ви купуєте картину, до неї додається три 
медитацiї українською мовою i три – англiйською. Можна 
працювати i через свiй мобiльний телефон, скачавши додаток 
через Wi-Fi. Тобто коли вдома через вiдсутнiсть свiтла немає 
iнтернету, ви все одно можете слухати медитацiю. До речi, 
нашi картини з супроводом уже оцiнили не лише вiтчизнянi 
психологи, а й зарубiжнi. Нас уже знають, бо ми презентували 
наш продукт на кiлькох конференцiях за кордоном i в країнi.

НА ВIТЧИЗНЯНОМУ 
I ЗАРУБIЖНОМУ РIВНЯХ

– Як i де це вiдбувалося? Розкажiть, будь ласка, 
докладнiше.

– Цей великий проєкт я реалiзую, звiсно, не один. Мiй 
найперший помiчник i соратник – Анастасiя Мул. Ми разом 
формулюємо iдеї, i якщо я засновник цього проєкту, то вона 
– креативний директор чи провiдний менеджер. Саме На-
стя провела презентацiю проєкту в липнi цього року в лiтнiй 
школi для молодих лiдерiв AER Summer Academy 2024 у 
Норвегiї. Там вiдбувалася конференцiя за участю психологiв 
та освiтян з рiзних країн. Це була унiкальна можливiсть пока-

зати свiту нашi новiтнi методи у сферi психологiї та творчостi. 
«Strateg&Psychology» привернув значну увагу завдяки своєму 
iнновацiйному пiдходу до трансформацiї мислення та розвит-
ку. Зустрiчi з провiдними спецiалiстами пiдтвердили, що нашi 
методи резонують iз глобальними викликами сьогодення. 
До речi, викликало велике здивування, що ми розробляємо 
i виготовляємо такий продукт в Українi пiд час великої вiйни.

Там, зрозумiло, була переважно молодiжна аудиторiя 
– вiд 16 до 30 рокiв. Ми розповiли про свiй проєкт, подару-
вали свої картини в маленькому форматi, щоб вони могли 
там же помалювати. Багато хто вибрав дерево змiн, бо хотiв 
зрозумiти, яких змiн у життi сам потребує. Ти фокусуєшся на 
певних моментах, коли малюєш, а потiм ця картина висить 
у тебе в кiмнатi i як тригер нагадує про твою мету. Ми дали 
учасникам певний час i лише нещодавно збирали вiдгуки, i 
вони дуже позитивнi. Було дуже приємно отримати позитив-
ний вiдгук з Європи.

– А як популяризуєте свої здобутки в Українi?
– Наш проєкт «Strateg&Psychology» взяв участь у XVI 

Мiжнароднiй практичнiй зустрiчi PrivateLabel-2024, 
яка вiдбулася у Києвi. Це одна з найважливiших 

подiй року для обмiну досвiдом мiж 
професiоналами та лiдерами рiзних 

iндустрiй. Вона проходила у рам-
ках Всеукраїнської про-

грами ментального здоров’я «Ти як?», iнiцiйованої першою 
ледi Оленою Зеленською, яка, до речi, була присутня. На 
цей закритий захiд за участю багатьох вiдомих людей вхiд 
був за запрошеннями. Ми мали можливiсть подiлитися на-
шими досягненнями, обговорити можливостi спiвпрацi 
та отримати важливий зворотний зв’язок вiд фахiвцiв. 
«Strateg&Psychology» викликав значний iнтерес.

I другий захiд – конференцiя психологiв з України i рiзних 
зарубiжних країн. Там вiдбувався обмiн досвiдом, iдеями. Ми 
мали змогу отримати вiдгуки не лише вiд українських психологiв, 
а й вiд спецiалiстiв зарубiжжя. Переконалися, що такого продук-
ту бiльше нiде немає, його нiхто не пропонує. Це було щось нове, 
тому всi iз задоволенням розпаковували нашi картини, роздив-
лялися, навiть пробували малювати. На даний момент усi вiдгуки 
позитивнi. А в Грузiї на базi однiєї з наукових установ зараз про-
водять дослiдження про те, як впливає наш продукт на менталь-
не здоров’я людей. Є позитивнi результати, i ми нинi чекаємо на 
їхнiй науковий висновок.

– Чи була презентацiя проєкту в Одесi?
– В Одесi ми з «Strateg&Psychology» взяли участь у дво-

денному тренiнгу, органiзованому Технiчною робочою гру-
пою з психiчного здоров’я та психосоцiальної пiдтримки (ТРГ 
з ПЗПСП). Цей тренiнг, який проводився пiд керiвництвом 
ВООЗ та Мiжнародного Медичного Корпусу, був присвяче-
ний реагуванню в умовах надзвичайних ситуацiй. Ми мали 
можливiсть не лише вивчити новi методики, а й подiлитися 
власним досвiдом роботи та представити свої картини. 
Це ще бiльше пiдкреслило важливiсть нашого проєкту на 
мiжнароднiй аренi.

– Ви самi свiй продукт випробовували?
– Звичайно! Менi особливо цiкаво малювати дерева, 

i я малював, хоч художнього хисту не маю. I мандали – теж 
цiкаво. До речi, особливою популярнiстю користується ман-
дала «Грошi». Коли ми були на виставцi в Києвi, то взяли певну 
кiлькiсть усiх картин, i «Грошi» розпродавалися найпершими. 
Отакi нинi реалiї...

«СТРАТЕГ» – НАДIЙНА БАЗА
– Скiльки людей беруть участь у проєктi?
– Активно – я i Настя, ми в основi. Придумаємо, 

розробляємо, задаємо певний вектор. А в цiлому потiм 
працює команда дизайнерiв, художникiв, вiдбувається друк, 
пiдключаються копiрайтери, психологи, менеджери... Кож-
ний продукт треба не лише придумати, а й розробити, надру-
кувати i записати, потiм протестувати, правильно запакува-
ти... А ще провести грамотний маркетинг, адже нашi покупцi 
нiколи ранiше не мали справи з таким продуктом. Тобто ми 
використовуємо великий ресурс компанiї «Стратег». Зокрема, 
i вiддiл продажiв. Пiсля того, як ми щось придумали i створе-
но дизайн, ми знайомимо з продуктом маркетинговий вiддiл, 
вiддiл продажiв. Нам цiкаво дiзнатися думку про цей продукт 
ще в самiй компанiї.

– Наскiльки складно працювати в компанiї, якою 
керує твiй батько? Чи для вас це вже стало звичним?

– Не можу сказати, що це дуже складно чи, навпаки, лег-
ко. Це треба спробувати. Працювати сiм’єю з одного боку 
цiкаво, а з iншого – це та робота, яка у тебе i в офiсi, i вдо-
ма. Не можеш цiлком вiдволiктися чи переключитися. Робо-

««SSSTTTRRRATATATTEEEGGGGG&&&PSSSSYYYCCCCHHHHOOLO OOOOGGGYY»» 
ППППРРРИИИИВВЕЕЕРРРНННННУУУУУВВ ЗЗЗЗННННАААЧЧЧЧНУНУ 
УУУУВВВААААААГГГГУУУ ЗЗЗААААВДВДВДДЯЯЯККИИИ СССВВОООООЄЄЄММММУУУУ 
IННННННННННООООВВВАААААЦЦЦЦЦIЙЙННННООООМММММУУУ ППIДДДДДХХХОООДДДДДУ 
ДДДДДОООООО ТТТРРРААААННННСССССФФФФОООООРРРМММММААЦАЦIЇ МММММИИИССССЛЛЕЕЕННННННННННЯЯЯ
ТТТААААА РРРОЗОООЗЗВВВИИИИИТКТКТКТ УУУУ»»..
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та у нас обговорюється завжди i всюди, чи то пiд час сiмейної 
вечерi, чи у вихiдний, чи навiть у свято чи на днi народжен-
ня когось з рiдних. Це можна було б вважати мiнусом, якби 
ми не були такi захопленi своєю справою. Нам говорити про 
це цiкаво завжди. А великий плюс у тому, що всi ресурси на-
лежать родинi, i ти можеш втiлювати будь-якi свої iдеї, про-
бувати i не боятися помилитися. Я був ще зовсiм юним, без 
досвiду i фахових знань, але вже мав можливiсть спробува-
ти себе на рiзних дiлянках виробництва i визначити, де менi 
бiльше подобається працювати. У нас є i маркетинг, i продаж, 
i дизайн, i складськi примiщення, i бухгалтерiя...

– Ви давно працюєте у компанiї?
– З 13 рокiв. А одну з керiвних посад отримав у 18.

– Що ж ви робили у 13 рокiв?!
– Звiсно, я ще був пiдлiтком, i це з боку тата було бiльше 

виховним моментом: залучив до спiльної справи, привчав 
до працi i дав можливiсть отримати першi власнi кошти. 
Насправдi це все – цiннi моменти для зростання хлопчика. Тато 
мене взяв на склад працювати вантажником. Разом з дорос-
лими хлопцями я збирав коробки, якi ми виробляємо, ванта-
жив їх...Потiм поступово менi доручали iншi справи. У 18 рокiв, 
коли досяг повнолiття, я став директором нашого iнтернет-
магазину. Займався всiм, що пов’язане з iнтернет-напрямом. 
Зараз у мене немає одного певного вiддiлу чи напряму, адже 
маю вiдношення, власне, до всiх аспектiв дiяльностi компанiї. 
Я маю право приймати самостiйнi рiшення, давати розпоряд-
ження. Але з мене й вiдповiдно за все спитають. Тато розумiє, 
що у мене є певнi амбiцiї, що я перспективна, розумна i креа-
тивна людина, тому йому хочеться, щоб я працював тут. Але во-
дночас вiн розумiє, що тримати мене лише на певнiй посадi в 
компанiї не вийде. Тож я працюю i в iнших напрямах, маю ще 
кiлька своїх окремих бiзнесiв i заробляю там.

Якщо узагальнювати, то хоч основу, звичайно, заклада-

ють батьки, далi ти маєш рухатися самостiйно. Коли з юнаць-
ких рокiв зайнявся пiдприємницькою дiяльнiстю, то вже на-
вряд чи зiйдеш з цього шляху. Ти хочеш працювати на себе, 
хочеш створювати щось нове i добре заробляти.

ГРОШI МАЮТЬ ПРИНОСИТИ ГРОШI
– А на що витрачаєте заробленi кошти?
– Я з дитинства знав цiну грошам, прагнув до достатку i 

фiнансової незалежностi, завжди вiдкладав кошти на якусь 
значущу покупку. Зараз найбiльше люблю дарувати пода-
рунки близьким людям. I дуже люблю машини. Подарунки i 
машини – оце головне! А на свої особистi речi, скажiмо, на 
одяг, витрачаю небагато, не страждаю на такий снобiзм. I на 
якiсь розваги витрачати багато теж вважаю нерозумним... 
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Певно, найбiльше я люблю грошi збирати, вiдкладати i потiм 
iнвестувати у щось значуще, у якийсь нормальний проєкт. Я 
цiкавлюся рiзними бiзнесами. Грошi мають приносити грошi!

– Справжнiй пiдприємницький пiдхiд! Тато може вами 
пишатися.

– Сам вiн менi цього нiколи не скаже, хоч менi це ча-
сом переповiдають чужi люди. Вiн в основному займається 
«профiлактичними бесiдами» i аналiзує мої промахи. Iнодi 
здається, що вiн навмисне мене вганяє у стресовi ситуацiї, 
щоб побачити, як я з них буду виходити. Як це було тодi, 
коли у вiсiмнадцятирiчному вiцi мене призначили директо-
ром iнтернет-магазину, хоча я туди прийшов лише за тиж-
день до цього, щоб вчитися, вникати у роботу i з часом да-
вати якiсь рекомендацiї по полiпшенню. Але так сталося, 
що директор магазину i керiвник IТ-вiддiлу, а це було под-
ружжя, несподiвано звiльнилися. I менi довелося з усiм цим 
самостiйно розбиратися: iз зарплатами, кадрами, витратами, 
заробiтками, продажами, давати вказiвки... Це був для мене 
шок. Але у мене все вийшло, i цей магазин досi працює. Ска-
зати, що тато спецiально створив цю ситуацiю? Нi! Але поста-
вив мене на керiвну посаду, коли я не мав жодного досвiду 
управлiння колективом i бiзнесом, – так!

РОДИНА. ВIД БАТЬКА ДО СИНА
– Тато завжди був для вас прикладом?
– Безумовно! Вiн усього добився сам, своїм трудом i чесно. 

Тому вiн є прикладом пiдприємця не тiльки для мене. Дякуючи 
татовi, я познайомився з iншими успiшними бiзнесменами, а за-
раз уже маю своє коло серед молодi. Тато є для мене не лише 
прикладом, а й опорою у моєму життi, я завжди можу на нього 
покластися. Дехто зауважує, що у батька складний характер, що 
вiн буває жорстким. Але я вважаю, що без таких якостей немож-
ливо побудувати i втримати свiй бiзнес у сучасних умовах.

– Особливу повагу викликає не лише те, що Олександр 
Сивак побудував успiшний бiзнес i тримає його на плаву 
пiд час вiйни, а й те, що ваша компанiя багато займається 
благодiйнiстю. Отож вiн – бiзнесмен з вiдповiдальним, 
свiдомим ставленням до життя нашого суспiльства. 

– Так, ми дуже багато допомагаємо i дитячим будинкам, 
i храмам, i людям, якi постраждали пiд час цiєї вiйни. Тато 
залучає мене до цiєї дiяльностi i довiряє менi. Я сам вiдвiдую 
рiзнi заходи, i якщо захочу зробити якийсь благодiйний вне-
сок – чи iграми, чи грошима, то можу це зробити навiть без 
попереднього узгодження. Просто потiм, звичайно, розповiм 

про це.

– Два роки тому Олександр Сивак 
став лауреатом престижного рей-

тингу «Народне визнання – Оде-
сит року» якраз у номiнацiї 

«Меценат року». Отож одесити належно оцiнили його по-
тужну благодiйну дiяльнiсть. 

– Це тим приємнiше, що ми не дуже афiшуємо цю 
дiяльнiсть. Допомагаємо тодi, коли самi захочемо, коли 
маємо власний потяг, iмпульс. Ми нi перед ким не зобов’язанi 
звiтувати, не створюємо якiсь благодiйнi фонди. Не знаю, чи 
так правильно, але така наша позицiя: побачили, що люди 
роблять добрi справи, що вони нам симпатичнi, тож i виникає 
бажання пiдтримати, допомогти. Ми завжди це робимо 
самостiйно i лише за рахунок компанiї.

– Iрина, дружина тата, захищає вас у певних 
ситуацiях перед Олександром?

– Звiсно! I це стосується не лише мене, а й iнших 
спiвробiтникiв компанiї. Вона завжди прагне розрядити 
ситуацiю i знайти розумний консенсус. Олександр – люди-
на з вибуховим характером, iнодi перебiльшує чиюсь прови-
ну, чийсь промах, тож Iра намагається пом’якшити ситуацiю, 
вона до всього пiдходить бiльш зважено. Власне, вона 
вiдповiдає за колектив i займається пiдбором кадрiв, а лю-
дей у нас багато, i кожного треба вмiти оцiнити адекватно.

– А ви для молодшого братика Платона є прикладом, 
як вважаєте?

– Думаю, що так. Я з ним в мiру добрий, i в мiру вимо-
гливий. Можу з ним пограти, обiйму, поцiлую. Вiн знає, що в 
будь-якiй ситуацiї може звернутися до мене за пiдтримкою, 
i я допоможу. Але якщо я бачу, що вiн поводить себе непра-
вильно на людях, балується, то роблю зауваження, адже 
вiн уже досить дорослий хлопчик – йому восьмий рiк, тож 
має розумiти, як себе поводити зi старшими, як вiтатися. Я 
намагаюся його цьому вчити. Розповiдаю йому про роботу, 
чим займаюся, розповiдаю про машини тощо. Словом, як 
старший брат прагну його чомусь навчити. I вiн має знати, 
що в нього є старший брат, який завжди виручить i водно-
час стримає вiд якоїсь негарної поведiнки.

– Тобто ви для нього авторитет?
– Певно, що так.

– Про власну сiм’ю поки що не думаєте?
– Думаю! Але треба ж зустрiти ту людину... Я дотримуюся 

тiєї думки, що треба одружуватися один раз на все життя. I на 
сьогоднi поки не зустрiв таку супутницю по життю, з якою мiг 
би побудувати сiм’ю i мати спiльних дiтей. У наш час це до-
сить складно, багато у кого з дiвчат iншi цiнностi... Хочу знай-
ти супутницю, яка буде зi мною душею, а не заради якихось 
матерiальних благ. I щоб вона була цiкавою особистiстю, теж 
прагнула до свого розвитку. Нам має бути цiкаво одне з од-
ним. Фiнансова основа для створення сiм’ї у мене є, але це 
не найголовнiше...

– Коли знайомитеся з дiвчиною, не кажете їй, що ви 
людина з чималими статками?

– Насправдi, коли я знайомлюся з дiвчатами, то не 
розповiдаю, що я син власника компанiї i маю влас-
ний бiзнес. Мовляв, працюю в компанiї по виробництву 
iграшок звичайним менеджером з продажiв, а якщо мова 
торкається фiнансового становища, кажу, що заробляю 
800 доларiв на мiсяць. Лише з розвитком стосункiв можу 
розповiсти, чим насправдi займаюся.
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про це.

– Два роки т
став лауреат

тингу «На
сит 

«МММММММИИИИИ ДДДДДУУУЖЖЖЖЖЖЖЕЕ ББББАААГГАААТТТОО О
ДДДДДООООООПОПОПОПООММММММААААААГАААЄЄЄЄЄМММООООО II ДДДИИИТТТЯЧЧЧЧИИИММММММММ
БББУУУУДДДДДДИИИИННННКККАААААМММ, I ХХРРРАААММАААМММММ, I ЛЮЛЮЛЮЛЮЛЮЮЮДДДДДЯЯЯММММММ, 
ЯЯККККIII ПОПОПОПОПОССССТТТТРРАРАЖЖЖЖЖЖДДААААЛЛЛИИ ПППIДДД ЧЧЧЧАААСССССС ЦЦЦЦЦIЦ ЄЄЄЄЄЇЇ 
ВВВIЙЙЙЙННННИИИ»»».
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ЗАЙМАТИСЯ ТИМ, ЩО ЛЮБИШ
– Роблю висновок, що ви з тих молодих людей, якi 

ставлять високi вимоги i до себе, i до тих, хто поруч. 
Психологiя, якою зараз займаєтеся з особливим захо-
пленням, допомагає у самопiзнаннi i у пошуковi друзiв?

– Менi цiкаво спiлкуватися з психологами, у мене чима-
ло друзiв серед них. Я люблю тестувати на собi рiзна методи-
ки, рiзнi пiдходи. А потiм дещо можу застосувати при розробцi 
наших продуктiв. Я люблю експериментувати з собою. I це не 
алкоголь чи наркотики, цим зовсiм не захоплююся. А ось з 
тим, що може позитивно вплинути на емоцiйний стан, хочеть-
ся мати справу. Психологiя захоплює, тут можна i треба вчи-
тися все життя. I менi це дуже цiкаво. Це база, яку треба мати 
кожнiй людинi. Наша дiяльнiсть має не лише комерцiйну скла-
дову, у нас є iншi напрями для заробiтку, а тут важливо допо-
магати людям.

– Але зрештою це має давати гарний прибуток?
– Звичайно! Справа, яка приносить задоволення, з часом 

обов’язково принесе грошi. Треба  займатися тим, що ти лю-
биш, i це буде приносити тобi заробiток. Коли ж займаєшся 
тим, що тобi не подобається, навiть якщо це певний час буде 
прибутковим, ти, зрештою, вигориш. В iдеалi своє захоплення 
треба перетворити на професiю.  

««ТТТТАААААТТТТТОООО ЄЄЄ ДДЛДЛДЛЯЯЯЯ ММММЕЕЕЕНЕНЕ 
ННННЕЕЕЕ ЛЛЛЛЛЛИИИИШШШШШЕЕЕ ПППРРРИИККККЛЛЛААДДДДДОООМММММ,,, 
ААААА ЙЙЙЙЙ ОООООППППООООООРОООООЮЮЮЮ УУУУ МММОООООЄЄЄЄМММММУУУ ЖЖЖЖЖЖЖИИИТИТИТИ ТТТI,,
ЯЯ ЗЗЗЗААААААВВВЖЖЖЖЖДДДДДИИИ ММММММОООЖЖЖЖЖЖУ У ННННААА НННЬЬЬОЬООГГГГОООООООО 
ППППООООООКЛКЛКЛК ААААСССССТИТИТИСССССЯЯ»».
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ПОТРАПИТИ У АТМОСФЕРУ СПРАВЖНЬОГО 
ДИВА МОЖНА БУЛО 20-22 ГРУДНЯ 
НА ВЕЛИКОМУ РIЗДВЯНОМУ ЯРМАРКУ 
«ВРЯТУЄМО РIЗДВО!», ВЛАШТОВАНОМУ 

ОДЕСЬКОЮ НАРОДНОЮ ЦЕРКВОЮ 
У СКВЕРI ГЕОРГIЯ ГАМОВА. ЦЕ БУЛО 
СВЯТО, НА ЯКОМУ ОЖИВАЛА IСТОРIЯ 
I НАПОВНЮВАЛОСЯ РАДIСТЮ 
КОЖНЕ СЕРЦЕ, ДЕ ДОБРОТА 

НАБУВАЛА КОНКРЕТНОГО ЗМIСТУ.

Пройшовшись бiблiйним мiстечком, можна було почу-
ти оповiдi про Тайну Рiздва вiд мудрецiв, пастухiв i римських 

легiонерiв. Потiм – зробити фото бiля вертепу, де народилося 
Свiтло; зустрiтися iз Сантою, який дарував радiсть дiтям i дорос-

лим; заспiвати колядки разом з народним ансамблем; скуштува-
ти святкових смаколикiв; купити сувенiри... А ще – долучитися  до 

щорiчної благодiйної акцiї «Збери добрий подарунок» i подару-
вати надiю тим, хто цього дуже потребує.

Сотнi одеситiв i гостей мiста, завiтавши на ярмарок, стали 
частиною справжнього дива!
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частиною с

СВЯТО
Фото наданi органiзаторами ярмарку

КОЛИ ОЖИВАЄ IСТОРIЯ,
А СЕРЦЯ НАПОВНЮЮТЬСЯ РАДIСТЮ
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Присутніх вітає єпископ 
Одеської Народної Церкви 
Денис Сердіченко     
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Наталія Терехова 
встигала і усім 
процесом керувати, 
і гостей частувати
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СВЯТОСВЯТО
Влада ГалiнаВлада Галiна

Фото: Володимир СiнкевичФото: Володимир Сiнкевич
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У НЕРУБАЙСЬКИХ КАТАКОМБАХ
У РIЗДВЯНО-НОВОРIЧНI СВЯТА ДIТИ ВIРЯТЬ 
У ДИВА, I, МИ ДОРОСЛI, ОБОВ’ЯЗКОВО 
ПОВИННI ЙОГО СТВОРИТИ. ТАК 
ВВАЖАЮТЬ У НЕРУБАЙСЬКIЙ СIЛЬСЬКIЙ 
РАДI НА ЧОЛI З ОЛЕГОМ МИШАГЛI. ТОЖ 
ТУТ, У НЕРУБАЙСЬКИХ КАТАКОМБАХ, 
З’ЯВИВСЯ ЦIЛИЙ МАЄТОК СВЯТОГО 
МИКОЛАЯ, У ЯКИЙ ЗАПРОСИЛИ ВСIХ 
ОХОЧИХ 7 ГРУДНЯ.

42 #141’2024
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Уже п’ять рокiв поспiль у цi святковi днi дiтей тут вiтали 
у Резиденцiї Святого Миколая, але нинi, завдяки допомозi 
благодiйникiв, локацiя розширилась. До створення свята та 
цiкавого, б езпечного майданчика для розваг долучилося багато 
небайдужих людей, а iнiцiатором i головним органiзатором ста-
ла директорка Центру розвитку туризму, iсторичної спадщини i 
рекреацiї «Нерубаї» Олена Гуревич.

Студенти i викладачi Одеського художньо-театрального фа-
хового коледжу облаштували Печеру Троля (особиста подяка 
органiзаторiв – директорцi закладу Мар’янi Каджаєвiй, а також 
Ользi Шмарьовiй i Настi Баторiй). Олена Iгнатенко i Свiтлана 

Нiсiлевич забезпечили матерiалами для створення святкових 
костюмiв i рiзноманiтних декоративних елементiв. Старокозаць-
ка громада подарувала солом’яний декор, а громадська дiячка 
Олена Алексеєнко привезла подарунки та лiхтарики для малечi.

Долучилися до творення дива i дiти! Вихованцi Одесько-
го дитячого будинку-iнтернату, де працює директором депутат 
Нерубайської територiальної громади Андрiй Печений, з радiстю 
взялися за пошиття святкових костюмiв та виготовлення декору. 
I просто вразили своєю майстернiстю!

Звiсно, Святому Миколаю було влаштовано святкову 
зустрiч. У нiй взяли участь вихованцi Одеського державного му-

43
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зичного лiцею iм. професора П.С. Сто-
лярського (керiвник учнiвського колек-
тиву – Назарiй Найданов), танцювальний 
колектив Нерубайського будинку культу-
ри, вокальний колектив «Струни серця» 
Нерубайської громади, танцювальний ко-
лектив з Одеси пiд керiвництвом вiдомого 
хореографа Ольги Микулинської. А зве-
селяли дiтей весь час ростовi ляльки i 
клоуни. 

СВЯТОСВЯТО

44 #141’2024
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МАЄТОК СВЯТОГО МИКОЛАЯ, МАЄТОК СВЯТОГО МИКОЛАЯ, 
СТВОРЕНИЙ У НЕРУБАЙСЬКИХ СТВОРЕНИЙ У НЕРУБАЙСЬКИХ 
КАТАКОМБАХ, ОГОЛОСИЛИ КАТАКОМБАХ, ОГОЛОСИЛИ 
НАЙБІЛЬШОЮ ПІДЗЕМНОЮ НАЙБІЛЬШОЮ ПІДЗЕМНОЮ 
РЕЗИДЕНЦІЄЮ СВЯТОГО. РЕЗИДЕНЦІЄЮ СВЯТОГО. 
СВІТОВИЙ РЕКОРД ЗАФІКСУВАЛИ СВІТОВИЙ РЕКОРД ЗАФІКСУВАЛИ 
ЕКСПЕРТИ НАЦІОНАЛЬНОГО ЕКСПЕРТИ НАЦІОНАЛЬНОГО 
РЕЄСТРУ РЕКОРДІВ РАЗОМ РЕЄСТРУ РЕКОРДІВ РАЗОМ 
З ПРОФЕСІЙНИМИ З ПРОФЕСІЙНИМИ 
ГЕОДЕЗИСТАМИ.ГЕОДЕЗИСТАМИ.
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ДРУЖНI ЗВ’ЯЗКИДРУЖНI ЗВ’ЯЗКИ
Влада ГалiнаВлада Галiна

ВIД ОДЕСИ ДО ЧЛУХУВА
ПРОЛIГ МIСТОК ДРУЖБИ

ДОБРЕ ВIДОМО, ЩО БРАТНЯ ПОЛЬЩА ПРИХИСТИЛА ПОНАД МIЛЬЙОН УКРАЇНСЬКИХ 
БIЖЕНЦIВ ПIСЛЯ ПОЧАТКУ ПОВНОМАСШТАБНОЇ ВОРОЖОЇ АГРЕСIЇ РФ. ПРИЧОМУ 
ГОСТИННIСТЬ ВИЯВИЛИ НЕ ЛИШЕ ВЕЛИКI МIСТА, А Й МIСТЕЧКА ТА СЕЛА. ОДНИМ 
З НЕВЕЛИКИХ МIСТ, ЯКЕ НАДАЛО ДУЖЕ ДIЄВУ I СВОЄЧАСНУ ДОПОМОГУ, СТАВ 
ЧЛУХУВ ПОМОРСЬКОГО ВОЄВОДСТВА. СЕРЕД ЖIНОК З ДIТЬМИ, ЯКИМ НАДАЛИ ТУТ 
ПРИХИСТОК, Є ЧИМАЛО ОДЕСИТIВ. I ЦЕ ЗГОДОМ ПРОКЛАЛО МIСТОК ДРУЖБИ МIЖ 
ЧЛУХУВОМ I ОДЕСОЮ.   

– Коли моя дочка з онучкою та iншими 

жiнками з дiтьми приїхали до цього не-

великого мiста, їх вiдразу розмiстили у 

пiдготовлених примiщеннях, нагодува-

ли, – розповiдає вiдомий одеський гро-
мадський дiяч Валерiй Осипов. – А вже 

у наступнi кiлька днiв онука була прий-

нята на навчання у школу, а дочка пра-

цевлаштована. Коли з часом я приїхав 

до них, то познайомився з мiсцевими 

керiвниками владних структур, шкiл 

та рiзних органiзацiй, якi допомагають 

українцям у цих трагiчних обставинах.

Одесити знають, що Валерiй Борисо-
вич – людина з дуже активною грома-
дянською позицiєю, отож не було див-

ним, що вiн вiдразу почав налагоджувати 
цi контакти i прагнути зробити взаємини 
мiж рiдною Одесою i доброзичливим Члу-
хувом дружнiми i тривалими.

Нинi у Члухувi майже 200 жiнок i по-
над 250 дiтей, що були змушенi тiкати 
вiд вiйни. У кожнiй школi та технiкумi 
навчаться приблизно рiвна кiлькiсть 
українцiв – десь по 50. Нiхто з них не 
володiв польською, кожен мав свої запи-
ти щодо навчання, заняття спортом i таке 
iнше, але на сьогоднi всiм дiтям тут ком-
фортно i вони почуваються захищеними. 

За таке ставлення i пiдтримку 
жителi Члухува заслуговують на велику 
вдячнiсть. Це добре розумiють в Одесi, 

яка теж надала прихисток багатьом ви-
мушеним бiженцям iз зони окупацiї i 
воєнних дiй. Отож, керiвники мiста охоче 
пiдтримали пропозицiю Валерiя Осипова 
висловити вдячнiсть полякам,якi надали 
допомогу українським дiтям та їхнiм ма-
тусям.

З В.Б. Осиповим, який нещодавно 
приїжджав до рiдного мiста, зустрiвся 
мiський голова Одеси Геннадiй Тру-
ханов, його заступник Павло Вугель-
ман, директор департаменту культу-
ри, мiжнародного спiвробiтництва 
та європейської iнтеграцiї Одеської 
мiськради Iван Лiптуга. Валерiй Борисо-
вич розповiв про умови, якi були наданi 

Геннадій Труханов і Валерій Осипов З Павлом Вугельманом   З Іваном Ліптугою
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українським i, зокрема, одеським дiтям i 
передав пропозицiї вiд мера мiста Члу-
хув Рiчарда Шибайло щодо налагоджен-
ня дiєвих зв’язкiв у галузi професiйної 
освiти, спорту та культури. Особли-
вою темою у розмовах стала адаптацiя 
українських дiтей у польському соцiумi, 
а також їх залучення до спортивного i 
культурного процесiв.

Одесити у свою чергу передали 
Почеснi грамоти Одеської мiської ради 
керiвникам польських навчальних 
закладiв i очiльникам владних струк-
тур.

Iнiцiативу Валерiя Осипова та-
кож пiдтримав керiвник Одеської 
регiональної органiзацiї Нацiональної 
спiлки журналiстiв України Юрiй Работiн, 
який надiслав Подяки. А вiдомий одеський 

жання спiвпрацi вiд керiвництва Одеси. 
Конкретними стали пропозицiї старости 
Олександра Гаппи щодо навчання одесь-
ких школярiв конкретним спецiальностям 
у польських технiкумах Члухувсько-
го повiату. Зараз го туються конкретнi 
пропозицiї до спiльного договору про 
спiвпрацю, про взаємнi дружнi зв’язки 
мiж польським та українським мiстами. 
А одесити вже отримали запрошення 
вiдвiдати Члухув з дружнiм вiзитом.

Пiд час цих зустрiчей польським дру-
зям було вручено Почеснi грамоти вiд 
Одеської мерiї «За активну дiяльнiсть у 
сферi розвитку мiжнародних вiдносин 
мiж Польщею та Україною, а також за 
вагомий внесок у змiцнення польсько-
української дружби» та «За плiдну 
спiвпрацю та допомогу українцям, якi 
потерпiли внаслiдок збройної агресiї про-
ти України». Також були врученi По дяки 
вiд Одеської регiональної органiзацiї 
НСЖУ.

Треба зауважити, що завдяки 
iнiцiативi Валерiя Осипова та її пiдтримцi 
колегами-журналiстами, тема життя та 
побуту українських жiнок i дiтей у польсь-
кому мiстi Члухув широко висвiтлюється 
в українських та польських засобах 
масової iнформацiї. Це, у свою чергу, 
сприяє змiцненню польсько-українських 
взаємин саме на рiвнi звичайних людей. 
А, як вiдомо, народна дипломатiя – рiч 
дуже дiєва i надiйна! 

бiзнесмен i меценат, засновник компанiї 
«Стратег» Олександр Сивак передав у 
Польщу подарунки українським дiтям – 
набори для творчостi та настiльнi iгри. 

Повернувшись до Польщі, В.Б. Оси-
пов мав зустрічі зі старостою Члухувсь-
кого повіату Олександром Гаппою, мером 
Члухува Річардом Шибайло, депутата-
ми міської ради Хенріком Крусінські та 
Урсулої Тршебіатовскою, з директорка-
ми навчальних закладів Малгожатою Го-
стомчик, Сильвією Рековські, Данутою 
Пургал та вчителем спортивної школи 
ім. Олімпійських чемпіонів Євой Пруськи і 
меценатом Анджеєм Пруськи.

На зустрiчах обговорювалися пи-
тання взаємної спiвпрацi мiж мiстами 
Одеса та Члухув у галузi освiти, спорту, 
культури та туризму. Було передано поба-

Почесні грамоти Одеської міськради отримали директорки шкіл Малгожата Гостомчик, Данута Пургал і Сильвія Рековськи

Валерій Осипов вручає відзнаки меру 
міста Члухув Річарду Шибайло

Вручення Почесної грамоти Одеської 
міськради і Подяки НСЖУ старості 
Олександру Гаппі
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ЦIЛКОМ ЗАКОНОМIРНО, ЩО МИСТЕЦЬКИЙ ПРОЄКТ, 
ЗАПОЧАТКОВАНИЙ ОДЕСЬКОЮ МIСЬКОЮ РАДОЮ, – «ОДЕСА. 
U-NEXT. ОБДАРОВАНI ДIТИ. ТАЛАНОВИТА МОЛОДЬ» – 
НАРОДИВСЯ САМЕ В НАШОМУ МIСТI, АДЖЕ ОДЕСА 
ЗАВЖДИ СЛАВИЛАСЯ ТИМ, ЩО ТУТ НАРОДЖУВАЛИСЯ 
I ВИХОВУВАЛИСЯ ЮНI ГЕНIЇ – ЧИ ТО МУЗИКАНТИ, ЧИ 
ХУДОЖНИКИ, А ЧИ ЛIТЕРАТОРИ. ДIЄВОЮ ПЛАТФОРМОЮ 
ДЛЯ ПIДТРИМКИ I ПОДАЛЬШОГО РОЗВИТКУ ТАЛАНОВИТИХ 
ДIТЕЙ СТАВ ОДЕСЬКИЙ НАЦIОНАЛЬНИЙ АКАДЕМIЧНИЙ ТЕАТР 
ОПЕРИ ТА БАЛЕТУ. НА ЙОГО ЛЕГЕНДАРНIЙ СЦЕНI I ЗА ДIЄВОЇ 
УЧАСТI СПIВРОБIТНИКIВ ТЕАТРУ 4 ГРУДНЯ У РАМКАХ «ОДЕСА. 
U-NEXT.» ВIДБУЛАСЯ КОНЦЕРТНА IМПРЕЗА «КЛАСИКА. ФОЛЬК. 
МОДЕРН. ДЖАЗ».

ЗА НИМИ – МАЙБУТНЄ!
Алiна Таранова

 Фото: Iнна Iщук, Володимир 
Екимбашян, Анатолiй Спiца

ЗАВЖДИ СЛАВИЛАСЯ ТИМ, ЩО ТУТ НАРОДЖУВАЛИСЯ СЯ Т ЖУ

ЦIЛКОМ ЗАКОНОМIРНО, ЩО МИСТЕЦЬКИЙ ПРОЄКТ, М ЗА ЬКИ
ЗАПОЧАТКОВАНИЙ ОДЕСЬКОЮ МIСЬКОЮ РАДОЮ, – «ОДЕСА. КОВА ОЮ 
U-NEXT. ОБДАРОВАНI ДIТИ. ТАЛАНОВИТА МОЛОДЬ» – ААРОРО ММО
НАРОДИВСЯ САМЕ В НАШОМУ МIСТI, АДЖЕ ОДЕСА МЕ В Е О
ЗАВЖДИ СЛАВИЛАСЯ ТИМ ЩО ТУТ НАРОДЖУВАЛИСЯСЯ ЖУЖУ

ТАЛАНОВИТЕ 
I СВIДОМЕ 
МАЙБУТТЯ 
УКРАЇНИ

U-          :

– Обдарованi дiти – це майбутнє не лише 

нашого мiста як європейського культурно-

го центру, а й країни загалом, – говорить 
про iнiцiйований мiстом мистецький проєкт 
мiський голова Одеси Геннадiй Труханов. – 

Вони – втiлення впевненостi у подальшому роз-

витку української культури та примноження її 

слави у всьому свiтi.

– Проєкт «Одеса. U-Next.» об’єднав на сценi 

оперного театру початкову школу, мистецькi 

школи Одеси, коледж мистецтв та Одеську му-

зичну академiю, – зазначив директор Департа-
менту культури, мiжнародного спiвробiтництва 
та європейської iнтеграцiї Одеської мiської 
ради Iван Лiптуга. – Це симбiоз усiх щаблiв 

мистецької освiти, змагання та натхнення для 
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дiтей, щоб показати все найкраще. У першому 

проєктi взяли участь 150 обдарованих дiтей, у 

другому 250, а в цьому – вже 500!

Юнi артисти вразили вимогливу одесь-
ку публiку зовсiм недитячою майстернiстю 
вiдтворення свiтової класики. У виконаннi 
вихованцiв та колективiв одеських мистець-
ких шкiл №№ 3, 10, 7, 4, 8, 14, Мистецької 
хореографiчної школи м. Одеси, Одеського фа-
хового коледжу мистецтв iм. К.Ф. Данькеви-
ча, вокально-хорової студiї «Перлини Одеси», 
молодiжного оркестру «Black Sea Orchestra» 

та студентiв Одеської нацiональної музичної 
академiї iм. А.В. Нежданової звучали арiї з опер 
В. А. Моцарта «Весiлля Фiгаро» та «Дон Жуан», 
вокальнi твори А. Скарлаттi, iнструментальнi 
композицiї Ф. Мендельсона, Й. С. Баха, Л. Бет-
ховена, Ф. Шопена; виконувалися фрагменти з 
балетiв Л. Мiнкуса та Й. Баєра.

 Яскравим фiналом першого вiддiлення про-
грами став сповнений свiтла i духовностi твiр 
Дж. Ратера «Gloria Patri» у виконаннi нового творчо-
го колективу, народженого проєктом «U-NEXT.», – 
зведеного хору у складi хорових колективiв 

ацiональної музи
ої звучали арiї з оарiї з о
гаро» та «Дон Жуааро» та «До

латтi, iнструменталлатт
на, Й. С. Баха, Л. БеЙ С Баха Л. Бе
нувалися фрагменти 
єра.
ршого вiддiлення про-
iтла i духовностi твiр

конаннi нового творчо-
проєктом «U-NEXT.», – ENEXTXT.». ,, – 

хорових колективiв ровивихх кок л

ичної ноноїї
опер оп
уан», 
льнi 

ет-ет-
з 

-
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ОНМА iм. А.В. Нежданової, 
фахового коледжу ми-
стецтв iм. К.Ф. Данькеви-
ча, «Соловейко» МШ № 10, 
«Забава» МШ № 3, «Лiра» 
МШ № 7, «Allegro» МШ № 2 
та «Кантилена» Мистецької 
хорової школи iм. С.К. Кри-
жановського пiд орудою 
головного хормейстера те-
атру, заслуженого дiяча ми-
стецтв України Валерiя Ре-
грута.

 У другому вiддiленнi 
iмпрези молодi виконавцi, 
зберiгаючи народнi 
традицiї, насправдi ство-
рювали на славетнiй 
сценi новiтню iсторiю 
українського мистецтва. У 
виконаннi вихованцiв ми-
стецьких шкiл № 2 та № 10 
лунала музика М. Лисен-
ка, А. Кос-Анатольського, 
Ю. Шевченка, а «Весно-
спiви» сучасного україн-
ського композитора 
О. Родiна, якi презентував 
хоровий колектив «Пер-
лини Одеси», та вокально-
хореографiчна композицiя 
«Тiнi забутих предкiв» у 
виконаннi вокального гур-
ту «Soul of music» та ансам-
блю танцю «Чорноморськi 
вiзерунки» фахового колед-
жу мистецтв iм. К.Ф. Дань-
кевича перетворилися на 
майстернi сучаснi перфор-
манси, що заснованi на 
синтезi фольку i модерну.

 Молодi артисти також 
гiдно презентували свiтовi 
шедеври рiзних жанрiв – 
мюзиклу, кiномузики, джа-
зу. Емоцiйно вразили гля-
дача «Етюд за мотива-
ми Гершвiна» у виконаннi 
Ельмiра Гуцана (МШ №13) 
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та джазовий стандарт Х. Хан-
кока «Watermelon man», який 
виконав iнструментальний 
ансамбль «Акцент» Па-
лацу культури «Дружба» 
м. Пiвденне; «Серенада 
сонячної долини» Г. Мiллера 
у виконаннi джазового гур-
ту МШ № 1 iм. Е. Гiлельса; 
саундтрек з кiнострiчки 
«Гра престолiв», який вико-
нали струнний та вокаль-
ний ансамблi МШ № 11, 
i «Медiтанго» А. П’яцолли, 
майстерно представлений 
оркестром «Палiтра» МШ № 8 
(керівник і диригент – Роман 
Гаєвський).

Занурили у святковий 
передноворiчний настрiй ан-
самбль ударних iнструментiв 
«Boomband» МШ № 3 та во-
кальний ансамбль «Fusion 
Sound» МЩ № 15 iменi 
Т. Боєвої, а в чарiвний свiт 
казки – ансамбль тан-
цю «Одеса» МШ № 6, Ан-
самбль класичного танцю 
«Фуете» МШ № 14 та учнi 
хореографiчної школи.

 Високою патрiотичною 
нотою, сповненою щем-
ливих емоцiй, прозвуча-
ла пiсня «Лiхтарики» у ви-
конання ученицi МШ № 7 
та солiста Одеської опе-
ри Вiталiя Смирнова; 
хореографiчна композицiя 
«Надiя», яку ансамбль тан-
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цю «Казка» МШ № 9 присвятив митцям, 
якi загинули пiд час росiйської агресiї, 
i вокально-хореографiчний твiр «Сила 
роду», що його представили хор «Кан-
тилена» Мистецької хорової школи 
iм. С.К. Крижановського, хор учнiв стар-
ших класiв «Allegro» МШ № 2 та ансамбль 
танцю «Глорiя» МШ № 12.

 У фоє театру була репрезентована 
виставка художнiх робiт мистецьких шкiл 
м. Одеси.

Додамо, що мистецький проєкт 
був реалiзований в межах спецiальної 
освiтньо-мистецької програми теа-
тру. Режисеркою-постановницею кон-
церту та вiдеоконтенту, авторкою 
лiтературного тексту виступила началь-
ниця iнформацiйно-рекламного вiддiлу 
ОНАТОБ, заслужена працiвниця культури 
України Тетяна Подерська.

У пiдготовцi концертної iмпрези взяли 
участь балетмейстер-постановник, заслу-
жений дiяч мистецтв України Володимир 
Клещуков, звукорежисер Олександр Не-
звинський, свiтлорежисер Павло Литви-
ненко. Ведуча концерту – Iлона Трач.

У свою чергу Одеська нацiональна 
опера висловлює щиру подяку директо-
ру Департаменту культури, мiжнародного 
спiвробiтництва та європейської 
iнтеграцiї Одеської мiськради, фундато-
ру проєкту «Одеса. U-Next.» Iвану Лiптузi 
та його потужнiй командi, зокрема 
Людмилi Крижалко i Маринi Карпенко, 
Одеськiй нацiональнiй музичнiй академiї 
iм. А.В. Нежданової (ректорка – Олена Хiль), 
Одеському коледжу мистецтв iм. К.Ф. Дань-
кевича (директорка – Олена Бортнiкова) та 
директорам мистецьких шкiл м. Одеси. 
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УКРАЇНСЬКУ ПРЕМ’ЄРУ ВИСТАВИ «В ОЧIКУВАННI» УКРАЇНСЬКУ ПРЕМ’ЄРУ ВИСТАВИ «В ОЧIКУВАННI» 
ОДЕСЬКИЙ НАЦIОНАЛЬНИЙ ТЕАТР ОПЕРИ ТА ОДЕСЬКИЙ НАЦIОНАЛЬНИЙ ТЕАТР ОПЕРИ ТА 
БАЛЕТУ ПОКАЗАВ У НОВIЙ МИСТЕЦЬКIЙ ЛОКАЦIЇ – БАЛЕТУ ПОКАЗАВ У НОВIЙ МИСТЕЦЬКIЙ ЛОКАЦIЇ – 
ПЕРФОРМАТИВНОМУ ПРОСТОРI «СХОВИЩЕ». ТУТ УЖЕ ПЕРФОРМАТИВНОМУ ПРОСТОРI «СХОВИЩЕ». ТУТ УЖЕ 
БУЛИ IМПРОВIЗОВАНI КОНЦЕРТИ ПIД ЧАС ПОВIТРЯНИХ БУЛИ IМПРОВIЗОВАНI КОНЦЕРТИ ПIД ЧАС ПОВIТРЯНИХ 
ТРИВОГ, СПРОБИ ПРОВЕДЕННЯ ПЕРФОРМАНСIВ, ТРИВОГ, СПРОБИ ПРОВЕДЕННЯ ПЕРФОРМАНСIВ, 
ВIДБУВАЛИСЯ РЕПЕТИЦIЇ... А ЗАРАЗ IДЕ ВИСТАВА, ВIДБУВАЛИСЯ РЕПЕТИЦIЇ... А ЗАРАЗ IДЕ ВИСТАВА, 
РЕТЕЛЬНО ПIДГОТОВАНА З РОЗРАХУНКОМ САМЕ НА РЕТЕЛЬНО ПIДГОТОВАНА З РОЗРАХУНКОМ САМЕ НА 
ЦЮ ТIСНЯВУ, ЦЮ СТИСЛIСТЬ СЕНСIВ ТА ЧАСУ. ПЕРШI ЦЮ ТIСНЯВУ, ЦЮ СТИСЛIСТЬ СЕНСIВ ТА ЧАСУ. ПЕРШI 
ГЛЯДАЧI СПУСТИЛИСЯ У ПIДЗЕМЕЛЛЯ, АБИ ЗАНУРИТИСЯ ГЛЯДАЧI СПУСТИЛИСЯ У ПIДЗЕМЕЛЛЯ, АБИ ЗАНУРИТИСЯ 
У ВИШУКАНИЙ СВIТ РАННЬОГО ПЕРIОДУ ТВОРЧОСТI У ВИШУКАНИЙ СВIТ РАННЬОГО ПЕРIОДУ ТВОРЧОСТI 
(ЩЕ ДО РАДИКАЛЬНОЇ ДОДЕКАФОНIЇ) АВСТРIЙСЬКОГО (ЩЕ ДО РАДИКАЛЬНОЇ ДОДЕКАФОНIЇ) АВСТРIЙСЬКОГО 
КОМПОЗИТОРА АРНОЛЬДА ШЕНБЕРГА.КОМПОЗИТОРА АРНОЛЬДА ШЕНБЕРГА.

МИСТЕЦЬКЕ СЕРЕДОВИЩЕ
Марiя Гудима

Фото: Олег Владимирський
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Вистава «в очiкуваннi» поєднала 
монодраму «Очiкування» для сопра-
но i оркестру та струнний секстет 
«Просвiтлена нiч» австрiйського ком-
позитора Арнольда Шенберга, одно-
го з головних реформаторiв музично-
го мистецтва ХХ столiття. Цього року 
виповнюється 150 рокiв вiд дня на-
родження митця та 100 рокiв вiд дня 
прем’єри монодрами «Очiкування». 
Переклад лiбрето Марiї Паппенгейм 
на українську здiйснили спiльними 
зусиллями виконавиця партiї сопра-
но Юлiя Терещук (нещодавно вона от-
римала звання заслуженої артистки 
України, з чим її щиро вiтаємо!),  ре-
жисер Микола Решетньов та пiанiст 
Iгор Парада.

Музичний експресiонiзм моно-
драми дещо пом’якшується пiзнiм ро-
мантизмом секстету (композитор на-
писав «Просвiтлену нiч» в 24-рiчному 
вiцi). Ми спiвчуваємо героїнi, яка 
проходить важкий етап душевної 
кризи аж до фiнальної фрази, що 
з’явиться на екранi: «не чекай». Це 
можна трактувати i як заклик дiяти 
замiсть очiкувати, i як зречення 
власної мрiї. На жiнку, зациклену на 
негативних передчуттях, тиснуть, мов 
лещата, стiни тiсного простору. Вона 
перегукується з пiанiстом, 
котрий пiдказує їй реплiки, 
а от зi струнниками не 
комунiкує (було б, до речi, 
цiкаво залучити до дiї котро-
гось iз них або навiть кожно-
го). Молодi оркестранти теж 
могли б виявити акторсь-
кий хист; скрипалька Кате-
рина Гольдштейн, скажiмо, 
вже має вiдповiдний досвiд, 
адже виконує роль Янгола в 
оперi «Катерина».

Заслужений художник України 
Сергiй Васильєв одягнув спiвачку 
у бiле (є i вишита в народному дусi 
свитка), художник зi свiтла Мак-
сим Дєдов та художник з вiзуальних 
ефектiв Євген Фарапонов створили 
зриму симфонiю вiдчаю в синiх тонах. 
Вiд власних думок героїня не може 
знайти схованки, їй нiде подiтися вiд 
них, передчуття реальнiшi за те, що 
вiдбувається в дiйсностi...

Цей красивий смуток можна буде 
передати й на гастрольних камерних 
майданчиках, але пiдземелля, мабуть, 
до нього пасує найбiльше. Закiнчення 
вiйни зовсiм не має призвести до за-
криття «Сховища», тут планують новi 
подiї: це будуть переважно постанов-
ки творiв нової академiчної музики. 
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УКРАЇНСЬКИЙ 
МОЦАРТ 

МИСТЕЦЬКИЙ ПРОСТIР
Марiя Гудима

Фото: Олег Владимирський

Й ПРОСТIР
iя Гудима
мирський

у

ТА НАШI
СУЧАСНИКИ

Диригує 
Олександр 

Перепелиця

Софiя Ничай

Катерина Коршомна

На сценi – Нацiональний одеський 
фiлармонiйний оркестр
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СТАРОВИННА Й СУЧАСНА АКАДЕМIЧНА МУЗИКА ПОЄДНАЛИСЯ В НОВIЙ 
КОНЦЕРТНIЙ ПРОГРАМI НАЦIОНАЛЬНОГО ОДЕСЬКОГО ФIЛАРМОНIЙНОГО 
ОРКЕСТРУ. ЦИМ КОНЦЕРТОМ НОФО ПРОДОВЖИВ ПРОЄКТ КАМЕРНОЇ МУЗИКИ, 
I ЦЬОГО РАЗУ ВИКОНУВАЛИСЯ ВИНЯТКОВО ТВОРИ УКРАЇНСЬКИХ КОМПОЗИТОРIВ. 
ЗА ДИРИГЕНТСЬКИМ ПУЛЬТОМ БУВ ОЛЕКСАНДР ПЕРЕПЕЛИЦЯ, ЗАЛЮБЛЕНИЙ У 
МУЗИЧНИЙ АВАНГАРД, АЛЕ Й НАДIЛЕНИЙ УСIМА КЛЮЧИКАМИ ДО СКАРБНИЧКИ 
СВIТОВОЇ КЛАСИКИ.

Програму вiдкривало нове прочитання твору українського Моцарта, як зовсiм не 
безпiдставно називають Дмитра Бортнянського. Концерт для клавесина та струнного 
оркестру (1775 р.) прозвучав у новому варiантi для бандури та оркестру. Бандуристка 

Софiя Ничай часом викликала в меломанiв iлюзiю звучання правдивого клавесину, 
але щойно з’являлася заснована на українському мелосi тема – i бандура зно-

ву ставала сама собою. Певно, автор свого часу вклав у партiю клавесину 
спогад про тембр бандури...

Скрипалька Катерина Коршомна пiдкорила «Пiснею без 
слiв» для скрипки та струнних (2013/2022 р.). Цей захо-

пливий твiр молодого енергiйного львiвського ком-
позитора Богдана Сегiна, учня славнозвiсного 

Мирослава Скорика, потребував саме 
такої розкутої та яскравої солiстки. 

Одеська прем’єра «Пiснi без 
слiв» виявилася успiшною!

Хорал для камерного ор-
кестру (2003 р.) Ганни Гаври-
лець зачарував своєю меланхолiєю 
та свiтлим смутком i став прино-
шенням пам’ятi української ком-
позиторки.

Юрiй Пiкуш – наймо-
лодший композитор, чий 
твiр (до речi, вперше в 
Одесi) виконували му-
зиканти, перемо-
жець конкурсу iменi 
Мирослава Скори-
ка, представив Summa 
Temporum (2021 р.), зану-
ривши слухачiв у вир приско-
рення та уповiльнення темпiв.

В основi драматургiї камерної 
симфонiї Alles was noch alles ist («Все, окрiм 
ще всього...»; 1999 р.) лавреатки Шевченкiвської 
премiї та рейтингу «100 успiшних жiнок Одещини: разом – 
до перемоги!», вiдомої одеської композиторки i музичної 
дiячки, професорки ОНМА Кармелли Цепколенко, закладений 
полiлог рiзних iнструментiв. Розмова мiж ними точилася змiстовна, 
фiлософська, кожний залишився при своїй думцi (надто скрипка в руках Кате-
рини КоршомноЇ), водночас був почутий усiма. Чудовий зразок взаєморозумiння!  

о ор-о ор-
и Гаври-и Гаври
меланхолiєю еланхолiєю 
тав прино-тав прино-
ької ком-ької ком

аймо-аймо
чий чий 
в в 

ну-ну-
приско-приско-

темпiв.темпiв.
атургiї камерннатургi  камер оїої 
ch alles ist («Все,st («Все,ch alles , окрiм окрiм 
) лавреатки Шевлавреаткии Шев) вченкiвської вченкiвської 
успiшних жiнок Оуспiшних жiнок ООдещини: разом – Одещи и: разом –

ої одеської компої одеської композиторки i музичної позиторки i музичної 
ОНМА КармеллиОНМА Кармелли Цепколенко, закладений Цепколенко, закладений 

ентiв. Розмоваен iв. Розмоова мiж ними точилася змiстовна, мiж ними точилася змiстовна, 
алишився при своалишився при с оїй думцi (надто скрипка в руках Кате-уках Катоїй думц (надто скрипка в
очас був почутий уочас був почутий уусiма. Чудовий зразок взаєморозумiння!  к взаємо озумiння! усiма. Чудоввий зразок

Катерина Коршомна, 
Олександр Перепелиця 
i Кармелла Цепколенко
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КУЛЬТУРНЕ СЕРЕДОВИЩЕ
Влада Галiна

Фото: Свiтлана Корольова

ВЕЛИКИЙ ДЖАЗОВИЙ ВЕЧIР

JAZZОВА    РАПСОДIЯ

«ДЖАЗ –
ЦЕ ДИСГАРМОНІЯ ЖИТТЯ, ЩО 
ПЕРЕТВОРЮЄТЬСЯ НА ГАРМОНІЮ КЛАВІШ», – 
КАЗАВ ЗАСНОВНИК І ПРЕЗИДЕНТ ODESAJAZZFEST ЮРІЙ 
КУЗНЕЦОВ. І ЯК СИМВОЛ ПЕРЕТВОРЕННЯ ДИСГАРМОНІЇ НА 
ГАРМОНІЮ ЖИТТЯ 1 ГРУДНЯ У ЗАТИШНІЙ КАМЕРНІЙ ЗАЛІ 
ОДЕСЬКОГО ТЕАТРУ ЛЯЛЬОК ВІДБУВСЯ ВЕЛИКИЙ ДЖАЗОВИЙ 
ВЕЧІР «JAZZОВА РАПСОДІЯ». ЦЕ БУВ НЕ ПРОСТО КОНЦЕРТ: 
У НЬОГО Є СВОЯ ІСТОРІЯ І СВІЙ ВАЖЛИВИЙ СЕНС.

У 2016 році на честь 
засновника і президен-
та OdesaJazzFest, компо-
зитора, імпровізатора, пе-
дагога, просвітника Юрія 
Кузнецова (1953-2016) була 
заснована музична премія 
його імені. Її фундатори таким 

чином прагнули підтримати 
молодих музикантів – 
інструменталістів та во-
калістів, які досягли успіхів 
у виконанні джазової му-
зики, а також ставили за 
мету популяризацію джазо-
вого мистецтва і залучення 

української творчої молоді до 
сучасної джазової музики.

Традиційно результати 
конкурсу оголошувалися на 
другий день OdesaJazzFest, 
і переможці отримува-
ли можливість виступи-
ти на великій сцені поруч із 

Юрiй КУЗНЕЦОВ
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На сцені – Театральний 
бенд Українського 

музично-драматичного 
театру ім. В. Василька 
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«...ПІСЛЯ 
«...ПІСЛЯ 

ВИЗНАЧЕННЯ 
ВИЗНАЧЕННЯ 

ПЕРЕМОЖЦІВ КІЛЬКА 

ПЕРЕМОЖЦІВ КІЛЬКА 

ЧЛЕНІВ ЖУРІ ВИРІШИЛИ, 

ЧЛЕНІВ ЖУРІ ВИРІШИЛИ, 

ЩО ЧАС ВІДНОВИТИ 

ЩО ЧАС ВІДНОВИТИ 

ТРАДИЦІЮ ВЕЛИКОГО 

ТРАДИЦІЮ ВЕЛИКОГО 

КОНЦЕРТУ, ХАЙ І НЕ В 

КОНЦЕРТУ, ХАЙ І НЕ В 

РАМКАХ ODESAJAZZFEST, 

РАМКАХ ODESAJAZZFEST, 

ЗА УЧАСТЮ ВИЗНАНИХ 

ЗА УЧАСТЮ ВИЗНАНИХ 

МАЙСТРІВ ЖАНРУ 

МАЙСТРІВ ЖАНРУ 

І ЛАУРЕАТІВ ПРЕМІЇ 

І ЛАУРЕАТІВ ПРЕМІЇ 

ОСТАННІХ РОКІВ»... 

ОСТАННІХ РОКІВ»... 
Олена ПАВЛОВА. 

відомими 
м у з и к а н т а м и . 

Конкурс розвивався, зростав, 
зростала його впізнаваність, кількість 
учасників і конкуренція. Так було до 
2021 року. Однак у 2022 році ані кон-
курс на здобуття премії, ані фестиваль 
не відбулися: на заваді стала повномас-
штабна ворожа агресія.

– А вже у 2023-му засновни-

ки і організатори вирішили відновити 

премію, – розповідає член журі кон-
курсу і оргкомітету OdesaJ azzFest Оле-
на Павлова. – Адже, попри всі жахіття 

і обмеження великої війни, в Україні 

і, зокрема, в Одесі зростають юні 

талановиті музиканти і вони повинні 

мати змогу проявити себе у творчому 

змаганні. Цього 

року конкурс відбувся 

на базі Одеського фахового колед-

жу мистецтв імені Данькевича, і після 

визначення переможців кілька членів 

журі вирішили, що час відновити також 

традицію великого концерту, хай і не в 

рамках OdesaJazzFest, за участю виз-

наних майстрів жанру і лауреатів премії 

останніх років. Ідею, крім мене, ще щиро 

підтримали Вадим Бессараб і Анастасія 

Букіна. Ці відомі одеські джазові 

виконавці не лише самі виступили в 

концерті, а й брали участь у формуванні 

програми, запрошували виконавців. 

Настя до того ж блискуче справилася з 

роллю ведучої. Ця наша ідея особливо 

важлива для тих, хто тільки починає свій 

творчий шлях. Вона – 

про свободу, імпровізацію, 

енергію!

...Цього вечора в Театрі ляльок зву-
чав чарівний голос Насті Букіної, вража-
ли імпровізаційною майстерністю Вадим 
Бессараб і Театральній бенд Українського 
музично-драматичного театру ім. В. Ва-
силька під його керівництвом, гітарист і 
композитор Віталій Ткачук, енергійне тріо 
Альбіни Теплицької разом з Ігорем Чебо-
тарьовим і Артемом Ясніцьким, чудова 
Моніка Рафаелян, сестри Анна і Марія 
Безюльови, Ольга Леоненко.

Справжньою окрасою вечора ста-
ла Анастасія Павлішина, чемпіонка світу 
з tap-dance, яка вже має великий досвід 
виступів саме із джазовими музикантами.

А поруч із ними – лауреати 
Музичної премії імені Юрія Кузнецо-
ва, які підкорили журі своєю енергією, 

Вокальний 
колектив 
«Velvet 
voices»

Анастасія Букіна, 
Вадим Бессараб

 і Олена Павлова
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підходами та майстерністю: вокаль-
ний колектив «Velvet voices», вокалістки 
Анастасія Михайлова і Азгуш Хачатрян, 
гітарист В’ячеслав Літовченко зі своїм 
бендом.

– Це справжнє щастя – бачити, 

як народжується диво музики, диво 

імпровізації, – з натхненням коментує 
подію Олена Павлова. – Це справжнє за-

доволення – спостерігати, як величезний 

склад учасників перетворився на єдиний 

організм, де кожен знає, що він – і та-

лановита особистість, і частина великої 

загальної картини. Всі учасники – 

потужні і гарні, одесити мають пишатися 

ними! А я вдячна за можливість і щастя 

бути поруч!

Ідею вечора не лише мораль-
но – своїм вітальним зверненням, а й 
матеріально підтримала співзасновниця 
і генеральна продюсерка OdesaJazzFest, 
дружина Юрія Кузнецова Наталія Ертно-
ва, яка нині перебуває в США.

Квитків на концерт не продавали, 
натомість були донати на допомогу нашим 
пораненим воїнам. А саме – на придбан-
ня одноразових контейнерів для апара-
ту вакуумної терапії ран. До збору долу-
чилися і студенти ОФКМ ім. Данькевича, 

які були запрошені на вечір, і хай від кож-
ного були невеличкі суми, але зрештою 
це стало вагомим внеском у загальний 
збір, і кожен відчув себе частиною чо-
гось спільного й надважливого. Зага-
лом вдалося зібрати 16280 грн. Усі гроші 
передані волонтерам, які опікуються по-
раненими.

До підготовки і проведення кон-
церту долучилися: Департамент культу-
ри, національностей, релігій та охорони 
об’єктів культурної спадщини Одеської 
облдержадміністрації на чолі з Оленою 

КУЛЬТУРНЕ СЕРЕДОВИЩЕ

Сестри Анна і Марія Безюльови 
та Ольга Леоненко

Ігор Чеботарьов 

Віталій Ткачук

Моніка Рафаелян 
Артем Ясніцький
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Юлії Пивоваровій та Одеському 
академічному театру ляльок і особисто 
директору Йосипу Мерковичу і Віталію 
Морозу.

...Ця подія в мистецькому житті 
Одеси стала можливою завдяки 
професіоналізму та величезному ба-
жанню багатьох творчих особистостей 
об’єднатись заради мистецтва джазу і 
в пам’ять про видатного одеського му-
зиканта Юрія Кузнецова. Цього вечо-

ра панувала одна головна думка, одна 
спільна емоція: наша Перемога над воро-
гом неодмінно буде і в наше мирне життя 
знову повернуться джазовий фестиваль 
та інші масштабні міжнародні культурні 
проєкти. 

Олійник та Одеський фаховий коледж 
мистецтв імені К. Данькевича і особисто 
директорка закладу Олена Бортнікова, 
педагоги Ліна Кривцова і Юлія Костан-
дова.

Окрема подяка організаторів – 
Одеському академічному українському 
музично-драматичному театру імені Ва-
силя Василька і особисто директорці 

Анастасія Михайлова

Альбіна Теплицька

Анастасія Букіна

Анастасія Павлішина

В’ячеслав Літовченко

Азгуш Хачатрян
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ВИСТАВКА ГРАФІКИ КАТЕРИНИ ЄГОРОВОЇ «МІЖ СВІТАМИ» ВІДКРИЛАСЯ В ГАЛЕРЕЇ ВИСТАВКА ГРАФІКИ КАТЕРИНИ ЄГОРОВОЇ «МІЖ СВІТАМИ» ВІДКРИЛАСЯ В ГАЛЕРЕЇ 
ARTODESSA В МІСЬКОМУ САДУ. МИСТКИНЯ ЩОЙНО ПРИБУЛА З ФІНСЬКОЇ АРТ-ARTODESSA В МІСЬКОМУ САДУ. МИСТКИНЯ ЩОЙНО ПРИБУЛА З ФІНСЬКОЇ АРТ-
РЕЗИДЕНЦІЇ, ДЕ ВІДЧУЛА СПОКІЙ ТА ПІДТРИМКУ, СПІЛКУВАЛАСЯ З ПРИРОДОЮ, РЕЗИДЕНЦІЇ, ДЕ ВІДЧУЛА СПОКІЙ ТА ПІДТРИМКУ, СПІЛКУВАЛАСЯ З ПРИРОДОЮ, 
ПРОВОДИЛА ВИСТАВКУ, БО ЇЇ МАЙСТЕРНІСТЬ У РОБОТАХ ГУАШШЮ ЗДАТНА ВРАЗИТИ ПРОВОДИЛА ВИСТАВКУ, БО ЇЇ МАЙСТЕРНІСТЬ У РОБОТАХ ГУАШШЮ ЗДАТНА ВРАЗИТИ 
ВИБАГЛИВИХ ЄВРОПЕЙСЬКИХ ПОЦІНОВУВАЧІВ.ВИБАГЛИВИХ ЄВРОПЕЙСЬКИХ ПОЦІНОВУВАЧІВ.

МИСТЕЦЬКЕ СЕРЕДОВИЩЕМИСТЕЦЬКЕ СЕРЕДОВИЩЕ
Марія ГудимаМарія Гудима

Фото: Олег ВладимирськийФото: Олег Владимирський

СВІТЛО ПІВНІЧНОГО СЯЙВА

А щодо лисичок, які присутні у низці лісових пейзажів, 
то Катерина себе з ними не ототожнює, як здається ба-
гатьом. Лисичок вона любила й малювала ще до зустрічі 
з Фінляндією, вони й справді чарівні. Інша справа, що 
тендітна жінка мала б почуватися на чужині сторожко, 

наче лисичка у лісі, але відчула підтримку та відновилася 
психологічно. А ще здійснилася її дитяча мрія побачити 
північне сяйво, яке перенесла у простір своїх графічних 
аркушів.

– Не могла натішитися білими ночами, – зізнається 
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мисткиня. – Весь час робила селфі та відео для рідних та 
друзів: «Дивіться, вже ніч, а тут сонце». Мені довелося бути 
ще й у Словаччині, але саме арт-резиденція у Фінляндії по-
казала зовсім інший світ. Приємно, що мене відзначили на 
масштабному арт-фестивалі, купували мої роботи і навіть 
визнали художницею року. Зараз я знову повертаюся до 
Фінляндії, де можу спокійно й плідно працювати.

Директорка галереї Катерина Пименова зазначила на 
вернісажі:

– Нова виставка творів Катерини Єгорової – результат 
довгих роздумів та мистецьких досліджень, у яких автор 
шукає відповіді на питання, поставлені сучасним світом. 
Як змінюється внутрішній світ людини під час тяжких ви-
пробувань війною? Де насправді знаходиться її будинок? 

Як зрозуміти власні почуття в турбулентній та жорстокій 
реальності?

Графіка Катерини Єгорової традиційно вишукана і 
лірична, а герої та образи проникливі й сповнені глибоко-
го символізму. 

ВІД РЕДАКЦІЇ:
Одеситка Катерина Єгорова – випускниця Одеського худож-Одеситка Катерина Єгорова – випускниця Одеського худож-

нього училища ім. М.Б. Грекова (спеціалізація « Художнє оформ-нього училища ім. М.Б. Грекова (спеціалізація « Художнє оформ-

лення») та Харківської державної академії дизайну та мистецтв лення») та Харківської державної академії дизайну та мистецтв 

(спеціалізація «Графіка»).(спеціалізація «Графіка»).

Працює у техніках традиційної та експериментальної Працює у техніках традиційної та експериментальної 

друкованої і оригінальної графіки. Учасниця численних художніх друкованої і оригінальної графіки. Учасниця численних художніх 

виставок в Україні та за кордоном. виставок в Україні та за кордоном. 
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В ОДЕСI ЦЬОГО РОКУ З’ЯВИВСЯ 
I ПРОДОВЖУЄ СВОЄ ПЛАВАННЯ ДИТЯЧИЙ 
УКРАЇНОМОВНИЙ ЖУРНАЛ «БАРАБУЛЬКА & CO». 
ТАКУ НАЗВУ ВIН ОТРИМАВ НА ЧЕСТЬ МЕШКАНКИ 

ЧОРНОГО МОРЯ РИБКИ 
БАРАБУЛЬКИ. 17 ГРУДНЯ 
В УНIВЕРСАЛЬНОМУ 
ЧИТАЛЬНОМУ ЗАЛI 
ЦЕНТРАЛIЗОВАНОЇ МIСЬКОЇ 

БIБЛIОТЕКИ СИСТЕМИ ДЛЯ ДIТЕЙ ВIДБУЛАСЯ 
ПРЕЗЕНТАЦIЯ ВЖЕ ТРЕТЬОГО НОМЕРА, ЯКИЙ 
ПРИСВЯЧЕНИЙ ЗИМОВИМ РОЗВАГАМ I 
СЕКРЕТАМ ТА НОВОРIЧНИМ СВЯТАМ.

ЩАСЛИВОГО 
ПЛАВАННЯ, 

Ч

«БАРАБУЛЬКО»!

Таку назву ще за жит-
тя запропонував для 
об’єднання одеських дитя-
чих письменникiв лауреат 
Шевченкiвської премiї 2012 
року в номiнацiї «Лiтература» 
Володимир Руткiвський. Те-
пер пам’ять про письмен-
ника, який зробив вели-
чезний внесок в українську 
дитячу лiтературу, житиме i 
в назвi нового видання. Пiд 
керiвництвом В. Рудкiвського 
було випущено кiлька збiрок 
творiв одеських дитячих 
письменникiв. А сьогоднi вони 
мають змогу публiкуватися 
у журналi «Барабулька&Co» i 
тiшити своєю творчiстю юних 

читачiв. У журналi представленi казки, вiршi, загадки, кросворди, ре-
буси, завдання. I це не просто журнал, а гра: дiти, виконуючи завдан-
ня, заробляють бульки-монетки, якi потiм можна обмiняти на призи.

Першi два наклади видання були презентованi в Одеському зо-
опарку, мiських бiблiотеках i школах, у в’єтнамському культурному 
центрi «Лотос», Одеському вiддiленнi НСЖУ; виїжджала команда i 
на зустрiчi до Чорноморська.

У зимовому номерi є сторiнка Одеського зоопарку, публiкацiї 
пр о новорiчнi традицiї, про театр i ще багато цiкавих розповiдей 
та iгор! Подарункiв та сюрпризiв у «Барабульки» вистачить на всiх 
читачiв! 

Iнна IЩУК, редакторка журналу «Барабулька&Co»

ДИТЯЧИЙ СВIТ
Фото наданi редакцiєю журналу
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Дитячий письменник 
Олександр Макаров

Дитячі письменниці Галина Верд 
та Інна Іщук

Команда редакції журналу 
«Барабулька»

Театр «Балаганчик» Мистецької школи № 13 
м. Одеси (керівник та режисер –   Надія Хохлова)
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»ДИТЯЧИЙ СВIТ

ЩОРОКУ НАПЕРЕДОДНI РIЗДВЯНИХ ТА 
НОВОРIЧНИХ СВЯТ СОТНI МАЛЕНЬКИХ 
ХУДОЖНИКIВ ТА ХУДОЖНИЦЬ З УСIХ КУТОЧКIВ 
УКРАЇНИ НАДСИЛАЮТЬ СВОЇ КАЗКОВI РОБОТИ 
НА КОНКУРС ДИТЯЧОГО МАЛЮНКА ВIД 
БЛАГОДIЙНОГО ФОНДУ IМЕНI ОЛЕКСАНДРА 
ЖОЛОБОВА. ЦЬОГО РОКУ ЇХ НАДIЙШЛО 
ПОНАД ТИСЯЧА!

Уже вiсiм рокiв поспiль колеги та друзi одеського художника, чиє життя 
трагiчно обiрвалося у 2017 роцi, проводять цей захiд у пам’ять про нього i 
задля пiдтримки талановитих дiтей України. Цього року органiзатори обра-
ли темою конкурсу Рiздвяну зiрку – як символ здiйснення бажань та надiї 
на щасливе майбутнє.

– Саме в цей час в уявi дiтей оживає дивовижний свiт казок та мрiй. – го-
ворить засновник фонду, заслужений журналiст України Олександр Козир. 
– А кожне дитяче бажання має стовiдсоткову нагоду на здiйснення!

Органiзатори конкурсу були враженi якiстю дитячих робiт.
– Рiздвяна зiрка – це бiльше, нiж просто астрономiчне явище, – 

зазначає художниця, член журi Оксана Тодорова. – Вона – символ вiри, 

надiї та нового життя, символ любовi та потужного прагнення до духовно-

го зростання.

Для дiтей Рiздвяна зiрка – це чарiвний символ, пов’язаний з казками 
i дивами. Малеча щиро вiрить, що зiрка може виконати будь-яке бажання, 
принести щастя i радiсть, здiйснити свiтлу мрiю. Тож пiд час конкурсу дiти 
дуже охоче дiлилися своїми мрiями, i найбiльше, як виявилося, вони мрiють 
про завершення вiйни i мир в Українi.

Конкурс проходив протягом кiлькох мiсяцiв. За його результатами було 
визначено 12 фiналiстiв, якi отримали дипломи i подарунки. В трьох вiкових 
категорiях були визначенi переможцi, якi отримали по п’ять тисяч гривень. 
Також додатково була вручена премiя вiд арт-студiї Оксани Тодорової дiтям, 
чиї роботи вразили її найбiльше: троє переможцi в отримали по двi тисячi 
гривень.

Усi роботи пiсля участi у конкурсi будуть вiдправленi у вiйськовi 
пiдроздiли та шпиталi, щоб пiдтримати наших захисникiв. 
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ПРЕМ’ЄРА
Марiя Гудима

Фото: Олег Владимирський

ТЕПЛI СЛЬОЗИ НА ЗАСТИГЛЕ СЕРЦЕ,

абоабоб

«СНIГОВА
КОР
ОЛЕ
ВА

»

бо

ПРИЛЕТIЛА З ФIНЛЯНДIЇ

НИЗКУ ЯСКРАВИХ ПОДIЙ ПIДГОТУВАВ ДЛЯ МЕЛОМАНIВ ОДЕСЬКИЙ НАЦIОНАЛЬНИЙ НИЗКУ ЯСКРАВИХ ПОДIЙ ПIДГОТУВАВ ДЛЯ МЕЛОМАНIВ ОДЕСЬКИЙ НАЦIОНАЛЬНИЙ 
ТЕАТР ОПЕРИ ТА БАЛЕТУ. СЕРЕД НИХ Є СПРАВЖНЯ КАЗКА. ДIТИ ТА ДОРОСЛI У ТЕАТР ОПЕРИ ТА БАЛЕТУ. СЕРЕД НИХ Є СПРАВЖНЯ КАЗКА. ДIТИ ТА ДОРОСЛI У 
ЗАХВАТI ВIД БАЛЕТУ «СНIГОВА КОРОЛЕВА» НА МУЗИКУ СУЧАСНОГО ФIНСЬКОГО ЗАХВАТI ВIД БАЛЕТУ «СНIГОВА КОРОЛЕВА» НА МУЗИКУ СУЧАСНОГО ФIНСЬКОГО 
КОМПОЗИТОРА ТУОМАСА КАНТЕЛIНЕНА. КОМПОЗИТОРА ТУОМАСА КАНТЕЛIНЕНА. 
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Хореографиня-постановниця i авторка 
лiбрето Янiна Кисельова створила надзвичайно 
вишукану новорiчну iсторiю про те, як милосер-
дя та любов перемагають злi чари. Динамiчна 
дiя, невимовної краси декорацiї Євгена Гурен-
ка та костюми заслуженого художника України 
Сергiя Васильєва, свiтловi й вiдеографiчнi 
ефекти вигiдно подають танцювальну 
майстернiсть артистiв. Робота декорацiйного 
та бутафорського цехiв просто казкова, такої 
пишноти не показує жоден iнший вiтчизняний 
театр. Маестро Iгор Чернецький разом з орке-
стром вiдмiнно опанував новий твiр, чим викли-
кав повагу i захват композитора, який приїхав 
на першi покази свого балету.

– З радiстю прийняв пропозицiю стати части-

ною творчої групи в постановцi балету на мою му-

зику, – зазначив Туомас Кантелiнен. – Вважаю, 

що прекраснi майстри, якi працюють у театраль-

них майстернях i створюють фантастичнi декорацiї 

та костюми, цiкава, видовищна хореографiя, непе-

ревершена балетна трупа i чудовий оркестр театру, 

незважаючи на вiдключення свiтла та повiтрянi три-

воги, пiдготували дивовижний подарунок для дiтей у 

новорiчнi свята. Захоплююся мужнiстю всього теа-

трального колективу!

Читати лiбрето (хоч воно й чiтко, цiкаво напи-
сане, на вiдмiну вiд багатьох iнших зразкiв цьо-
го жанру) необов’язково, все зрозумiло з того, що 
вiдбувається на сценi. Однак панi Янiна Кисельо-
ва розставила в сюжетi актуальнi акценти, адже 
дзенькiт розбитого скла та вiдчуття небезпеки, коли 
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хлопчик Кай (цю партiю танцює неперевершений Роман Лобкiн) 
пiдходить до вiкна, за яким щось пiдозрiло блимає, сьогоднi на-
гадують про повiтрянi атаки ворога.

Вiд крижаних брил та гiгантських бурульок, якими сценограф 
Євген Гуренко оформив виставу, герої пройдуть свiй шлях до со-
нячного фiналу (майстернiсть художника зi свiтла Павла Литви-
ненка та вiдеографа Євгена Фарапонова вражає). Це не зовсiм 
солоденька казочка: попервах з оркестрової ями вилазить та 
гуляє залою троль Моргот (Сергiй Позняк) у жахливiй масцi, 
вдивляючись у тих, хто сидить у крiслах, щоправда, малеча не 
лякається та радiсно смiється. На сценi до нього приєднуються 
iншi тролi, прислужники Снiгової Королеви (в цiй партiї вдалося 
побачити чарiвну Марiю Рязанцеву). Втiм, у iншому складi гор-
довитою та владною Снiговою Королевою постає витончена ба-
лерина Анастасiя Корно, якiй у першiй прем’єрнiй виставi дору-
чили партiю Герди.

Дзеркало, яке змайстрували могутнi тролi, показувало 
добрi речi у спотвореному виглядi, а негiдне – робило прекрас-
ним. «Снiгова Королева розбила його, i воно дрiбними уламка-
ми розлетiлося усiм свiтом, – пишеться у лiбрето. – I не було 
куточка на землi, якого б не торкнулися цi крижинки, не було 
жодної душi, яка залишилася б неушкодженою їхнiм чарiвним 
вiдблиском»...

У хореографiчному рiшеннi переважає неокласика, не 
бракує таких милих серцю балетоманiв фуете, турiв та ефектних 
пiдтримок. Зрозумiло, що дружбу Герди з Каєм доцiльнiше вва-
жати першим коханням, але перебiг казкових подiй вiдомий: 
розбите вiкно, до якого так необережно пiдбiгає хлопець, скал-

ПРЕМ’ЄРАПРЕМ’ЄРА

68 #141’2024



6969



70 #141’2024

ПРЕМ’ЄРАПРЕМ’ЄРА

70 #141’2024



71

ка чарiвного дзеркала в оцi, i ось кiмнату заповняють тролi. В 
їхнiй танок неохоче втягується Кай, повторює рухи чудовиськ, 
немов хтось невидимий смикає його кiнцiвки за ниточки. У та-
кому станi, зi скляними очима, новоспечений зомбi пiшов би й 
за справжнiсiнькою жабою, але тут маємо не жабу, а правдиву 
королеву, яка, судячи з мови тiла, має намiр аж нiяк не всино-
вити юнака.

«Його серце перетворюється на шматочок криги, та всi 
приємнi речi починають його дратувати, – йдеться далi у лiбрето. 
– Вiн кепкує з Герди, i слова хлопчика, мов холоднi голки, ра-
нять дiвчинку. На вулицi, де вирує хуртовина, Кай бачить постать 
чарiвної жiнки у бiлоснiжному вбраннi. Це Снiгова Королева у 
супроводi злих тролiв. Пiд владою її чар хлопчик забуває про 
Герду. Немов увi снi, Кай сiдає у кришталевi санчата королеви, 
якi здiймаються високо в небо. Занепокоєна Герда вибiгає на 

вулицю у пошуках друга. Знесилена, вона повертається додому 
та засинає бiля теплого камiну».

Сцена сну, де Герда бачить себе з Каєм разом у квiтучому 
саду, пробудження, дружба iз Вороном (Юлiан Марченко), по-
дорож до Казкового королiвства, – все це вирiшено лаконiчно 
i яскраво. З цiкавiстю слiдкують за тим, що вiдбувається, i 
найменшi глядачi, i досвiдченi балетомани. Останнiх бентежить 
питання: якою виявиться Головна Розбiйниця?

Вихором вилiтає на сцену заслужена артистка України Оле-
на Добрянська i разом iз ватажком розбiйникiв (у цiй партiї – 
Святослав Кащiй) виконує пристрасний танок. Вона не вiдбере 
у Герди шубку, навпаки, всi розбiйники пiдуть до крижаних 
володiнь Снiгової Королеви. У кришталевому палацi готують-
ся до коронацiї Кая. Снiгова володарка прагне, щоб юнак на-
завжди залишився у її царствi (ще б пак, такий красень!). Герда 
смiливо кидається у бiй зi Снiговою Королевою та її тролячим 
почтом, але сили поступово полишають тендiтну дiвчину. Якоїсь 
митi здаватиметься, нiби тролi разом iз снiжинками зазомбують 
i розбiйникiв, але ж нi: лiсовi брати лише удаватимуть, що тан-
цюють разом iз ними, аби ближче пiдiбратися i знешкодити! Але 
вирiшальну роль у розвитку конфлiкту вiдiграють янголи на чолi 
iз Наймогутнiшим, якого танцює Станiслав Скринник.

I це ще не все: злих чарiв одразу не позбутися! Знову звер-
немося до лiбрето: «Герда благає Кая про допомогу, але вiн хо-
лодний та байдужий до неї. Вiд розпачу дiвчинка починає пла-
кати. Її сльози, теплi й щирi, розтоплюють лiд у серцi хлопчика. 
Сила чистої любовi Герди й Кая руйнує чари Снiгової Короле-
ви: палац починає танути, i крижанi стiни, що колись здавали-
ся непорушними, перетворюються на краплини та зникають у 
промiннi сонця. Тепер нiщо не завадить Гердi та Каю бути щасли-
вими». Бодай би i в життi подiбнi iсторiї мали хеппi-енд!

Виходячи на уклiн, артисти балету не виходять iз образiв. 
Троль Моргот напружився, нiби ось-ось стрибне до зали, про-
те Янгол стишує його ледь помiтним помахом руки i чудо-
висько вiдповзає... Залишається додати, що на територiї 
України «Снiгова Королева» з музикою фiнського композитора 
Кантелiнена йде тiльки в Одесi, i в неї є всi пiдстави царювати в 
зимовому репертуарi багато сезонiв. 
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ЯК СКНАРА СКРУДЖ 
ПЕРЕВИХОВАВСЯ
ПРЕМ’ЄРА «РIЗДВЯНОЇ IСТОРIЇ СКРУДЖА» ВIД 
ДРАМАТУРГИНI МАРIЇ ГАЛIНОЇ ТА РЕЖИСЕРА 
ОЛЕКСАНДРА САМУСЕНКА ЗА МОТИВАМИ ТВОРУ 
ЧАРЛЬЗА ДIККЕНСА ВIДБУЛАСЯ В ОДЕСЬКОМУ 
АКАДЕМIЧНОМУ УКРАЇНСЬКОМУ МУЗИЧНО-
ДРАМАТИЧНОМУ ТЕАТРI IМЕНI ВАСИЛЯ ВАСИЛЬКА. 
СВIТЛА ФОТОЗОНА У ФОЙЄ ПРИВЕРТАЛА УВАГУ 
ЯК МАЛЕНЬКИХ ГЛЯДАЧIВ, ТАК I ЇХНIХ МАТУСЬ. 
А ОСЬ У ГЛЯДАЦЬКIЙ ЗАЛI СЦЕНА ЧАСТЕНЬКО 
ЗАНУРЮВАЛАСЯ У МIСТИЧНУ ТЕМРЯВУ. ЗЛI ТА 
ДОБРI ДУХИ ЗМАГАЛИСЯ ЗА ДУШУ ТА СВIДОМIСТЬ 
ЧОЛОВIКА, ЯКОМУ ВДАЛОСЯ РОЗБАГАТIТИ, АЛЕ ПРИ 
ЦЬОМУ БУЛО ВТРАЧЕНО РАДIСТЬ ЖИТТЯ.

КРУДЖА» ВIД 
А РЕЖИСЕРА 
МОТИВАМИ ТВОРУ 
В ОДЕСЬКОМУ 
У МУЗИЧНО-
АСИЛЯ ВАСИЛЬКА. 
РИВЕРТАЛА УВАГУ 
ЇХНIХ МАТУСЬ. 
НА ЧАСТЕНЬКО 
ЕМРЯВУ. ЗЛI ТА 
ШУ ТА СВIДОМIСТЬ
ОЗБАГАТIТИ, АЛЕ ПРИ 
ТЬ ЖИТТЯ.

ПРЕМ’ЄРА
Марiя Гудима

Фото: Олег Владимирський
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Декорацiї Юрiя Ларiонова блискавично змiнюються, опуска-
ючись з колосникiв i пiдiймаючись; вiдповiдають вiкторiанськiй 
епосi костюми Христини Корабельникової. Дотепне пластичне 
рiшення хореографа-постановника Павла Iвлюшкiна якоїсь митi 
перетворює черниць на оленiв Санти, а коли на них гнiвається 
Скрудж, наречених божих видуває зимовим вiтром у вiдкритi дверi. 
Весь час у повiтрi бринить славнозвiсний «Щедрик» у цiкавому 
аранжуваннi (автором музичного оформлення став Вiктор Чернєв).

Заслужений артист України Iгор Геращенко зробив свого ге-
роя – старого скнару Ебенезера Скруджа – анiтрохи не смiшним, 
така скупiсть лякає та свiдчить про неприховану злiсть. «Роздрiбна 
торгiвля, вантажнi роботи в порту, нi, всi хочуть стояти за контор-
кою i байдикувати», – буркотить Скрудж. У його системi цiнностей 
«слово честi нiчого не варте».

Класичний сюжет показує, як скупий чоловiк мало не поли-
шив цей свiт, але дивним чином усвiдомив власнi помилки i став 
добрим до навколишнiх: замiсть Санта Клауса зробив їм подарун-
ки до Рiздва, яке ранiше вiдмовлявся навiть святкувати. Але ж ко-
хання не повернеш, його не вiдкладають на старiсть. Юну Белль 
грає Марiя Буймович, з такою чарiвною дiвчиною неприпустимо 
бути рiзким, жорстоким, називати дурепою, а економити на нiй – 
взагалi злочин. А Скрудж замолоду поводився з коханою дiвчиною 
саме так, став трудоголiком та кар’єристом через безгрошiв’я. 
Може, хтось iз глядачiв вчасно схаменеться, побачивши все це 
стороннiм оком? «Дурепа» намагається навчити коханого радiти, 
робить йому подарунки, зекономивши знову-таки на собi, та все 
марно... Дрiб’язковий, скупий чоловiк не може володiти всiма дум-
ками нормальної жiнки.

Театр вiднайшов цiкавi факти про автора й написання iсторiї, 
знання яких посприяють кращому розумiнню вистави. Чарльз 
Дiккенс написав «Рiздвяну iсторiю», за словами бiографа, «як за 
бiлої гарячки» – лише за шiсть тижнiв.

Письменник написав книгу, насамперед, з метою покращення 
свого фiнансового стану, адже його дружина була вагiтна п’ятою ди-
тиною. Пiд час написання повiстi вiн плакав i смiявся, а потiм знову 
плакав, мимоволi впадав у транс i був схильний до видiнь. «Рiздвяна 
пiсня» стала несподiваним успiхом для Дiккенса: перший наклад у 
шiсть тисяч примiрникiв розiйшлись впродовж трьох днiв, до кни-
гарень стояли черги. Чарльз Дiккенс стверджував, що всi описанi 
ним персонажi в той момент, коли вiн переносить їхнi слова i дiї на 
папiр, знаходяться поруч з ним i вiн чує їхнi голоси. Дiккенс актив-
но цiкавився паранормальними явищами i навiть був пов’язаний 
з вiдомою лондонською слiдчою групою The Ghost Club. Група роз-
глядала справи, якi вважалися надприродними. На Дiккенса силь-
но вплинули казки та дитячi iсторiї про Рiздво, в яких письменник 
вбачав елементи, що змiнюють i трансформують людську свiдомiсть. 
Певно, повчальна iсторiя про Скруджа – не зовсiм вигадка... 
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ПРЕМ’ЄРА
Марiя Гудима

Фото: Олег Владимирський

НЕ ТIЛЬКИ 
ДIВЧАТА!

У ЦЬОМУ ДЖАЗI –

ПIСЛЯ ТРИВАЛОЇ ПЕРЕРВИ НА СЦЕНI ПIСЛЯ ТРИВАЛОЇ ПЕРЕРВИ НА СЦЕНI 
ОДЕСЬКОГО АКАДЕМIЧНОГО ОДЕСЬКОГО АКАДЕМIЧНОГО 
ТЕАТРУ МУЗИЧНОЇ КОМЕДIЇ ЗНОВУ ТЕАТРУ МУЗИЧНОЇ КОМЕДIЇ ЗНОВУ 
ГРАЮТЬ ВIДНОВЛЕНИЙ МЮЗИКЛ ГРАЮТЬ ВIДНОВЛЕНИЙ МЮЗИКЛ 
«В ДЖАЗI ТIЛЬКИ ДIВЧАТА». ТЕАТР «В ДЖАЗI ТIЛЬКИ ДIВЧАТА». ТЕАТР 
ЗДIЙСНИВ ПЕРЕКЛАД НА УКРАЇНСЬКУ, ЗДIЙСНИВ ПЕРЕКЛАД НА УКРАЇНСЬКУ, 
А БIЛЬШIСТЬ ВОКАЛЬНИХ НОМЕРIВ, ЯК А БIЛЬШIСТЬ ВОКАЛЬНИХ НОМЕРIВ, ЯК 
I РАНIШЕ, ВИКОНУЮТЬ АНГЛIЙСЬКОЮ. I РАНIШЕ, ВИКОНУЮТЬ АНГЛIЙСЬКОЮ. 
МОЖНА СКАЗАТИ, ЩО ВИСТАВА МОЖНА СКАЗАТИ, ЩО ВИСТАВА 
ОТРИМАЛА ДРУГЕ НАРОДЖЕННЯ I ОТРИМАЛА ДРУГЕ НАРОДЖЕННЯ I 
ЗНОВУ ЙДУТЬ ПРЕМ’ЄРНI ПОКАЗИ.ЗНОВУ ЙДУТЬ ПРЕМ’ЄРНI ПОКАЗИ.

Виконавський склад зазнав змiн, але знову бачимо 
на сценi чудових солiсток у провiдних партiях. Диригент-
ка Крихiтка Сью (народна артистка України Ольга Огане-
зова) та спiвачка Шугар Кейн на прiзвисько Мерiлiн (за-
служена артистка України Iрина Ковальська) дають джазу 
так само палко, як i на прем’єрi 2011 року.
служена артистка України Iрина Ковальс
так само палко, як i на прем’єрi 2011 рок
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– Виставу перекладали з великими 

складнощами, особливо жарти, адже 

треба дiбрати такi слова, щоб зберег-

ти гумор, гостроту, жанровiсть мюзиклу, – 

зiзнається Ольга Оганезова. – Спiльними зу-

силлями цього досягаємо. Акторський склад, звiсно, 

дуже змiнився, вiд прем’єрного складу залишилося букваль-

но кiлька чоловiк. Як говорив колись свiтлої пам’ятi режи-

сер Аркадiй Словесник: «Незамiнних немає, є неповторнi». 

Ось двох неповторних людей наш театр втратив. Микола 

Завгороднiй, який грав Озгуда, пiшов у iнший свiт, а Руслан 

Рудний, котрий грав Джеррi (вiн же Дафна), поїхав за кор-

дон. Менi дуже хочеться, щоб наш мюзикл вiдродився, адже 

останнi 13 рокiв вiн був вiзитiвкою театру, завжди було залу 

набито вщерть, шикарно приймали всi склади.

ими

адже

бер

юзик

пiльними зу

ський склад, звiсно, 

 

е 

ег-

клу, –

ними зу-
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ПРЕМ’ЄРА
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Оркестр красунi-диригентки 
складається з чарiвних дiвчат. Всупе-
реч сухому закону i суворiй Сью дiвчата 
пиячать аж гай гуде за найменшої 
можливостi. Попри те, вони справжнi 
професiонали i здатнi вразити публiку 
(як завжди, годi вiдрiзнити в цьому театрi 
балет вiд хору) не самою лише красою та 
спокусливим вбранням, з-пiд якого ко-
кетливо виглядають панчохи.

Режисером оновлення став актор 
театру Андрiй Мiрошниченко, який ко-
лись грав саксофонiста Джо, вiн же – 
Джозефiна. Зараз у цiй ролi бачимо Во-
лодимира Муращенка. Джо постiйно з 
себе когось удає, то дiвчину, то молодого 
мiльйонера, але насамперед – це музи-
кант, i вiн, мiж iншим, майстерно «стукає» 
степ (педагогом зi степу на виставi ста-
ла молода зiрка Анастасiя Павлiшина). 
Контрабасист Джерi, вiн же – Дафна, 
у виконаннi Олександра Кабакова не-
дарма так привабив Озгуда, поставши 
у жiночiй подобi пiд сонцем Майамi, де 
опинився джазовий оркестр. Коли Дафна 
погойдує стегнами, вiддаляючись углиб 
сцени, зала вибухає оплесками: не кож-
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на дiвчина зумiє так себе подати!
Тут усi дiйовi особи або є музикантами, або хотiли б ними бути за iнших об-

ставин, або просто залюбленi в музику (як, наприклад, лiтнiй мiльйонер Озгуд 
у виконаннi Михайла Iгнатова – вiчний шанувальник творчих дiвчат, невтом-
ний, хоч i сивочолий танцюрист).

Отож, не тiльки дiвчата: з чоловiчими образами теж усе дуже цiкаво.
У виставi використанi класичнi джазовi теми й найпопулярнiшi пiснi 

сiмнадцяти авторiв, серед яких – Джордж Гершвiн та Кол Портер. Музич-
ний керiвник постановки, вiдомий джазовий дiяч, свiтлої пам’ятi Мико-
ла Голощапов диригував оркестром театру на прем’єрi 2011 року. А за-
раз мiсце за диригентським пультом зайняв маестро Володимир Дикий, 
зберiгши темп та запал музичного матерiалу.

Шанувальникам культового фiльму Бiллi Уайлдера багато що видасться 
знайомим, але будуть i несподiванi повороти сю-
жету. Наприклад, мотив кохання адмiнiстратора 
Бiнстока (заслужений артист України Сергiй 
Мiльков) до Сью, спiвпраця останньої з гангсте-
рами та веселий бiлий цвiркун, що проживає у 

потягу i теж любить джаз!
Ця сонячна музика, що рятувала 

жителiв Штатiв за часiв Великої депресiї 
та сухого закону, має i нам допомогти 
пережити випробування, якi випали на 
нашу долю. I, судячи з реакцiї публiки, на

ПРЕМ’ЄРА
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ЯК 
ПОРОЗУМIТИСЯ 

IЗ 
ДВОРЕЦЬКИМ?..

ЗIЗНАЙТЕСЯ, ЖОДЕН З НАС НЕ 
ПЕРЕЙМАВСЯ ТАКИМ ПИТАННЯМ. ТА Є 
ЛЮДИ, ДЛЯ ЯКИХ ВОНО АКТУАЛЬНЕ! 
З УСПIХОМ ПРОЙШЛИ ПРЕМ’ЄРНI 
ПОКАЗИ РОМАНТИЧНОЇ КОМЕДIЇ 
«ШАЛЕНИЙ АНГЕЛ» В ОДЕСЬКОМУ 
ОБЛАСНОМУ АКАДЕМIЧНОМУ 
ДРАМАТИЧНОМУ ТЕАТРI. ЗА ВАЖКИХ 
ЧАСIВ ОСОБЛИВУ ЦIННIСТЬ 
СТАНОВЛЯТЬ ТЕАТРАЛЬНI ВИСТАВИ, 
ЯКI ДОЗВОЛЯЮТЬ ВIДВОЛIКТИСЯ 
ВIД ПРОБЛЕМ. ЦЯ КОМЕДIЯ – САМЕ 
З ТАКИХ, БО ПЕРЕНОСИТЬ НАС ДО 
ВIКТОРIАНСЬКОЇ АНГЛIЇ, БА БIЛЬШЕ, – 
ДО ВИЩОГО СВIТУ. ТАМ СВОЇ 
ПРОБЛЕМИ: ЯК ПОРОЗУМIТИСЯ IЗ 
ВЛАСНИМ ДВОРЕЦЬКИМ ЧИ ЯКУ 
ПАНЯНКУ ОБРАТИ ГЕРЦОГОВI ЗА 
ДРУЖИНУ, НОРОВЛИВУ, АБО ТИХУ Й 
НЕПОКАЗНУ...

ПРЕМ’ЄРА
Марiя Гудима

Фото: Олег Владимирський
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Молодий герцог Рiчард Лiвiнстон (Максим Вiшталюк) планує 
шлюб не з любовi, а з розрахунку, аби й матусi, якiй закортiло 
онукiв, догодити, та ще й зберегти за можливостi звичний необ-
тяжливий стиль життя. Автором сценарiю стала Тетяна Годарева-
Мiняйло, режисура та сценографiя належать Оленi Пушкiнiй. Що 
з того вийде? Iнтрига...

Сцена провiнцiйного балу вражає насамперед зворушли-
вим танцювальним дуетом поважного Жильбера Лiбертi (на-
родний артист України Олег Фiлiмонов) та його доньки, сумирної 
Емiлi (Анастасiя Данiлова). Часом у татуся заклинює поперек i 
захеканий Жильбер падає у крiсло, але зустрiчається поглядом 
з донечкою, замилувано усмiхається i продовжує танок!
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– У мене було завдання вiд режисера зробити татковi з дочкою дуетний та-

нок, який буде доносити до глядача: тато несамовито радий, що знайшов вигiдну 

партiю для своєї доньки i вона з глушини вийде у свiт товариства, – каже хоре-
ограф Катерина Бойко. – Менi надали саме цей музичний уривок, i цей танок я 

буквально одразу побачила, я його не вигадувала, вiн просто народився. Я його 

станцювала посеред хати, а далi з нього почалася постановка всiєї хореографiї 

в цiй виставi. Це дуетна полька характерних персонажiв.

Також Катерина поставили масовi бальнi танцi та навiть канкан, яким роз-
важають розвеселi танцюристки лондонське товариство. Шалений ангел, тобто 
Кетрiн Ронвел (Полiна Корець), несподiвано привертає увагу Рiчарда, i не лише 
грацiйнiстю та красою, а й розумом та гострим язичком. Комедiя положень 
загострюється, душевну рiвновагу збережуть хiба лише дворецький Хамфрi (за-
служений артист України Геннадiй Скарга) та покоївка Дафна (Олена Шаврук). 

ПРЕМ’ЄРА
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Вигадливий сюжет заволодiває глядацькою увагою, гумор та 
романтика бринять у кожнiй реплiцi та мiзансценi. Тож спасибi 
театру за позитивнi емоцiї, яких ми всi зараз потребуємо.

Це, звичайно, комедiя положень, але зупинимося трохи 
й на характерах., Рожевощока Емiлi Лiбертi скромна й чудо-
во вихована. Саме таку тиху, непомiтну, практично безголосу 
наречену з провiнцiї i шукає для себе Рiчард, коли вже мату-
ся Олiвiя (заслужена артистка України Ганна Фурдуй) так мрiє 
про онукiв. Вiн ще не знає, на якi низькi вчинки здатен цей 
ангел. А iнший ангел, шалений, Кетрiн Ронвел, за всiєї своєї 
ексцентричностi, авантюрностi, схильностi до переодягань, 

виявляється найдобрiшою, наймилiшою дiвчиною. А що вона 
смiливо вступає з чоловiком у суперечку, так йому це навiть 
подобається!

Серед персонажiв-простолюдинiв хочеться видiлити хазяй-
ку Джейн (Надiя Машукова), в чиєму будинку головнi герої хо-
ваються вiд дощу, що застиг їх на шляху. Ще трохи, i Джейн 
вiдбила б Рiчарда у будь-якої молоденької аристократки, вид 
його бездоганного торсу тут-таки змусив її дати найвищу оцiнку 
привабливостi молодого чоловiка. Наскiльки ласим до лестощiв 
виявився Рiчард i кого вiн, зрештою, обрав у подруги життя, ми 
вам не розповiмо, для цього треба сходити до театру. 
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ПОГЛЯД
Марiя Гудима

Фото: Олег Владимирський

ВИСТАВКА WORLD PRESS PHOTO 2024 БУЛА 
ПРЕДСТАВЛЕНА В ОДЕСЬКОМУ НАЦIОНАЛЬНОМУ 
ХУДОЖНЬОМУ МУЗЕЇ, ЩО НА 
ВУЛ. СОФIЇВСЬКIЙ. ЦЕ ПIДСУМКОВА ЕКСПОЗИЦIЯ 
ЩОРIЧНОГО КОНКУРСУ – НАЙКРАЩI ЗРАЗКИ 
ФОТОЖУРНАЛIСТИКИ ТА ДОКУМЕНТАЛЬНОЇ 
ФОТОГРАФIЇ ЗА 2023 РIК, А САМЕ – 
31 РЕГIОНАЛЬНИЙ ПЕРЕМОЖЕЦЬ З 24 КРАЇН 
СВIТУ: АРГЕНТИНИ, АВСТРАЛIЇ, АЗЕРБАЙДЖАНУ, 
БРАЗИЛIЇ, КАНАДИ, КИТАЮ, ДЕМОКРАТИЧНОЇ 
РЕСПУБЛIКИ КОНГО, ФРАНЦIЇ, НIМЕЧЧИНИ, IНДIЇ, 
IНДОНЕЗIЇ, IРАНУ, ЯПОНIЇ, М’ЯНМИ, ПАЛЕСТИНИ, 
ПЕРУ, ФIЛIППIН, ПIВДЕННО-АФРИКАНСЬКОЇ 
РЕСПУБЛIКИ, IСПАНIЇ, ТУНIСУ, ТУРЕЧЧИНИ, УКРАЇНИ, 
СПОЛУЧЕНИХ ШТАТIВ АМЕРИКИ ТА ВЕНЕСУЕЛИ. 
ФIНАЛIСТIВ ОБИРАЛИ З ПОНАД 61 ТИСЯЧI РОБIТ, 
НАДIСЛАНИХ 3851 УЧАСНИКОМ ЗI 130 КРАЇН.

WORLD PRESS 
PHOTO 2024
В ОДЕСЬКОМУ МУЗЕЇ

ЯК ЛЮДСТВО КАЛIЧИТЬ 
ПЛАНЕТУ
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У нашiй країнi виставка 
вiдбувається за пiдтримки Посоль-
ства Королiвства Нiдерландiв в 
Українi. Київ став першим мiстом у 
виставковому турi, протягом кiнця 
жовтня – середини листопада 
експозицiю в Довженко-Центрi по-
бачила понад тисяча вiдвiдувачiв. 
Далi експозицiя вирушила до 
рiзних регiонiв. В Одесi партнером 
виступила органiзацiя Odesa Photo 
Days Festival.

Фотографiя на афiшi – пе-
реможець World Press Photo 
2024 в номiнацiї «Довгостроко-
вий проєкт»; вона має назву «Вте-
ча», а показує зблизька момент 
возз’єднання закоханих молодят 
(автор – Зiд Бен Ромдхане, Тунiс), i 
це одна з найпозитивнiших свiтлин.

В експозицiї представленi 
129 фоторобiт, якi документу-
ють вiйну, протести, мiграцiйнi й 
клiматичнi кризи та iншi важливi 
подiї 2023 року. Загалом свiтлини 
показують контраст розгубленої 
людської постатi та наслiдкiв 
нерозумної дiяльностi iнших людей, 
якi, певно, залишилися подалi вiд 
спричиненої ними катастрофи.
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Цьогорiчним переможцем конкурсу World Press Photo 
2024 у категорiї «Свiтлина року» став фотограф Мо-
хаммед Салем з кадром «Палестинська жiнка обiймає 
тiло загиблої племiнницi», зробленим у Секторi Газа. У 
категорiї «Вiдкритий формат» перемогу здобула серiя 
свiтлин «Вiйна це особисте» української фотографки Юлiї 
Кочетової, у якiй переплiтаються фотографiчнi зображен-
ня, поезiя, вiдеоклiпи та музика, завдяки чому авторка 
має змогу транслювати досвiд вiйни крiзь особисту при-
зму.

Також до фiналу європейського регiону потрапив проєкт 
Йоганни Марiї Фрiц «Гребля Каховської ГЕС: повiнь у зонi 
бойових дiй», зроблений пiд час евакуацiї цивiльних осiб та 
домашнiх тварин.

Турецький фотограф Адем Алтан у знiмку «Бiль бать-
ка» знайомить глядача iз Месутом Ханчером, який 
тримає за руку свою загиблу внаслiдок землетру-
су 15-рiчну дочку Iрмак. Бразильянка Габрiела Бiло 
занурює у вир президентських виборiв, якi супровод-
жувалися нападами на журналiстiв. Разом iз азербайд-
жанкою Розою Еффендi шукаємо рiдкiсного метелика 
у Нагорному Карабаху, а з нiмцем Данiелем Шатардом 
спостерiгаємо, як полiцiя блокує активiстiв, якi нама-
гаються врятувати дерева вiд вирубування. Забрудненi 
гiрськi рiчки, палаючий газовий смолоскип, безкiнечнi 
руйнування, скорботнi обличчя увiчненi промовисто й 
професiйно. Висновки з побаченого кожен робить сам, 
але всi вони – невтiшнi... 

ПОГЛЯДПОГЛЯД
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За що ж проголосували депутати? Но-
вий закон, який 268 депутатiв пiдтримали 
напередоднi, зокрема переносить запро-
вадження вiйськового збору для ФОПiв 
I, II i IV груп та юридичних осiб III групи 
з 1 жовтня 2024 року на 1 сiчня 2025 
року. У такий спосiб вирiшується пробле-
ма дiї податкового закону «заднiм чис-
лом» для тих, хто працює на спрощенiй 
системi оподаткування.

У Головному юридичному управлiннi 
кажуть, що розумiють i не заперечують 
проти оперативних податкових змiн пiд 
час воєнного стану, але наголошують: не-
одноразова змiна одних i тих самих норм, 
та ще й упродовж лише кiлькох мiсяцiв, 
«повнiстю нiвелює принцип стабiльностi 
податкового законодавства».

ПОДАТКОВЕ ОДОРОБЛО
На неузгодженостi у законi про пiд-

вищення податкiв юридичне управлiння 
Ради, а також опозицiйнi депутати звер-
тали увагу ще пiд час другого читання 

ПЛАТИТИМУТЬ 
ВIЙСЬКОВИЙ ЗБIР

з 2025 року
ФОП
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НЕУЗГОДЖЕНОСТI БАГАТОСТРАЖДАЛЬНОГО ЗАКОНУ ПРО ПIДВИЩЕННЯ ПОДАТКIВ 
ДЕПУТАТИ ВIДКОРИГУВАЛИ IНШИМ ЗАКОНОМ: ПРО ЗМIНИ ДО ПОДАТКОВОГО 
КОДЕКСУ ДЛЯ СТИМУЛЮВАННЯ РОЗВИТКУ ЦИФРОВОЇ ЕКОНОМIКИ В УКРАЇНI. 
ПОПРИ НАЗВУ ЗАКОНУ, ВIН ПЕРЕДБАЧАЄ ЗМIНИ ДО ЗМIН В ОПОДАТКУВАННI 
ДIЯЛЬНОСТI, ЯКА МАЛО ПОВ’ЯЗАНА IЗ ЦИФРОВОЮ ЕКОНОМIКОЮ. АБО, 
ЯК ЗАЗНАЧИЛИ У ЮРИДИЧНОМУ УПРАВЛIННI РАДИ, «НАЗВА ПРОЄКТУ (ЗАКОНУ) 
НЕ ВIДПОВIДАЄ ЙОГО ЗМIСТУ».
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проєкту закону про пiдвищення подат-
кiв. Але тодi парламентська бiльшiсть iз 
пропрезидентської фракцiї «Слуга наро-
ду» проiгнорувала цi зауваження, i вреш-
тi податковий закон парламент ухвалив 
10 жовтня, а президент пiдписав його лише 
через пiвтора мiсяця – 28 листопада.

У результатi закон, який набув чин-
ностi з 1 грудня, передбачав запрова-
дження вiйськового збору для спрощен-
цiв з 1 жовтня 2024 року. Через це уряду 
довелося робити спецiальне роз’яснен-
ня щодо того, коли i як вiдбуватимуться 
проголосованi депутатами змiни, якi наз-
вали «iсторичним пiдвищенням податкiв».

Як пояснив голова податкового 
комiтету парламенту Данило Гетманцев, 
новi змiни запрацюють з дня набрання 
чинностi податковим законом, тобто з 
1 грудня 2024 року.

Але, вважають юристи Ради, виправ-
ляючи один закон, депутати знову зро-
били ту саму помилку: це знову не вiдпо-
вiдає Конституцiї, адже «закони та iншi 
нормативно-правовi акти не мають зво-
ротної дiї в часi, крiм випадкiв, коли вони 
пом’якшують або скасовують вiдповi-
дальнiсть особи».

Водночас, як вважає провiдний еко-
номiст Центру соцiально-економiчних до-
слiджень CASE Володимир Дубровський, 
внесенi змiни – «це якраз нормальне ко-
регування, бо (податковий) закон ухвали-
ли сирим». Через поспiх з його ухваленням 
«вийшло одоробло, яке не подобалося анi 
депутатам, анi МВФ, анi бiзнесу, анi грома-
дянському суспiльству», каже економiст.

Вiн припускає, що якби влада пiшла 
не шляхом пiдвищення вiйськового збо-
ру, яким на додачу до ЄСВ та ПДФО об-
кладаються зарплати i доходи громадян, 
а пристала б на пропозицiю пiдвищити 
ПДВ, всiєї цiєї iсторiї з виправленнями 
взагалi не було б.

– Дуже шкода, що президент пiдписав 

закон (про пiдвищення податкiв) у такому 

виглядi, – каже економiст. – Треба було все 

ж таки переглянути його i замiнити це пiдви-

щення податкiв на доходи людей пiдвищен-

ням ПДВ. Це було б набагато простiше, мен-

ше шкоди для економiки, i бiльше ефекту.

Але недосконалий закон про пiдви-
щення податкiв було ухвалено та пiд-
писано. Виправлення його недолiкiв є 
правильним, але спосiб, в який здiйсню-
ються виправлення, є мало прийнятним.

– I це не останнє виправлення в цьо-

му законi, – попереджає Володимир 
Дубровський.

ЩО ЗМIНЮЄТЬСЯ 
В ПОДАТКАХ

Крiм того, що новий закон врегулю-

вав проблему оподаткування «заднiм 
числом» для спрощенцiв та запроваджен-
ня вiйськового збору для платникiв єди-
ного податку з 1 сiчня 2025 року, ухваленi 
парламентом змiни передбачають таке:

– ФОПи на загальнiй системi опо-
даткування та особи, якi здiйснюють не-
залежну професiйну дiяльнiсть, оплачу-
ватимуть вiйськовий збiр зi своїх чистих 
доходiв за 2024 рiк за ставкою 1,5%, а з 
2025 року ставка для них становитиме 5%;

– для ФОП на тимчасово окупованих 
територiях, ФОП вiйськовослужбовцiв, 
ФОП на лiкарняних та у вiдпустцi отрима-
ють пiльги зi сплати вiйськового збору за 
аналогiєю з єдиним податком;

– вiйськовий збiр для е-резидентiв 
скасовано;

– вiйськовий збiр, сплачений ФОП, 
можна зараховувати в рахунок мiнiмаль-
ного податкового зобов’язання.

У законi також врахували двi правки, 
якi викликали запитання вiд бiзнесу ще пiд 
час розгляду податкового законопроєкту.

Зокрема, новий закон передбачає, 
що до кiнця вiйни пiдприємцiв не штрафу-
ватимуть за неподання звiтiв щодо контр-
ольованих iноземних компанiй (КIК).

Крiм того, було ухвалено i правку, що 
передбачає зниження ставки рентної 
плати для видобування каолiну. Її пiдви-
щення оглядачi називали серед причин, 
через якi президент Зеленський довго не 
пiдписував податковий закон, вважаючи 
це порушенням зобов’язань перед iнвес-
торами, зокрема, й iноземними, якi роз-
робляють родовища.

ЩО ЗМIНЮЄТЬСЯ 
ДЛЯ РЕЗИДЕНТIВ ДIЯ.СIТI

Втiм, первинною метою щойно ухва-
леного закону було не виправлення не-
узгодженостей у податковому законi, а 
корегування норм iншого закону – «Про 
стимулювання розвитку цифрової еко-
номiки в Українi».

Умови воєнного стану змiнили спла-
ту податкiв i для резидентiв Дiя-Сiтi. Цей 
спецiальний режим для роботи IТ-га-
лузi запровадили незадовго до вiйни. За 
очiкуваннями його iнiцiаторiв, вiн мав 
«стимулювати розвиток України як циф-
рової держави». Цим законом влада га-
рантувала незмiннiсть податкiв для ре-
зидентiв Дiя.Сiтi впродовж 25 рокiв. Але 
довелося «адаптувати» цi обiцянки до вiй-
ни.

Зокрема, новий закон передбачає, 
що для резидентiв Дiя.Сiтi зi статусом 
стартапiв скасовано норму про незасто-
сування пiльгової ставки ПДФО 5% та 
мiнiмального ЄСВ до доходiв спецiалiстiв 
Дiя.Сiтi, якщо таких осiб у резидента Дiя 
Сiтi менше дев’яти.

Щоб запобiгти зловживанням цiєю 
нормою передбачено запобiжник: якщо 
стартап не виконав критерiї до завер-
шення другого року перебування у статусi 
резидента Дiя.Сiтi, то ПДФО та ЄСВ треба 
буде доплатити.

Закон також передбачає звiльнення 
вiд оподаткування податком на виведе-
ний капiтал благодiйної допомоги, нада-
ної резидентами Дiя.Сiтi на користь ЗСУ, 
та скасування актiв наданих послуг для 
гiг-спецiалiстiв.

За пiдрахунками Київської школи 
економiки, цифрова iнфраструктура та 
IT-сектор України зазнали втрат, якi оцi-
нюються у майже 20 млрд доларiв. Сек-
тор, який до вiйни називали локомотивом 
української економiки i який приносив  
бiльшу експортну виручку, нiж сектор 
АПК, почав скорочуватися.

За даними дослiдження IT Research 
Ukraine 2024, на кiнець 2024 року змен-
шення обсягiв валютної виручки станови-
тиме щонайменше 4% проти 2023 року. 
Тобто в пiдсумку варто очiкувати $6,3–
6,45 млрд вiд експорту послуг IТ проти 
$6,73 млрд минулого року.

За матерiалами «ВВС Україна».
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НАВIТЬ ЯКЩО ВИ НЕ НАВIТЬ ЯКЩО ВИ НЕ 
СТЕЖИТЕ ЗА ТЕМОЮ СТЕЖИТЕ ЗА ТЕМОЮ 

КРИПТОВАЛЮТ, ТО ВСЕ ОДНО, КРИПТОВАЛЮТ, ТО ВСЕ ОДНО, 
МАБУТЬ, ЧУЛИ З НОВИН, ЩО МАБУТЬ, ЧУЛИ З НОВИН, ЩО 

КУРС БIТКОЇНА ПОБИВ ВЛАСНИЙ КУРС БIТКОЇНА ПОБИВ ВЛАСНИЙ 
РЕКОРД I ПЕРЕВЕРШИВ ПСИХОЛОГIЧНУ РЕКОРД I ПЕРЕВЕРШИВ ПСИХОЛОГIЧНУ 

ПОЗНАЧКУ В 100 ТИС. ДОЛАРIВ. I КУДИ ПОЗНАЧКУ В 100 ТИС. ДОЛАРIВ. I КУДИ 
ВОНА ПIДЕ ДАЛI, ЗНАЄ ЛИШЕ РИНОК.ВОНА ПIДЕ ДАЛI, ЗНАЄ ЛИШЕ РИНОК.

Рiзкий ривок до нових висот пов’язують, зокрема, з перемогою Дональда 
Трампа. Перед виборами вiн активно загравав з криптоентузiастами i обiцяв їм 

усiляку пiдтримку.
Серед планiв республiканцiв – створити нацiональний стратегiчний резерв з 

5 мiльйонiв бiткоїнiв i послабити регулювання для криптовалют загалом.
Виступаючи минулого лiта на найбiльшiй бiткоїн-конференцiї у Нешвiллi, Трамп, у своєму 

стилi, iгнорував суфлер i вдавався до експромтiв. Налаштувавшись на настрiй юрби, вiн видав 
саме те, на що потайки сподiваються чимало адептiв крипти: «Бiльшiсть людей гадки не мають, що 

це в бiса таке. То що ж станеться, коли вони зрозумiють? Це буде щось».

Тож справдi, що ж це в бiса таке? Оцi всi бiткоїни, блокчейни, криптовалюти, чи як там їх iще називають.

БIТКОЇН 
ПЕРЕВАЛИВ

ЗА $100 ТИСЯЧ

НА ЧАСIНА ЧАСI
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УУУККРРРААЇЇНААА –––
В ЛЛIДДДЕРРРААХХХ

У масовiй свiдомостi крипта – це там, де 
можна або швидко збагатитися, або ще швидше 

прогорiти. Найважчi у свiтi легкi грошi, як жартують 
криптотрейдери. Для багатьох, хто спостерiгає за цим 

збоку, – це все щось потенцiйно цiкаве, але заплутане i 
не до кiнця легалiзоване.

Якщо по-простому, то криптовалюти – це онлайн-грошi, 
якi працюють без банкiв i урядового контролю. У їхнiй основi 
– технологiя блокчейн i криптографiя, математична наука про 
захист iнформацiї.

Україна – одна зi свiтових лiдерiв за рiвнем прийняття 
криптовалют. За даними сервiс Chainanalysis, до першої де-
сятки входять також Iндiя, США i Росiя.

У Києвi регулярно вiдбуваються рiзноманiтнi конференцiї 
на цю тему. На них уже щонайменше двiчi приїжджав сам 
Вiталiк Бутерiн, засновник проєкту Etherium. Це друга за 
обсягом криптовалюта. Бутерiн – канадський програмiст 
росiйського походження, який пiдтримує Україну i обсипає 
її комплiментами: «Це країна, в якiй люди по-справжньому 

розумiють найновiшi технологiї, навiть на найвищому урядо-

вому рiвнi. Думаю, Україна має i можливостi, i рiшучiсть, щоб 

стати великим крипто-хабом, якщо вона того захоче».

Популярнiсть криптовалют в Українi пояснюють 
по-рiзному. Для когось це – прояв фiнансової свобо-
ди i незалежностi вiд банкiв, для iнших – зручний спосiб 
iнвестицiй, пiдкрiплених вiрою в новi технологiї. А ще для ко-
гось – приховування незаконних прибуткiв i зручний спосiб 
брати чи давати хабарi.

У криптi знайдеться мiсце для всiх – цинiкiв, прагматикiв 
та iдеалiстiв. Почнiмо з останнiх.

НООВАА ФФIЛЛОСССОФФФIЯЯЯ IНННТТЕЕРНННЕТТТУ
Коли говорять про криптовалюти, часто згадують iдею но-

вого iнтернету – web3. Це нова версiя вебу, у саму структу-
ру якого прошитi крипто-грошi. Хоча справа не лише в них. 
Цей iнтернет кидає iдеологiчний виклик нашому старому за-
тишному нету, до якого ми всi так звикли – web2. Але все за 
порядком.

Першу версiю iнтернету, яка iснувала приблизно до 2004 
року, називають web1. Для звичайних користувачiв ця мере-
жа була read-only – лише для читання. Бiльшiсть iз нас не мог-
ли постити там свої iсторiї чи дiлитися фотографiями. Це са-
кральне знання було доступне лише айтiвцям.

Далi настала ера соцмереж, або web2. Цей iнтернет знач-

ною мiрою наповнений контентом, який створюють самi 
користувачi. На мiсце read-only прийшов read-write. У новому 
вебi можна не лише читати, а й писати.

Але що не так з нашим iнтернетом i чому «свiдки блокчей-
ну» вважають, що потрiбен ще якийсь web3? У них є свої ар-
гументи.

Наш web2 надто централiзований, кажуть вони. Поло-
вина трафiку зосереджена в руках усього шiстьох iнтернет-
гiгантiв, так званих БiґТек-компанiй. Це Google, Netflix, Meta, 
Microsoft, Apple i Amazon.

Практично всi нашi онлайн-комунiкацiї вiдбуваються за 
посередництва i з дозволу приватних компанiй. За винят-
ком хiба що електронної пошти, яка нiкому конкретно не на-
лежить.

А те, що ми не платимо за послуги Facebook чи Google, ро-
бить нас ще бiльш залежними вiд них, кажуть прихильники 
web3.

По-перше, ми розплачуємося за все своїми особистими 
даними. Ми вiддаємо їх Бiґ-тек цiлком легально, натискаючи 
кнопку «Прийняти умови». Потiм цi компанiї вiдстежують нашi 
дiї онлайн i використовують особистi данi для власного зба-
гачення.

По-друге, цi компанiї можуть в будь-який момент вiдiбрати 
в нас дозвiл користуватися своїми послугами. Соцмережi 
можуть звинуватити нас у порушеннi правил i заблокувати 
сторiнку. Можуть зруйнувати онлайн-бiзнес, вiдiбравши до-
ступ до бази клiєнтiв. Чи раптово змiнити правила гри, як це 
зробив Iлон Маск iз Твiттером.

Iншими словами, ми не володiємо своїми цифровими да-
ними i не розпоряджаємося ними. Ми довiряємо їх БiґТек.

Iдея web3 полягає в тому, щоб виправити це. Для цього 
адепти нового вебу роблять ставку на двi речi, знайомi всiм 
демократичним системам: децентралiзацiю i владу громади, 
або ком юнiтi.

За цiєю фiлософiєю, iнтернет-сервiси, такi як соцмережi, 
стрiмiнговi платформи, служби таксi чи навiть фiнансовi по-
слуги, мають бути децентралiзованими. Тобто розпорошени-
ми по всьому свiту i без єдиного центру ухвалення рiшень. А 
управляти цими сервiсами мають самi користувачi. Напри-
клад, через онлайн-голосування.

Нагадує цифровий комунiзм? Зовсiм нi, каже Крiс Дiксон, 
американський iнвестор й iнтернет-пiдприємець. У своїй 
книжцi «Пиши-читай-
володiй» вiн пише: 
«Бiльшiсть блокчейн-ме-

реж вiддають ухвален-

«ЦЕ КРАЇНА, В ЯКIЙ ЛЮДИ «ЦЕ КРАЇНА, В ЯКIЙ ЛЮДИ 
ПО-СПРАВЖНЬОМУ РОЗУМIЮТЬ ПО-СПРАВЖНЬОМУ РОЗУМIЮТЬ 
НАЙНОВIШI ТЕХНОЛОГIЇ, НАВIТЬ НА НАЙНОВIШI ТЕХНОЛОГIЇ, НАВIТЬ НА 
НАЙВИЩОМУ УРЯДОВОМУ РIВНI. НАЙВИЩОМУ УРЯДОВОМУ РIВНI. 
ДУМАЮ, УКРАЇНА МАЄ I МОЖЛИВОСТI, ДУМАЮ, УКРАЇНА МАЄ I МОЖЛИВОСТI, 
I РIШУЧIСТЬ, ЩОБ СТАТИ ВЕЛИКИМ I РIШУЧIСТЬ, ЩОБ СТАТИ ВЕЛИКИМ 
КРИПТО-ХАБОМ, ЯКЩО ВОНА ТОГО КРИПТО-ХАБОМ, ЯКЩО ВОНА ТОГО 
ЗАХОЧЕ».ЗАХОЧЕ».

Вiталiк БУТЕРIН, 
засновник проєкту Etherium
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ня рiшень на розсуд спiльноти, втiлюючи модель управлiння, 

аналогiчну конституцiйнiй демократiї».

Але повернiмося до грошей, адже коли говорять про 
web3, то часто мають на увазi не так соцмережi чи служби 
таксi, як криптовалюти.

У цьому прекрасному iнтернетi майбутнього користувачi 
зможуть по-справжньому чимось володiти. Не лише своїми 
даними, а й будь-яким iншим майном, яке буде надiйно 
прив’язане до їхньої цифрової iдентичностi. Окрiм криптова-
лют, це можуть бути твори мистецтва, авторськi права, iгровi 
артефакти чи навiть матерiальнi речi. Тому третю версiя вебу 
називають read-write-own: пиши-читай-володiй.

А базуватиметься ця кiбер-демократiя на технологiї, яка 
називається...

БЛОККЧЧЕЙЙНН
Зi словом «блокчейн» є одна проблема. Воно означає 

ланцюжок блокiв, i це мало допомагає зрозумiти, як саме 
працює ця технологiя на високому рiвнi.

Блокчейн – це децентралiзована система якогось облiку, 
влаштована так, що кожен її користувач повнiстю контролює 
свої данi i не повинен нiкому їх довiряти.

Розберiмося на уявному прикладi.
Ви з величезною компанiєю вибралися у похiд Карпата-

ми. Мiж вами вiдразу ж виникають фiнансовi стосунки, тобто 
борги. Андрiй купив на всiх квитки. Оля набрала безлактозної 
їжi на чотирьох подруг. А Георгiй взяв на прокат спальни-

ки й намети i заодно вiддав давнiй борг Олi. I так далi. Щоб 
не заплутатись, найзручнiше буде вести спiльний облiк гро-
шей, таку собi бухгалтерську книгу. Але є одна проблема. 
Компанiя надто строката, i там є люди, яким ви не довiряєте. 
Якiсь пiдозрiлi знайомi знайомих, якi можуть щось наплутати 
на свою користь. Тому облiк бажано вести так, щоб усi учас-
ники вашої групи могли йому довiряти. I тут є два шляхи.

Шлях перший – централiзацiя. Вибрати в компанiї криш-
талево чесну людину, якiй усi довiряють, i призначити її 
банкiром. Нехай зiпсує собi мандрiвку, записуючи в зошит усi 
вашi транзакцiї, i потiм зводить баланс.

Але що, коли компанiя надто велика i такої людини не 
знайти?

Тодi шлях другий – децентралiзацiя. Кожен учасник 
подорожi самостiйно записує собi всi транзакцiї. Навiть тi, 
якi його не стосуються. I пiсля кожної оплати всi звiряють та-
блички з цифрами i переконуються, що у всiх все однаково. 
А якщо один чи два шахраї покажуть якiсь вигаданi цифри на 
власну користь, то бiльшiсть друзiв їх зацькують, оштрафують 
i змусять усе виправити.

Це все дуже спрощено, але десь так i працює блок-
чейн. Тiльки всi цi пiдрахунки i звiряння автоматизованi i 
вiдбуваються мiж комп ютерними серверами по всьому свiту 
на основi криптографiї.

Блокчейн можна уявити собi як цифрову бухгалтерську 
книгу, завiренi копiї якої зберiгаються на серверах по всьо-
му свiту. При цьому кожна копiя є одночасно й оригiналом.

БЛОКЧЕЙН – ЦЕ ДЕЦЕНТРАЛIЗОВАНА БЛОКЧЕЙН – ЦЕ ДЕЦЕНТРАЛIЗОВАНА 
СИСТЕМА ЯКОГОСЬ ОБЛIКУ, СИСТЕМА ЯКОГОСЬ ОБЛIКУ, 
ВЛАШТОВАНА ТАК, ЩО КОЖЕН ЇЇ ВЛАШТОВАНА ТАК, ЩО КОЖЕН ЇЇ 
КОРИСТУВАЧ ПОВНIСТЮ КОНТРОЛЮЄ КОРИСТУВАЧ ПОВНIСТЮ КОНТРОЛЮЄ 
СВОЇ ДАНI I НЕ ПОВИНЕН НIКОМУ ЇХ СВОЇ ДАНI I НЕ ПОВИНЕН НIКОМУ ЇХ 
ДОВIРЯТИ.ДОВIРЯТИ.

НА ЧАСIНА ЧАСI
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Усе це також означає, що iнформацiю в блокчейнi прак-
тично неможливо змiнити заднiм числом. Усе, що сталося в 
блокчейнi, залишається в блокчейнi.

Ось що каже про блокчейн уже згаданий Вiталiк Бутерiн: 
«Тодi як бiльшiсть технологiй прагнуть автоматизувати 

працiвникiв на периферiї, якi виконують монотоннi завдання, 

блокчейни автоматизують центр. Замiсть того, щоб звiльнити 

таксиста, блокчейн звiльняє Uber з роботи й дозволяє такси-

стам працювати безпосередньо з клiєнтом».

ДЕЦЦЕННТТРАААЛIЗЗОВВАННI ФФФIIННАААНСССИИИ
Блокчейн можна використовувати не лише для облiку гро-

шей, а й для нових децентралiзованих соцмереж, сервiсiв му-
зики, хмарного зберiгання файлiв чи тих же служб таксi. I такi 
починання вже є. Але поки що цю технологiю найчастiше ви-
користовують все ж таки для криптовалют, на яких працюють 
децентралiзованi фiнанси (DeFi).

DeFi – це нова фiнансова онлайн-система. Вона кидає ви-
клик нашiй централiзованiй системi, що працює з банками.

У децентралiзованих фiнансах є свої бiржi для обмiну ва-
лют, платформи для позик чи депозитiв. Усе це робиться через 
браузер чи спецiальнi програми. При цьому немає нi чiткого 
урядового контролю, нi банкiв. Грошi ходять вiд користувача 

«БIТКОЙН – ЦЕ ПЕРШИЙ ЗРАЗОК НОВОЇ ФОРМИ ЖИТТЯ. ВIН «БIТКОЙН – ЦЕ ПЕРШИЙ ЗРАЗОК НОВОЇ ФОРМИ ЖИТТЯ. ВIН 
ЖИВЕ I ДИХАЄ В IНТЕРНЕТI. ЙОГО НЕМОЖЛИВО ЗМIНИТИ. ЖИВЕ I ДИХАЄ В IНТЕРНЕТI. ЙОГО НЕМОЖЛИВО ЗМIНИТИ. 
З НИМ НЕМОЖЛИВО СПЕРЕЧАТИСЯ. ЯКЩО АТОМНА ВIЙНА З НИМ НЕМОЖЛИВО СПЕРЕЧАТИСЯ. ЯКЩО АТОМНА ВIЙНА 
ЗНИЩИТЬ ПОЛОВИНУ НАШОЇ ПЛАНЕТИ, ВIН ПРОДОВЖИТЬ ЗНИЩИТЬ ПОЛОВИНУ НАШОЇ ПЛАНЕТИ, ВIН ПРОДОВЖИТЬ 
ЖИТИ, НЕУШКОДЖЕНИЙ. ПРОДОВЖИТЬ НАДАВАТИ ЖИТИ, НЕУШКОДЖЕНИЙ. ПРОДОВЖИТЬ НАДАВАТИ 
ПОСЛУГИ. ПРОДОВЖИТЬ ВIДПЛАЧУВАТИ ЛЮДЯМ ЗА ТЕ, ЩО ПОСЛУГИ. ПРОДОВЖИТЬ ВIДПЛАЧУВАТИ ЛЮДЯМ ЗА ТЕ, ЩО 
ТI ПIДТРИМУЮТЬ ЙОГО ЖИВИМ».ТI ПIДТРИМУЮТЬ ЙОГО ЖИВИМ».

Ральф МЕРКЛЕ, американський криптограф

до користувача. I зберiгаються у виглядi записiв у блокчейнi – 
одночасно на багатьох комп’ютерах по всьому свiту.

Найстарiшою, найдорожчою i найбiльш 
децентралiзованою криптовалютою є, звичайно ж, бiткоїн. 
У блокчейнi децентралiзацiя дорiвнює надiйнiсть, бо чим 
бiльше в мережi вузлiв, тим важче її зламати чи повплива-
ти на неї.

Погляньте, з яким благоговiнням пише про бiткойн Ральф 
Меркле, американський криптограф: «Бiткойн – це перший 

зразок нової форми життя. Вiн живе i дихає в iнтернетi. Його не-

можливо змiнити. З ним неможливо сперечатися. Якщо атомна 

вiйна знищить половину нашої планети, вiн продовжить жити, 

неушкоджений. Продовжить надавати послуги. Продовжить 

вiдплачувати людям за те, що тi пiдтримують його живим».

Звучить, наче рядки зi священної книги. Недарма запеклi 
прихильники блокчейну iронiчно називають себе дефай-
євангелiстами. А їхня блага вiстка – це пришестя цифрових 
грошей.

Але час спуститися на землю, до цинiкiв i прагматикiв.

ДИИКИИЙЙ ЗЗААХIДД
Звiсно, цей новий фiнансовий iнтернет має безлiч 

скептикiв. У криптовалют чимало слабких мiсць. Адже по-
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при всю криптографiчну 
захищенiсть, у цiй сферi все одно 

вiдбувається море зламiв, скандалiв i ви-
крадень. Ось лише кiлька найгучнiших.
Масштабна крадiжка iгрових токенiв Axie 

Infinity на понад 600 млн доларiв. Крах крипто-
бiржi FTX – величезнi втрати для всiх клiєнтiв. Ареш-

ти, пов’язанi з криптобiржею JPEX iз Гонконгу.
А ще щодня шахраї видурюють чи крадуть коди до-

ступу до цифрових гаманцiв з криптою. Буває також, що 
на власникiв криптовалют нападають фiзично i змушують їх 
перевести монети на чужi рахунки.

Багатьох вiдлякує i сумновiдома нестабiльнiсть крипто-
валют, цiни на якi коливаються як завгодно. Цiна бiткоїна 
може легко змiнитися на 10-15% за тиждень. А iншi валюти, 
так званi альткойни, взагалi скачуть, як навiженi. Iснують, 
щоправда, i стабiльнi монети – стейблкойни.

Є питання i по екологiї. Наприклад, блокчейн-мережа, 
яка обслуговує бiткоїн, пожирає стiльки електроенергiї, як 
усi Нiдерланди. Це зроблено навмисно i прописано в кодi 
бiткоїна – для того, щоб хакерська атака на мережу кошту-
вала надто дорого i нiкому не була вигiдною.

Заради справедливостi варто згадати, що Ethereum i ба-
гато iнших криптовалют працюють за значно ощадливiшою 
схемою i не такi зажерливi.

А ще криптовалюти дозволяють певний рiвень 
анонiмностi, що робить їх зручними для нелегальних 
розрахункiв. Журналiсти-розслiдувачi добре знають, що ча-
стину хабарiв в Українi дають у Tether. Це той самий стейб-
лкойн – криптовалюта, вартiсть якої прив’язана до долара.

Для рiзних нелегальних схем використовують крипту i 
росiяни. Наприклад, для уникнення санкцiй i пiдтримки своєї 
армiї.

Ну i, звичайно, багатьом урядам не подобається, що 
децентралiзованi фiнанси ставлять пiд сумнiв їхнiй авто-
ритет i загрожують традицiйнiй фiнансовiй системi. Крипту 
розглядають як можливе джерело нестабiльностi. Наче їх i 
так мало.

«Ми не можемо допустити до нашої банкiвської системи 

тисячi ризикованих i нестабiльних активiв, якi використову-

ються лише для спекуляцiй та ухилення вiд санкцiй. Це пи-

тання нацiональної безпеки», – каже Шеррод Браун, Голова 
Банкiвського комiтету Сенату США.

Критично налаштований до криптовалют i Ґарi Ґенслер, 
голова американської Комiсiї з цiнних паперiв (SEC). Вiн 
порiвнював децентралiзованi фiнанси з «Диким Заходом». 
Саме його Трамп обiцяв звiльнити, виступаючи на бiткоїн-
конференцiї у Нешвiллi.

I ще один баґ усiх цих грошей на блокчейнi – кричуща 
незручнiсть i заплутанiсть для невтаємниченого користува-
ча. Поки що ця сфера доступна лише тим, хто справдi готовий 
вкладати сили i час, щоб розбиратися в заплутаному клубку 
стандартiв i сервiсiв. А люди, заглибленi в крипту, говорять 
якоюсь пташиною мовою, незрозумiлою тим, хто звик до гри-
вень, доларiв i web2.

За матерiалами «ВВС Україна».

ЩЩО ДДААЛI
Прогнозувати майбутнє криптовалют – справа невдячна. Для одних усi цi блокчейни i бiткоїни – це забавки для 

комп’ютерних нердiв, якi народилися на зламi тисячолiть. Рано чи пiзно вони награються i ця бульбашка красиво 
лусне, кажуть скептики. Iншi сподiваються, що бiткоїн стане глобальною резервною валютою, «цифровим золотом», i 
центробанки почнуть масово скуповувати його, щоб пiдкрiплювати ним нацiональнi валюти. I тодi начебто почнеться 
шалене зростання крипти – «до Мiсяця».

Ми не знаємо, який з цих варiантiв ближчий до правди. Поки що ринок криптовалют вiдносно невеликий. На мо-
мент виходу цiєї статтi сукупна вартiсть усiх монет – близько 2,8 трлн доларiв. Це в шiсть разiв менше, нiж ринок зо-
лота, i в десятки разiв менше, нiж цiнних паперiв. Але це не так уже й важливо. Важлива тех нологiя блокчейну й iдея 
про децентралiзований iнтернет, яка вже змiнила i далi змiнюватиме мережу.

Незалежно вiд того, цiкава вам технологiя web3 чи нi, скорiш за все, вас цi змiни теж зачеплять. Адже нинi наша 
iдентичнiсть значною мiрою живе i процвiтає в iнтернетi. Facebook i Twitter, примiром, починалися як сайти, де можна 
подивитися, що друзi їли на снiданок, а сьогоднi обидвi платформи – в центрi суспiльного i полiтичного життя.

На вiдмiну вiд звичного вебу, цей новий iнтернет потребуватиме вiд користувача бiльше технiчних знань i 
готовностi вникати в щось нове. А ще бiльше вiдповiдальностi. Бо в мережi, де всi нашi данi мають реальну цiннiсть i 
належать лише нам, вiдповiдальнiсть за них теж лежить на нас. 
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– Визнання української писанки 

та збереження кобзарсько-лiрницької 

традицiї на рiвнi ЮНЕСКО – це доказ 

того, що наша культура жива, сильна 

й незламна навiть у часи найбiльших 

викликiв, – зауважив Мiнiстр культури 
та стратегiчних комунiкацiй України Ми-
кола Точицький. – Роки наполегливої 

працi громадянського суспiльства, 

музеїв, митцiв i майстрiв стали при-

кладом синергiї, яка є взiрцем для 

наслiдування.

Мiнiстр вручив копiї сертифiкатiв 
ЮНЕСКО представникам спiльнот – 
носiїв українських традицiй, якi включи-
ли до Спискiв нематерiальної культурної 
спадщини ЮНЕСКО.

Цiкаво, що номiнацiя «Писанка: 

українська традицiя i мистецтво оздо-
блення яєць» є спiльною для України та 
Естонiї. I якщо за внесення її до Репрезен-
тативного списку ЮНЕСКО сертифiкати 
отримали науковцi-музейники, то 
за просування «Програми з охорони 
кобзарсько-лiрницької традицiї» їх вручи-
ли цехмайстрам: Київського кобзарсько-
го цеху – Миколi Товкайло, Львiвського 

кобзарського цеху – Ярославу Корисько 
та Харкiвського кобзарського цеху – Ко-
стю Черемському. Отож, живе традицiя 
не лише гри та спiву, а й виробництва цих 
iнструментiв!

– Для нас важливий сам розго-

лос з трибуни ЮНЕСКО, – сказав 
український кiнорежисер, актор, музи-
кант i носiй-практик «Програми з охо-
рони кобзарсько-лiрницької традицiї» 
Олесь Санiн. – Ми можемо розказати 

про Україну, яка бореться, що в нас iснує 

споконвiчна традицiя, що можна знищити 

вiйсько, але не можна знищити культуру.

До привiтань доєдналася заступниця 
керiвника Офiсу Президента України Оле-
на Ковальська:

– У нас є безлiч ремесел i явищ, якi 

ми зобов’язанi заносити в цей список: 

опiшнянська керамiка, решетилiвськi ки-

лими, рушники, вишиванки, гопак, аркан 

i багато iншого, чим ми можемо пишати-

ся, – зазначила вона. – Але головне – 

те, що ми зрушили з мiсця цей процес. 

Україна стала суб’єктною, на нас зважа-

ють, на нас звернув увагу весь свiт, яко-

му нам багато чого ще потрiбно показати 

i довести.
За матерiалами сайту МКСК 

ВИЗНАНI ВСЕСВIТНЬОЮ 
КУЛЬТУРНОЮ СПАДЩИНОЮ

ПИСАНКА I КОБЗАРСЬКО-ЛIРНИЦЬКА 
ТРАДИЦIЯ УКРАЇНИ

За результатами 19-ї сесiї Мiжурядового комiтету ЮНЕСКО з охорони 
нематерiальної культурної спадщини українська писанка i кобзарсько-лiрницька 
традицiя були визнанi нематерiальною культурною спадщиною людства. 18 
грудня у Нацiональному заповiднику «Софiя Київська» вiдбулася церемонiя вру-
чення сертифiкатiв та подяк музейникам, громадським i культурним дiячам, якi 
зробили цю подiю можливою.

ФАКТ
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ПОРА РОКУ
Iгор Гержик

Фото автора На пiвднi України i, зокрема, на Одещинi 
не кожна зима буває снiжною. Саме тому 
коли випадає снiг, це особливо тiшить.

Снiг приносить вiдчуття зимової каз-
ки. Якщо вiн падає за сильного вiтру, то 
утворює заструги навколо невеликих пере-
шкод. А на замерзлих водоймах залишає 
химернi бiлi розводи на льоду. Коли при 
мiнусовiй температурi ллється дощ, то всi 
дерева i листочки зледенiють, нагадуючи 
кришталевi скульптурки. А якщо у мороз 
випадає туман, то вiн замерзає на гiлочках 
i кристалiзується як зморозь.

Зима щедра на вiзерунки. Виходьте 
надвiр, виїжджайте за мiсто, радiйте: зима 
прийшла!
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ПОРА РОКУПОРА РОКУ
Олег ВладимирськийОлег Владимирський

Фото автораФото автора

Одесити добре пам’ятають, як кiлька рокiв тому Одесу i 
всю мiсцевiсть довкола так занесло снiгом, що це перетво-
рилося на справжнє випробування для жителiв. Тодi люди 
допомагали одне одному, як хто мiг: витягали iз заметiв ма-
шини, надавали прихисток незнайомцям у своїх домiвках, 
виходили з термосами з гарячим чаєм-кавою до застряглих 
машин... Згодом цi найкращi якостi – бажання допомогти, 
врятувати, пiдтримати – повною мiрою виявилися вже у 
час великої вiйни.

Проте снiжна зима – це не лише випробування для 
автолюбителiв, двiрникiв i пiшоходiв. Це i велика радiсть 
для малечi та щире задоволення для дорослих, в душi яких 
завжди живе  дитина. В останнi роки такого задоволення 
зимова пора нам не дарує. Тож варто згадати про снiжну 
зиму хоча б у свiтлинах!        
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